
PRIMORSKI DNEVNIK 
je začel izhajati v Trstu 
13. maja 1945, njegov 
predhodnik PARTIZANSKI 
DNEVNIK pa 26. novem
bra 1943 v vasi Zakriž nad 
Cerknim, razmnožen na 
ciklostil. Od 5. do 17. se
ptembra 1944 se je tiskal 
v tiskarni »Doberdob« v 
Govcu pri Gorenji Trebu
ši, od 18. septembra 1944 
do 1. maja 1945 v tiskarni 
»Slovenija« pod Vojskim 
pri Idriji, do 8. maja 1945 
pa v osvobojenem Trstu, 
kjer je izšla zadnja števil
ka. Bil je edini tiskani par
tizanski DNEVNIK v za
sužnjeni Evropi.

Poštnina plačana v gotovini 
Abb. postale 1 gruppo Cena 700 lir - Leto XLIII. št. 19 (12.651) Trst, petek, 23. januarja 19
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Ob razhajanjih v vladni večini in procesu zaradi pokola v Bologni

Oborožen spopad med karabinjerji 
in tremi rdečimi brigadisti v Rimu
En terorist laže ranjen, njegova pajdašica pa leži v resnem stanju

RIM Pripadniki karabinjerske protiteroristične službe 
so aretirali sinoči po silovitem oboroženem spopadu tri do
mnevne pristaše tako imenovanih rdečih brigad. Gre za 
dva moška in žensko, od katerih ležita dva v bolnišnici: 
terorist Paolo Cassetta je ranjen v roko, a njegova pajdašica 
Gerardina Colotti (toda nekateri pravijo, da gre za navadno 
pešačico) je v resnem stanju zaradi strela v trebuh. Tretji 
prevratnež, čigar imena niso sporočili, je zaprt v samici 
karabinjerske kasarne, kjer so ga zaslišali. Namestniku dr
žavnega pravdnika Domenicu Sici, ki je bil izdal zaporni 
nalog za Cassetto, je izjavil, da se ima za političnega jetni
ka. Medtem je neznanec teleloniral tiskovni agenciji Italia: 
»Rdeči brigadisti smo, borci za svobodo, lastimo si atentat.« 
Pozneje je nekdo drug spet teleloniral isti agenciji in v 
značilnem rimskem narečju prevzel odgovornost za dejanje 
v imenu »komunističnih bojnih edinic« ter zagrozil z repre
salijami zaradi trojne aretacije.

Tolikšna vnema pri prevzemanju odgovornosti za strelni 
spopad ob dejstvu, da ni šlo v resnici za noben atentat, je 
seveda odraz jasne destabilizacijske strategije v času, ko se 
znotraj vladne koalicije lomijo kopja in ko se je v Bologni 
komaj začel (in bil odložen na marec) proces zaradi pokola 
na železniški postaji izpred šestih let. Nič novega in prese
netljivega torej. Zgodilo se je le tisto, na kar je namignil 
notranji minister Scalfaro 8. januarja, ko je na sestanku s 
kvestorji in prefekti iz vse države najprej z zadoščenjem 
ugotovil, da se je leto 1986 končalo brez hudih atentatov, 
brž nato pa opozoril, da nevarnost novih terorističnih napa
dov ni minila, zato je potrebna budnost.

Treba je priznati, da so protiteroristične sile bile res 
budne. Do spopada je prišlo namreč zato, ker so karabinjer
ji že dalj časa zasledovali neimenovanega aretiranca in Pa
ola Cassetto. Tako je bilo tudi včeraj, ko sta se ta dva sešla 
v telefonski govorilnici v Ul. Nomentana nasproti kinu Es-

pero in je Colottijeva medtem prežala na pločniku, da ju ne 
bi kak varnostnik spoznal. Cassetta pa je prepoznal karabi
njerje, potegnil iz žepa pištolo z dvojnim šaržerjem in začel 
streljati. Možje postave so seveda odgovorili na ogenj, rani
li Cassetto in Colottijevo pa še mimoidočega ginekologa 
Bruna Carto, 79 let, iz Sassarija, ki bo ozdravel v 10 dneh 
(svinčenka mu je oplazila nogo), in zajeli tretjega terorista. 
Teroristom so zaplenili nekaj notesov s šifriranimi zapiskiin 
dve beležnici s številnimi naslovi in telefonskimi številka
mi.

Paolo Cassetta, 26 let, je pobegnil leta 1984 iz prisilnega 
bivališča blizu Rima, kamor so ga bili poslali po njegovi 
izpustitvi iz zapora zaradi izteka pripornega roka. Mladenič 
sodi med vidne pripadnike organizacije rdečih brigad in je 
bil aretiran leta 1982 kot nabornik, ker ga je izdal neki 
»skesani« brigadist. Vpleten je tudi v uboj Alda Mora.Ge- 
raldina Colotti, znana kot pristašica »izvenparlamentarne 
levice«, sicer pa doktorica filozofije, je zadnje čase pouče
vala kot suplentka na srednji šoli v Ventimiglii, a mati je 
povedala časnikarjem, da je že dalj časa ni bilo doma; odšla 
naj bi v Pariz. Tretji terorist naj bi pa sodil v sam vrh 
tistega, kar je še ostalo od starih rdečih brigad.

Trojica spada očitno med skrajneže, ki hočejo obnoviti 
oboroženi boj zoper državo, vendar so bile ves ta čas proti
teroristične sile seznanjene z navzočnostjo takšnih brigadis- 
tičnih gnezd tako v Rimu kot v Turinu, La Spezii in še 
drugje v Toskani ter Emiliji-Romagni. Iz zgodovinskega 
jedra RB naj bi ostalo v Italiji le še kakih 100 elementov. 
Brigadisti niso streljali v Rimu že od oktobra 1982, ko je bil 
ujet njihov vodja Gatti.

Zaradi včerajšnjega dogodka so pristojne oblasti močno 
zaostrile varnostne ukrepe tudi v vseh ameriških vojaških 
oporiščih, zlasti v Venetu, kjer so oklicali pravo alarmno 
stanje, (dg)

Požar v skla |
Primorskega d 1 t

Politično stanje v Italiji še vedno zelo napeto

Craxi: Besede štafeta ne poznam 
Natta proti predčasnim volitvam

RIM — Prikazen predčasnih političnih volitev se 
je morda včeraj nekoliko oddaljila od političnega 
prizorišča, vendar je še vedno prisotna za kulisami. 
»Če se vztrajno spominjamo prikazni se zna zgoditi, 
da se slednje nekega dne kljirt) vsemu prikažejo,« je 
včeraj dejal predsednik vlade in tajnik socialistične 
stranke Bettino Craxi. Ob otvoritvi zasedanja direk
cije socialistične stranke je Craxi zanikal, da bi šli k 
predčasnemu razpusti parlamenta, tistim, ki so ga 
vprašali za podatke v zvezi s štafeto pa je odgovoril 
dvoumno: »Vedno sem trdil, da gre za nepravilen 
izraz in da torej ne obstaja.«

Z besedami torej vsi nasprotujejo možnosti pred
časnih političnih volitev. To velja predvsem za de- 
mokritjane in za liberalce, ki so se včeraj zelo potru
dili, da bi demantirali govorice o predlogu sporazu
ma med petimi strankami večine, na osnovi katere
ga bi šli na predčasne volitve s sedanjo vlado in na 
osnovi »petstrankarskega pakta za prihodnjo zako
nodajno dobo«. Načelnik demokristjanske skupine v 
senatu Mancino je to možnost omenil kot »šolsko, 
neizvedljivo in neverodostojno«. Priznal pa je, da je 
prišlo na seji vodstva njegove parlamentarne skupi
ne, ki je bila predsinočnjim, do »namiga na možnost 
sporazumnega razpusta zbornic«, kar pa vsekakor ne 
bi bil predlog krščanske demokracije.

O tem predlogu je tajnik komunistične partije 
Alessandro Natta včeraj dejal, da ne verjame, da

lahko neka večina odloča o skrajšanju zakonodajne 
dobe za leto dni, ker si ji to izplača. »Mislim, da 
predsednik republike ne more niti razpravljati o 
taki hipotezi. Do razpusta parlamenta lahko pride 
samo v primeru, da je dokazano, da ne obstaja nobe
na možnost rešitve vladne krize. To preverjanje je 
zaupano predsedniku republike, potem ko je slišal 
predsednika obeh vej parlamenta.« Po mnenju Natte 
niso niti referendumi zadosten razlog za predčasen 
konec zakonodajne dobe. Do referendumov lahko 
pride.

O tem vprašanju soglašajo s komunisti tudi pred
stavniki socialistične stranke. Craxi je na včerajšnji 
seji direkcije dejal, da je »paket o pravosodju« spre
jemljiv in da socialisti upajo, da bo prlament odo
bril. V kolikor do tega ne bi prišlo, bi se postavilo 
vprašanje referenduma in tu socialisti ne bi imeli 
nobenega dvoma, ampak bi volili »da«. Kar pa zade- 
va vprašanje jedrske energije je Craxi dejal, da vla
da in večina še nista zavzeli skupnega stališča. »Zav
račamo teze skrajnežev, ki prihajajo iz tistih krogov, 
ki se zavzemajo za jedrsko energijo,« je dejal Craxi 
v očitni polemiki z delom krščanske demokracije. 
Predsednik vlade je dodal, da hoče socialistična 
stranka sodelovati konstruktivno pri izdelavi novih 
rešitev, ki bi lahko nakazale drugačne odgovore od 
sedanjih. Podtajnik PSI Martelli pa je k temu dodal:

»Če ne bo sporazuma večine, ki bi preprečil referen
dume, bomo volili da tudi o jedrski energiji.«

Na seji strankinega vodstva pa je Craxi pred
vsem podal globalno oceno obeh vlad, ki jima je 
predsedoval. Polemiziral je z vsemi tistimi, ki so »z 
leve, a tudi iz nekaterih delov večine« očitali vladi, 
da ni sprejela velikih reform. Pravilni moderni refor- 
mizem je po Craxijevem mnenju obnašanje, ki je 
dosledno, osnovano na kontinuiteti in učinkovito. 
Vendar pa tajnik socialdemokratske stranke Nico- 
lazzi ne odobrava zaupanja Craxija v možnost, da 
obstaja reformistična politika tudi s KD, ampak je 
včeraj ponovno poudaril potrebo po »pogojih za al
ternativo krščanski demokraciji, pri kateri morajo 
sodelovati vse sile, ki se zavzemajo za reformizem.« 
Dobrikanje KPI je povsem očitno.

G. R.

Potrdili sedanje člane 
upravnega sveta 

Društva Slovensko gledališče
NA 3. STRANI

Primorski dnevnik je danes le 
za las v kioskih. V zgodnjih ve
černih urah je v skladišču, ki je 
v neposrednem stiku z rotacijo, 
izbruhnil požar, katerega vzroki 
niso znani, čeravno vse kaže, da 
je nezgodi botrovalo zgolj na
ključje. Le hitremu posegu oseb
ja Založništva tržaškega tiska in 
gasilcev se je treba zahvaliti, da 
so bili ognjeni zublji pravočasno 
obvladani in da je časopis lahko 
izšel.

Zaradi gostega dima, ki se je 
valil iz skladiščnih prostorov, so 
vsi prisotni uslužbenci morali 
zapustiti poslopje za dobri dve 
uri. Proizvodnja je bila ustavlje
na, nato pa je bilo treba usposo
biti stroje za tiskanje časopisa. 
Vse to je seveda upočasnilo nor
malni ritem dela. Da smo lahko 
izšli, smo bili prisiljeni razbre
meniti strani s fotografskim gra
divom in objaviti najnujnejše. 
Bralcem se zato oproščamo za 
morebitne pomanjkljivosti.

Iz istega razloga smo v proiz
vodnem procesu preskočili ko
rekturo, zato je lahko v časopisu 
več napak kot sicer. Vendar no
vinarjem in tiskarskemu osebju 
je šlo predvsem zato, da je Pri
morski dnevnik kot vsak dan v 
kioskih, pa čeravno z neizbežni
mi pomanjkljivostmi.

VEČ NA 5. STRANI

Danes 
odločitev 

o sinhrotronu
Tržaški občinski svet bo drevi 

razpravljal in glasoval o stališču 
uprave glede ugovorov proti na
mestitvi sinhrotrona pri Bazovici. 
Diskusija bo po vsej verjetnosti 
zelo živahna, saj je znano, da izbi
ri take lokacije odločno nasprotu
jejo domači prebivalci in vse or
ganizacije, ki jih predstavljajo, ter 
krajevna ambientalistična giba
nja. V občinski skupščini so se 
proti namestitvi v Bazovici že iz
rekli komunisti, Tržaško gibanje 
in Slovenska skupnost, precejšnje 
pomisleke pa so bili že izrazili 
tudi socialisti in nekateri sveto
valci Liste za Trst, zaradi česar 
velja posebno pričakovanje za nji
hovo obnašanje pri drevišnjem 
glasovanju.

NA 4. STRANI

Koroški Slovenci za svojo šolo
BARBARA GORIČAR

CELOVEC — Zlepa in že dolgo ne, ni bila 
neka prireditev za koroške Slovence tako dobro 
obiskana kot sinočnja. Čeprav ni bil niti sloven
ski, niti gimnazijski ples — ki se po tradiciji odvi
jata v dvorani koroške delavske zbornice, je bil ta 
prostor od tal do balkona napolnjen z več kot 
tisočdvesto ljudmi, s Slovenci in tudi pripadniki 
drugega naroda v deželi.

Slo je za dvojezično šolo, za njeno ohranitev in 
za dokaz visoke zavesti, ki jo slovenski narod, če 
je treba, pripelje na ogled tudi iz najoddaljenej
ših krajev treh južnokoroških dolin. To pot na 
protestno zborovanje, ki so ga za »skupno šolo« 
organizirali Zveza slovenskih organizacij, narod
ni svet koroških Slovencev in nadstrankarski ko
mite za obrambo dvojezičnega šolstva na Koroš
kem. Ljudje vseh slojev, obeh narodov-sosedov, 
različnih šol in izobrazbe, so tiho sedeli drug ob 
drugem ter poslušali govornike, le sem in tja se je 
iz njihovih src, duš in dlani utrgal spontan in go
reč aplavz. V dokaz enotnosti med seboj in med

nemškogovorečimi somišljeniki, z močno voljo, 
da branijo nekaj skupnega, za vse življenjsko ko
ristnega, oziroma, kot je dejal Feliks Wieser 
(predsednik ZSO) »za šolo prijateljstva«, ko je 
spregovoril »rodu samorastnikov in bukovnikov«, 
ki »tujega noče in svojega ne da«. Kajti nihče ni 
odgovoril na opozorilo obeh osrednjih organiza
cij koroških Slovencev že lansko jesen, ki so ga 
razposlali na različne ustrezne službe na Koroš
kem in v Avstriji, in v katerem gre za nesoglasje 
koroških Slovencev z modelom manjšinskega šol
stva, ki ga je izdelala deželna pedagoška komisi
ja.

Nihče med zbranimi, ki jih je Matevž Grilc 
(predsednik NSKS) nagovoril z »dragi zagovorniki 
mirnega sožitja v deželi« ni željan hujskati posku
sov Heimatdiensta in Haiderjeve FPOE, da bi »za
sejali nemir in naščuvali dva naroda v medseboj
ni boj«, nasprotno, koroški Slovenci razvijajo svo
jo »vizijo o dvojezičnem šolstvu«, ki si je ne pusti
jo razdirati, ker so »trdoživ narod, ki noče umreti, 
in ki si hoče tudi v bodočnosti zagotoviti svoje 
mesto«. Zato je tem bolj razveseljivo dejstvo, da v 
zadnjem času Heimatdienst vse manj pomeni ter 
da bi »brez Slovencev na Koroškem sploh ne imel

več pravega dela«. Da pa se Slovenci s Koroške 
zbirajo na takšne protestne prireditve kot je da
našnja, jih sili neizpolnjevanje obveznosti, ki jih 
ima avstrijska država po državni pogodbi do svo
jih manjšin. Z novo dunajsko vlado bo morda kaj 
bolje, je dejal Grilc, ker ima širšo bazo, predvsem 
pa v parlamentu še zelene, v katerih bodo manjši
ne v Avstriji imele dobrega zagovornika v Karlu 
Smolleju.

V imenu komiteja za obrambo dvojezičnega 
pouka je spregovoril profesor celovške univerze 
Peter Gstettner, ki je kot pedagog izrazil tukaj
šnjim Slovencem zahvalo za dolgoleten in trdov
raten boj za skupno, dvojezično šolo, ki je, kot je 
dejal »šola kulture, šola življenja in šola za mir«. 
Po mnenju Petra Gstettnerja je kontakt otrok 
dveh narodov različnih jezikov nujen povsod in 
ne le »pri določenih predmetih kot so telovadba 
ali ročna dela«.

Potem ko je tajnik ZSO Marjan Šturm prečital 
besedilo resolucije, ki jo bodo poslali kanclerju, 
se je razvila živahna razprava, v kateri je sodelo
valo veliko rojakov najrazličnejših izobrazbenih 
profilov iz vseh koroških vetrov.
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Neposredni
prenos

samomora

NEW YORK — S tragično do
slednostjo je zakladni minister 
Pennsylvanije izvedel svoj za
dnji televizijski show. Pred ka
merami, ki so oddajale nepos
redni prenos njegovega televi
zijskega zagovora, si je 47-letni 
Bud Dwyer vtaknil pištolo v 
usta in sprožil.

Dwyer je torej končal svoje 
politično življenje pred televi
zijskimi kamerami in fotore
porterji, kot je pred tolikimi 
leti storil japonski desničarsko 
usmerjeni dramaturg, ki si je 
pred filmskimi kamerami raz
paral trebuh.

Japonski dramaturg je bil 
eksibicionist, Bud Dwyer pa je 
bil obtožen korupcije in izsilje
vanja. Včeraj je sklical televi
zijsko tiskovno konferenco, da 
bi prebral svojo ostavko. Na
mesto obljubljene ostavke, pa 
je Dwyer kake pol ure zagovar
jal svojo nedolžnost in ostro 
demantiral vse obtožbe.

Ob koncu svojega zagovora 
je snemalcem in fotografom re
kel, naj bodo pripravljeni, na
kar se je ustrelil »v živo«. 
Dwyer je umrl med prevozom v 
bolnišnico.

Se daleč začetek razprave 
o brezcarinskih kontingentih
RIM — Več kot mesec dni po odo

britvi ministrskega sveta ni še jasno, 
kdaj bo parlament pričel obravnavati 
vladni predlog za revizijo goriške 
proste cone in za razširitev nekaterih 
ugodnosti iz tega normativa tudi na 
tržaško pokrajino. Gotovo je edinole 
to, da se bo razprava začela v senatu, 
kjer pa se niso sploh še sporazumeli 
v kateri komisiji — in najverjetneje 
bo to komisija za industrijo, čeprav bi 
nekateri hoteli, da bi postopek stekel 
v finančni komisiji. Do danes vseka
kor senatorji niso še dobili v roke 
tega zakonskega besedila in torej si 
niso še na jasnem, o čem bodo prav
zaprav razpravljali. Osnutka ni mogo
če dobiti niti v parlamentarnih arhi
vih, kjer so vladni predlogi ponavadi 
razpoložljivi deset, največ petnajst 
dni po formalni predložitvi, čeprav bi 
jih morali poslanci in senatorji po 
pravilih takoj imeti na razpolago. Na 
te zamude so nedvomno vplivale bo
žične in novoletne počitnice, je pa res 
neobičajno, da je treba za objavo za
konskega predloga čakati toliko časa.

Za tehničnimi zamudami se po vsej 
verjetnosti skriva tudi kaj drugega. 
Minister za industrijo Zanone je kot 
znano s težavo prepričal finančnega 
ministra Visintinija in republikansko 
stranko, da je tudi Trst potreben ne
katerih olajšav v obliki kontingentov 
bencina, plinskega olja ter drugih na
ftnih derivatov. Težave so nato prišle 
še s strani visokih funkcionarjev pro
računskega ministrstva, ki so se šele 
po odločnem posegu nekaterih tržaš

kih parlamentarcev prepričali, da bo 
sredstva za izvajanje tega zakona dr
žava lahko črpala iz finančnega zako
na ter iz proračunov nekaterih minis
trstev. Komaj 16. decembra lani pa je 
predsednik senata Fanfani pred skup
ščino uradno napovedal, da je minis
trstvo za industrijo vendarle predloži
lo osnutek ter da se bo razprava o 
njem pričela takoj zatem, ko bodo pri
stojna telesa sklenila običajne proce
duralne obveznosti. V Trstu, Gorici in 
v Vidmu so medtem izbruhnile hude 
polemike, v Rimu pa se parlamentar
ni postopek sploh ni še začel.

Vsakršna domneva o tem, zakaj se 
v Rimu navsezadnje nikomur ne 
mudi, bi bila v tem trenutku zelo tve
gana, tudi zato, ker bi bila sad iz
ključno hipotez in ne konkretnih dej
stev. Vsem je vsekakor jasno, da ome
njeni vladni predlog v marsičem ob
ravnava zelo »vročo« in hkrati deli
katno tematiko, ki prerašča 
načrtovane kontingente za tržaško po
krajino in postavlja na kocko vlogo 
Trsta v Furlaniji-Julijski krajini ter 
nenazadnje tudi deželno enotnost, ki 
je v teh dneh spet predmet ostrih de- 
magoških polemik. Razprava o novi 
goriški (ali goriško-tržaški) prosti 
coni bo zato pomemben preizkusni 
kamen za našo deželo, v prvi vrsti pa 
za njene parlamentarce, ki so večkrat 
pokazali več čuta odgovornosti in 
treznosti kot njihovi kolegi-politiki v 
Trstu ali v Vidmu.

SANDOR TENCE

Policija streljala na kmete 
V Manili umrlo 12 oseb

MANILA — Včeraj zjutraj je filipinska policija streljala na dvajsettisočglavo 
možico kmetov, ki so demostrirali proti vladni agrarni politiki in zahtevali pra
vično delitev zemlje.

Odkar je predsednica Gori Aguinova na vladi, je to najostrejši odgovor 
policije na protivladne demonstracije. Pod -streli policije je namreč izgubilo 
življenje 12 oseb, ranjenih pa jih je bilo kakih petdeset. Na cestišču pred mostom 
Mendiola, nedaleč od vhoda v predsedniško palačo, je obležal tudi eden izmed 
vodilnih članov komunistične gverilske organizacije Nove ljudske armade.

General Ramon Montano je izjavil, da so marinsi streljali, ker niso imeli 
drugega izhoda, v kolikor branijo predsedniško palačo, pa ne potrebujejo izrec
nega povelja za streljanje proti množici.

Predsednica Aguinova je ostro obsodila manilsko policijo, zaenkrat pa so 
vsa pogajanja med vlado in komunistično opozicijo prekinjena.

Na sliki (Telefoto AP) mrtvi in ranjenci na trgu pred predsedniško palačo.

Iraški odgovor iranski ofenzivi na Basro 
Vojaška letala bombardirala zahodni Iran

Izvedenci Združenih narodov med razvalinami mesta Isfahan, po napadu 
iraškega letalstva (AP)

BAGDAD, TEHERAN — Vojna med 
Iranom in Irakom, ki se je v zadnjem 
tednu zaostrila v neposredni bližini 
iraškega mesta Basra, je v zadnjih 
urah nekoliko popustila.

Iraška tiskovna agencija IN A je spo
ročila vest, da so vojaška letala bom
bardirala zahodni Iran in sicer mesta 
Khoramabad, Pol Dokhtar, Malayer, 
Islamabad Gharb, Boružerd, Dezful, 
Tabrik, Isfahan in iransko »sveto mes
to«, kjer ima Homeini svojo rezidenco, 
Kom. Iraško vojaško poveljstvo je tudi 
sporočilo, da je vojska odvrnila napa
de iranskih čet na vzhodni predel Bas
re.

Z iranske strani prihajajo kajpak di
ametralno razlkične verzije o napred
kih v zalivski vojni. Kamal Kharazi, ki 
je odgovoren za iransko vojaško pro
pagando, je včeraj v Teheranu sklical 
tiskovno konferenco, da bi razčlenil

smotre ofenzive proti mestu Basra, ki 
je znana tudi z imenom Kerbala (Zar
ja) 5.

Ofenziva na Basro naj bi odprla pot 
iranskim vojaškim odredom in jim 
omogočila »uničenje iraškega vojaške
ga stroja«, mesta pa niso imeli namena 
zavzeti. Iranska tiskovna agencija 
IRNA je sporočila, da je v bombardira
nju »svetega mesta« Kom umrlo 100 
oseb, v prejšnjih dveh tednih pa naj bi 
v iranskih mestih, ki jih je napadlo 
iraško letalstvo izgubilo življenje naj
manj 1.500 ljudi.

Iranska levičarska opozicija mudža- 
hedinov pa posreduje presunljive ves
ti o krvnem davku, ki ga terja zalivska 
vojna. Iran naj bi svojo ofenzivo na 
Basro plačali z izgubo 50.000 vojakov. 
Iranci pa trdijo, da so v isti ofenzivi 
ubili ali ranili 33.000 iraških vojakov.

A vstrijska »vdeče-čvna« vlada prisegla pred Kurtom Waldheimom

Bivši kancler Kreisky zaskrbljen 
zaradi »kritičnega stanja« v SPOE

DUNAJ — Na poti med kancler
skim uradom in predsedniško pisarno, 
po kateri so stopali novi člani vlade, 
da bi zaprisegli pred obličjem šefa dr
žave Kurta VValdheima, so se zbrali 
demonstranti — v glavnem zeleni 
in vpili: »Rdeče-črno - okolje mrtvo«. 
Na ta način so opozorili na pomanj
kljivost nove vlade, ki bo delovala 
brez ministrstva za varstvo okolja; pri
ključili so ga ministrstvu za družino.

Toliko ob rob sicer resnobni in sve
čani zaprisegi nove avstrijske vlade, v 
kateri bodo po 16 opozicijskih letih 
ponovno sodelovali »črni«, kot tukaj 
popularno imenujejo ljudsko stranko. 
Barvno je novo politično podobo Av
strije najbolje ponazorila socialistična 
državna sekretarka za ženska vpraša
nja Johanna Dohnal, ki je prek rdeče 
bluze oblekla črn suknjič.

Waldheim je ustoličil novo vlado, 
oziroma po 21 letih prvo ponovno 
skupno odločanje socialistov in ljud
ske stranke.

Tik pred svečanim aktom ustoliče
nja novega kabineta Vranitzky/Mock 
se je — bolj simbolično kot zares - še 
zadnjič sestala rdeče-modra vlada so
cialistov in svobodnjakov.

Vsega je enkrat konec, le da pride 
včasih ta konec malce prej, kot je bil 
pričakovan. Tako tudi majhna koalici
ja SPOE/FPOE ni vzdržala do aprila 
letos, kot je bilo načrtovano, temveč je 
zaradi nenadnega preobrata v vrhu 
svobodnjaške stranke prišlo do volitev 
že 23. novembra lani.

Pred dvema mesecema so socialisti 
na volitvah izgubili deset mandatov in 
ohranili relativno večino, zaradi kate
re pa so bili primorani — če se niso 
hoteli odpovedati odgovornosti do 
Avstrije — sporazumeti se s »črno« 
stranko Aloisa Mocka. Na socialistih 
pa je zdaj tudi, da ne bo prišlo do

pretiranega »preobrata« v deželi, ka
kršnega so pri OEVP že razglasili.

Nekdanji altkanzler Kreisky glede 
nadaljnje usode socializma v Avstriji 
ni prevelik optimist, pa ne morda zato, 
ker se zaradi gripe zdravi v dunajski 
bolnišnici, kot je bilo uradno sporoče
no, ampak zaradi analize položaja v 
SPOE, ki je po njegovem mnenju »ka
tastrofalno«, kot je pred dnevi po tele
fonu sporočil iz svoje bolniške poste
lje. V bolnišnici se zdravi že četrti te
den in je v njej preživel tudi svoj 76. 
rojstni dan. Rodil se je namreč 22. ja
nuarja in s tem izpolnil nenapisano 
pravilo, da se menda vsi veliki ljudje 
rodijo v najrazličnejših januarjih.

Ob njegovem rojstvu mu je sedanje 
vodstvo socialistične stranke zapisalo, 
»da bi okreval čimprej in da bi z nami 
nadaljeval dialog ...najgloblje nas je 
prizadel stil tvojih napadov na nas... 
zavedaj se, da ne bomo nikoli skrenili 
s tvoje »avstrijske poti«... ti si bil tisti, 
ki si avstrijski socialdemokraciji omo
gočil zgodovinski prodor k absolutni 
večini... za vse to ti hvala«.

Med podpisniki tega voščila je tudi 
Fred Sinowatz, ki ga je Kreisky ozna
čil za »intriganta«. Sinowatz, ki je 
predsednik SPOE in altkanclerjev na
slednik, je zagrenjen zaradi tega, ven
dar zato ne zmanjšuje pomena legen
darnega politika druge republike.

Če danes primerjamo spomine Kre- 
iskega »Med časi«, ki so konec leta 
izšli v Berlinu, s sedanjimi časi, vizija 
za naprej ni rožnata. Njegovo podr
žavljeno industrijo privatizirajo, on pa 
iz bolniške postelje sporoča: »Nisem 
še mrtev, kot bi nekateri to želeli«.

Tega si v tej deželi nihče ne želi, 
kvečjemu kakšen zakrknjen nacist ali 
zagrizen antisemit. Dr. Kreisky, po 
rodu žid iz Moravske, sodi med naj
bolj izrazite antinaciste. Demonstracija zelenih: »Rdeče-črno — okolje mrtvo« (Telefoto AP)

Srečanje o proglasitvi 
Balkana za območje 

brez kemijskega orožja
BEOGRAD — V zveznem sekretari

atu za zunanje zadeve je bila včeraj 
redna tiskovna konferenca. Na vpraša
nje dopisnika ADN o dejavnosti Ju
goslavije na področju ustvarjanja ob
močja brez kemičnega orožja na Bal
kanu je uradni predstavnik sekretaria
ta Aleksander Stanič odgovoril, da je 
sredi decembra lani Romunija dala 
pobudo, da bi bil v Bukarešti sestanek 
predstavnikov balkanskih držav na 
ravni izvedence^;, na katerem bi preu
čili poti in načine za dosego sporazu
ma med balkanskimi državami o pre
povedi proizvodnje, skladiščenja in 
nameščanja kemičnega orožja.

Jugoslavija kot neuvrščena država 
se dosledno zavzema, da bi Balkan po
stal območje miru in sodelovanja, na 
načelih listine OZN in dobrega sosed
stva, brez kakršnegakoli orožja za 
množično uničevanje. Jugoslavija je 
potrdila sodelovanje na tem srečanju z 
namenom aktivno prispevati k dosegi 
tega cilja. Znano je, da Jugoslavija 
podpira vse pobude, ki prispevajo k 
ustavitvi oboroževalne tekme in oži
vitvi razorožitve.

V zvezi z vprašanjem o obisku iran
skega zunanjega ministra velja, je 
Aleksandar Stanič dejal, da je obisk 
potekal v luči dobrih odnosov med 
obema neuvrščenima državama. V po
govorih so pozornost namenili tudi 
iransko-iraški vojni. Jugoslovanski 
predstavniki so ponovili svoja stališča 
o nujnosti čimprejšnjega končanja 
tega dolgotrajnega spopada med neu
vrščenima državama po miroljubni in 
pravični poti.

Dopisnik Reuterja je zastavil vpra
šanje v zvezi z omenjanjem Brionov, 
kot možnega kraja, kjer bi bilo pri
hodnje srečanje med Gorbačovom in 
Reaganom. Ta možnost je bila ome
njena med pogovorom predsednika 
predsedstva SFRJ Sinana Hasanija z 
japonskim premierom Jasuhirom Na- 
kasonejem. Predstavnik sekretariata je 
odgovoril, da je bil obisk predsednika 
japonske vlade v Jugoslaviji uspešen.
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V sredo v mali dvorani Kulturnega doma

Na občnem zboru Društva Slovensko gledališče 
so potrdili člane sedanjega upravnega sveta

TRST — Člani Društva Slovensko 
gledališče so na svojem rednem ob
čnem zboru v sredo v mali dvorani 
Kulturnega doma v Trstu izvolili 
Predstavnike upravnega sveta. Gre za 
potrditev prejšnjih imen, ki bodo sku
šala v najkrajšem času rešiti težko fi
nančno plat te naše kulturne ustano
ve. V upravnem svetu so Bogo Samsa, 
Ace Mermolja, Silvij Tavčar, Leopold 
Devetak, Marija Ferletič, Stanka Hro
vatin, Darij Jagodic, Igor Kosmina, 
Miro Opelt, Klavdij Palčič, Nada San
cin, Vladimir Vremec in Edvin Švab. 
Izvolitev tega upravnega sveta, ki bo 
integriran še s predstavniki krajevnih 
ustanov in sindikalnih organizacij, je 
bila soglasna (z enim vzdržanim gla
som). Poleg tega je bil izvoljen tudi 
nadzorni odbor, v katerem so Silvan 
Mesesnel, Aleš Lokar in Silvana Mala
lan.

To je vsekakor kompromisni izid 
sredinega občnega zbora, ki je poka
zal tudi dokajšen čut odgovornosti 
vseh prisotnih političnih sil, da se pre
brodijo vse upravne in finančne teža
ve v doglednem času, med katerim bo 
seveda treba poiskati še dodatne rešit
ve, da se reši marsikatera eksistenčna 
Plat našega gledališča, tako v notranji 
kot zunanji strukturi. Vsekakor je ob
čni zbor, ob mestoma polemičnem, 
vsekakor pa nervoznem vzdušju, pote
kal v skrbi za preseganje političnih 
ovir in za vzpostavitev enotnosti v 
tem delikatnem trenutku, kajti vse 
sile morajo biti uperjene v rešitev 
SSG in pridobivanje sredstev, s kateri- 
roi lahko gledališče preživi in nadalju
je s svojim delom. S tem ni rečeno, da 
je vse razčiščeno, da so vse stvari na 
Pravem mestu. Kot primer naj navede
mo vsekakor eno pomanjkljivost ob
čnega zbora: v ničemer se ni dotaknil 
umetniške plati delovanja SSG, ni se 
razvila diskusija v 'to smer, kar je se
veda za občni zbor nekakšna anomali
ja (na vseh občnih zborih vseh društev 
se diskutira o vseh aspektih delovanja, 
o pomanjkljivostih, spremembah, us
pehih). To samo kot utrinek k sredine
mu zasedanju, lahko pa bi jih navedli 
celo vrsto.

Sicer pa je občni zbor Društva Slo
vensko gledališče uvedel predsednik 
upravnega sveta Bogo Samsa, ki je po
zdravil prisotne in se spomnil premi
nulega člana Društva Vladimira Turi
ne. Samsa je v svojem poročilu izhajal 
iz dveh posvetov o SSG in podčrtal, 
da je gledališče močan kulturni in po
litični predstavnik manjšine in zato v 
središču pozornosti celotne naše jav
nosti. Je pa tudi podjetje. SSG se 
mora usmerjati v čim višje umetniške 
dosežke, uprizarjati mora klasiko pa 
tudi take tekste, ki drezajo v žgoče 
sodobne teme. Skratka, voditi mora ši
roko, odprto repertoarno politiko, brez 
omejevanj, saj samo tako SSG izraža 
težnje in potrebe vse naše skupnosti. 
Pri tem seveda ne gre prezreti vklju
čevanja v skupni slovenski kulturni 
prostor in iskanja kvalitete, jjkratka, 
potrebujemo gledališče A kategorije. 
Samsa je v nadaljevanju spregovoril 
tudi o obisku predstav, pri čemer be
ležimo določeno nihanje (v zadnjih še
stih letih tudi zunanji faktorji, kot na 
primer depozit), a obisk gledalcev je 
vendarle v vzponu.

Kljub vsemu pa je osnovno vpraša
nje finančnega značaja, je poudaril 
Bogo Samsa. Pri tem je seciral obdob
je svojega predsednikovanja, omenil 
dolgove, s katerimi se je gledališče 
spopadlo in v bistvu od njih živelo. Ta 
situacija je bila presekana z ukrepom 
Dežele, ki je prevzela bremena nase, 
dolgovi so izginili, postavljena pa je 
bila zahteva po uravnovešenih prora
čunih. Tako se že tri leta SSG bori z 
manjšimi, a vendarle zagotovljenimi 
sredstvi, pri čemer pa se prispevki mi

nistrstva za prireditve v zadnjih letih 
nič ne višajo. Znašli smo se v situaciji, 
pravi Samsa, ki jo točno označuje le
tošnja sezona, ko je več kot 700 milijo
nov primanjkljaja. Do trenutka občne
ga zbora je upravni svet sredstva že 
nekako dobil, sedaj pa visi vse na ni
tki, tako da bodo izplačali delavcem 
plače 1. februarja, nato sredstev ni več 
in je nevarnost, da se Kulturni dom 
zapre. Skratka, za gledališče A kate
gorije je potrebnih znatno več sred
stev, sedanje finance pa ne zadoščajo 
niti trenutni omejeni repertoarni obli
ki SSG. Denarja je le toliko, da posta
ne SSG menežerska agencija, ki bi 
skrbelo za predstave od zunaj, ukiniti 
pa bi moralo lastno umetniško ustvar
jalnost. Skratka, rešitev je samo v no
vih sredstvih in v ta namen potekajo 
razgovori na vseh ravneh. V to krizno 
situacijo se zajeda tudi zahteva gasil
cev po novih sedežih v dvorani in za
menjavi lesne obloge, kar je dodaten 
izdatek.

Tretje poglavje poročila je Samsa 
namenil vprašanjem upravnega poslo
vanja. Dejal je, da bi morala znotraj 
upravnega sveta vladati harmonija, 
vključiti bi bilo treba najrazličnejše 
komponente Društva, tudi predstavni
ke iz videmske pokrajine. Iznesel je 
tudi dva predloga, o katerih so na up
ravnem svetu razpravljali, in sicer da 
bi bil kandidat za predsednika Peter 
Sancin z razširitvijo upravnega sveta, 
v katerem naj bi bili tudi Benečani 
oziroma, da se položaj »zamrzne« in 
potrdi dosedanji upravni svet.

Sledila je razprava, v katero so po
segli mnogi člani Društva. Ace Mer
molja je v svojem posegu dejal, da 
preživlja SSG trojno krizo, in sicer fi
nančno, pri čemer je glavni krivec ita
lijanska država, ki gledališču noče pri
znati specifičnega statusa manjšinske 
ustanove, potem politično, pri kateri 
gre za to, da se politične napetosti

naše skupnosti odražajo v kulturni us
tanovi, kar je žalostno. Pogajanja le 
težko obrodijo sadove, vsak stolček 
ima svojo ceno, skratka, odreči bi se 
morali logiki lotizacije. Doseči je tre
ba sporazum, da se omejijo politični 
apetiti in pusti več prostora umetniš
kim tendencam. In tretjič gre za umet
niško krizo: posvečati bi morali več 
energij kulturni politiki SSG, Društvo 
bi kazalo okrepiti in vanj vključiti lju
di, ki se strokovno bavijo z vprašanji 
kulture in gledališča. Gre torej za lo
čevanje upravljanja gledališča in dra
maturškega dela. Konec koncev se 
gledališče ocenjuje samo po tem, kar 
zna postaviti na oder. Za predsednika 
upravnega sveta pa naj bo človek s 
kulturnim profilom.

V posegih, ki so se vrstili na teko
čem traku do poznih nočnih ur in s 
prekinitvami krepko zakorakali čez 1.

uro, je bilo zabeležiti resnično nizko 
raven pogovorov, ki se v ničemer niso 
dotaknili umetniške problematike, 
ampak so orali trdo zemljo »manjšin
ske politike« in točno kazali na ne
spodbudno stanje odnosov. Sicer pa, 
če hočemo dati neko formo dolgi reki 
besed, naj zapišemo, da je bil na eni 
strani predlagan za predsednika še 
Saša Rudolf, na drugi pa iznešen pred
log, da se občni zbor ne konča in bi se 
zaključke potegnilo le takrat, ko bi 
bile na dlani sprejemljive rešitve. 
Predlog je bil zavrnjen z utemeljitvijo, 
da je treba ukrepati takoj in zato 
predlagan izhod ni možen. Izogniti se 
je treba tudi takim volitvam, ki bi bile 
merjenje moči in bi položaj še bolj za
ostrile, je bilo tudi rečeno.

Naj bo tako ali drugače, soglasje je 
bilo doseženo na tisti točki, katere re
zultat so uvodne vrstice tega zapisa.

Dokument
komisije
za deželna vprašanja 
o manjšinah

RIM Senat in poslanska zbornica 
sta pred kratkim skupno objavila 
sklepni dokument parlamentarne ko
misije za deželna vprašanja, ki ocenju
je vsa pomembnejša odprta vprašanja, 
s katerimi se soočajo dežele s poseb
nim statutom ter avtonomni pokrajini 
v Bocnu in Trentu, ki sestavljata deže
lo Tridentinsko-Južno Tirolsko. Doku
ment je sad večmesečne raziskave te 
komisije, katere člani (zastopniki vseh 
strank) so obiskali vse dežele s poseb
nim statutom ter imeli celo vrsto kon
kretnih srečanj in avdicij s krajevnimi 
upravitelji. Delegacija komisije, ki ji 
predseduje komunistični senator Ar- 
mando Cossutta, je obiskala tudi našo 
deželo ter se med drugim srečala z 
enotno delegacijo naše manjšine.

Komisija, ki bo v kratkem poročala 
predsednikoma Fanfaniju in Jottijevi, 
je prišla do zaključka, da je avtonomi
ja dežel s posebnim statutom ostala v 
marsičem na papirju in da država se 
danes ne priznava tem organom vse 
pristojnosti, ki jih predvideva zakon. 
Precej pozornosti pa so Cossutta in 
njegovi sodelavci posvetili položaju 
narodnih in jezikovnih skupnosti, ki 
živijo v teh deželah. Prvenstveno paž- 
njo so sicer namenili delikatnemu po
ložaju na Južnem Tirolskem, glede 
naše narodostne skupnosti pa so se za
vzeli za čimprejšnjo odobritev global
nega zaščitnega zakona.

SANDOR TENCE

■ LUCIJA Naj večji vodni hram, ki
so ga zgradili po vojni na Obali, je že 
zgrajen. Zgradili so ga v Vinjolah pri 
Luciji, vanj pa bodo lahko spravili dva 
tisoč kubičnih metrov vode. To pa po 
zagotovilih strokovnjakov z rižanske
ga vodovoda pomeni, da vsaj v Luciji 
in nižje ležečih delih Portoroža ne bi 
čutili pomanjkanja vode, če bi bila 
krizna situacija, podobna tisti iz lan
skega poletja.

Koroški Slovenci odklanjajo vsakršno obliko 
ločevanja otrok v šoli po etničnih kriterijih

CELOVEC — S tiskovnimi konferencami v Ce
lovcu, Bocnu in na Dunaju opozarjajo koroški Slo
venci na svoj odločen protest proti načrtom za po
slabšanje manjšinskega šolstva na Koroškem. S pro
testnim zborovanjem dne 22. t. m. v Celovcu in s 
protestno vožnjo 31. t. m. na demonstracijo na Duna
ju potrjujejo koroški Slovenci, da niso pripravljeni 
kloniti. Kljub nadmoči protimanjšinskih sil na Ko
roškem skušajo koroški Slovenci predvsem s pomoč
jo kritičnih družbenih sil v Avstriji preprečiti ures
ničitev apartheidu podobnih šolskih modelov. Dose- 
daj je ta politika manjšine preprečila nagle ukrepe 
proti volji narodne skupnosti. In tudi nova koalicij-

Sprejem za udeležence 
koprskega seminarja
KOPER — Ob začetku 26. seminarja italijan

skega jezika in kulture, ki je začel v Kopru v 
ponedeljek in se bo zaključil danes ter je name
njen šolnikom italijanskih šol v Jugoslaviji, je 
italijanski generalni konzul v Kopru Felice Sca- 
uso priredil sprejem za docente in udeležence 
seminarja ter za družbenopolitične delavce.

V restavraciji Capris se je tako zbralo veliko 
ljudi s tostran in onstran meje, med katerimi 
tudi veliko predstavnikov oblasti. Večer je mi
nil v prijetnem vzdušju, osrednja tema pogovo
rov in kramljanj pa je bilo sodelovanje ob meji.

ska vlada (SPOE in OEVP) se bo morala resno uk
varjati s tem vprašanjem.

V Celovcu sta v torek obe osrednji organizaciji 
(ZSO in NSKS) skupno z nadstrankarskim komite
jem za obrambo dvojezičnega šolstva in delovno 
skupnostjo za manjšinska vprašanja na celovški uni
verzi priredili tiskovno konferenco. Predsednika or- 
gnizacij dipl. inž. Feliks Wieser in dr. Matevž Grilc 
sta poudarila, da je glavni cilj celovškega protestne
ga zborovanja pokazati enotnost koroških Slovencev 
v odklanjanju vsakršne oblike ločevanja otrok po 
etničnih kriterijih v šolah. 31. januarja na Dunaju pa 
bomo pokazali novi avstrijski zvezni vladi ter med
narodni javnosti, da ne gre samo za šolsko vprašanje 
(čeprav je zdaj najbolj pereče), temveč za splošno 
ravnanje z manjšinami.

Matevž Grilc je poudaril, da sta ti dve akciji po
trebni predvsem zato, ker uradni gremiji niso pri
pravljeni obravnavati manjšinskega šolstva pred
vsem pod pedagoško-znanstvenimi vidiki, temveč 
samo pod političnimi. Na hrbtu manjšine se pulijo 
za volilce.

Feliks Wieser je poudaril, da se koroški heimat- 
dienst in FPOE z ločitvijo v šolah ne bosta zadovo
ljila, saj se pojavljajo že zahteve po ločevanju v cer
kvah in po etničnem proporcu v javni službi. V tej 
situaciji se morata vladni stranki SPOE in OEVP 
odločiti, je dejal Wieser, ali se bosta spomnili svojih 
načel (pa četudi stane kratkoročno glasove) ali pa se 
bosta res pustili vpreči v politični voz FPOE.

Peter Gestettner (v imenu komiteja) pa je pouda
ril, da moramo na Dunaj tudi zaradi tega, ker so tam 
vse kompetence in je manjšinska šola sestavni del 
redne avstrijske šole.

Na dunajski tiskovni konferenci so se v sredo 
podpredsedniku ZSO Franciju Kukoviči pridružili še 
številni sodelavci univerze, pedagogi in zastopniki 
drugih narodnih skupnosti, da bi podkrepili zahtevo 
po ohranitvi in izboljšanju dvojezične šole na Koroš
kem. Tako je vodja univerzitetnega inštituta za jezi
koslovje, prof. dr. W. Dressler izpostavil, da naj bi 
bili pristojni za razvijanje šolskih modelov v prvi 
vrsti od univerz imenovani strokovnjaki. Predstavni
ki iniciative znanstvenikov pa so svarili pred razvo
jem, v katerem se sovraštvo do manjšine preobrača 
tudi v sovraštvo do znanosti. Zastopnik gradiščan
skih Hrvatov Peter Tyran pa je izrazil bojazen, da bi 
ločene šole na Koroškem negativno vplivale na šol
ski razvoj na Gradiščanskem, kjer je pravni položaj 
še slabši kot na Koroškem. »Manjšina naj sama odlo
ča o tem, kaj hoče« pa je bila bistvena izpoved za
stopnikov raznih južnotirolskih in vseitalijanskih 
strank, ki so se v torek skupaj s tajnikom ZSO Mar
janom Sturmom udeležili v Bocnu tiskovne konfe
rence komiteja za obrambo dvojezične šole. Sturm je 
južnotirolski in italijanski tisk seznanil s trenutnim 
položajem na Koroškem. Navezal je stike z zastopni
ki južnotirolske ljudske stranke, komunistične parti
je Italije, alternativne liste za drugačno Južno Tirol
sko in liberalne stranke Italije. Neposredni uspeh 
njegovega obiska: zastopniki vseitalijanskih sindika
tov AGB/CGIL in SGK/UIL, frakcijski vodja alter
nativne liste, Aleksander Langer, ter zastopniki de
želne organizacije KPI so podprli »poziv za ohrani
tev skupnega šolstva«, zadnji dve organizaciji pa 
bosta poslali celo delegaciji na dunajsko demonstra
cijo.

VINKO VVIESER

VID VREMEC

Pinko Tomažič
in drugi

40 tržaški proces 1941
Za prenos, izvršen v decembru 1939, je Tomažič sezna

nil Dujca. Prenos so izvršili pripadniki skupine iz Žej in iz 
divaškega območja. Kaj vse sp naprtili označenim skupi
nam v preiskavi, beremo v razsodbi: »Tako je bilo že pove
dano, da so bili eksponenti komunističnega in liberalno- 
iredentističnega gibanja povezani v zelo zapleteno organi
zacijo, ki je obstajala v Jugoslaviji: organizacija, med dru
gim, z navidezno podpornimi nameni (sestavljali so jo poli
tični emigranti iz Julijske krajine). Imela pa je čisto 
politično irendentistični značaj. Razpredala je svoje tipalke 
v vse najvišje urade jugoslovanske državne uprave in je 
bila v stiku z mnogimi evropskimi vladami. Pod spodbudo 
te organizacije (to so namreč vodile druge države, posebno 
angleška obveščevalna služba) so se konkretizirali, zlasti v 
zadnjem času v predvidevanju vojne med Italijo in Jugosla
vijo, vohunske dejavnosti in terorizem, povečali so prenos v

Italijo precejšnje količine eksplozivnega materiala, ki so ga 
zasegle naše oblasti, zbranega v petih, zelo polnih skla
diščih.

Podatke o razporeditvi naše obmejne vojske, o naših 
utrdbah, o naši oborožitvi itd. so zbirali in pošiljali s pospe
šenim ritmom obveščevalnemu uradu bivše Jugoslavije, ki 
je priskrbel tudi oddajno radijsko postajo angleške znamke.

Tako zavestna pripadnost eni od skupin Slovencev, ki 
imajo skupen izvor (rovariti na tej in na oni strani meje, 
hujskani od tujca), skupno naravo (iredentistično), skupne 
cilje (vstaja, atentati na državno celovitost itd.), zahteva, to 
je očitno, pravno opredelitev zločina po členu 305 Kazen
skega zakonika (tajno združenje), ne glede na politično bar
vo posamezne skupine (komunisti, liberalci, klerikalci). To 
ni propaganda idej, marveč se zgoraj imenovani cilji giba
nja jasno kažejo v zločinu po 302. členu Kazenskega zako
nika (hujskanje k zločinom proti državnemu osebju), čeprav 
je ta izveden prikrito in pretkano prek manifestacij psevdo- 
podpornega in kulturnega značaja.« I98)

Na procesu se je potem pokazalo, da so pripadniki 
komunistične skupine, ki so jih obtoževali vohunske in ire
dentistične dejavnosti, zanikali take obtožbe, gibanju pa 
pripisovali predvsem njegov razredni značaj. Združeni pa 
so bili z vsemi skupinami v iskanju vseh mogočih sredstev 
in možnosti, da bi zadali fašizmu čimvečje udarce.

Iz kazenskega postopka so izločili Italijana Luciana 
Santaleso iz Milj in ga izpustili iz ječe. Tako je od 25

obtožencev pripadalo komunistični skupini 17. Ostali: Vik
tor Bobek, Ivan Vadnal, Franc Udovič, Josip Ujčič, Marija 
Urbančič, Franc Sluga in Jakob Semec so bili pripadniki 
organizacije TIGR, medtem ko je bil Oskar Caramore itali
janski vojak v Ilirski Bistrici. Obtoženci niso vedeli, kdaj in 
kje bo proces. In med seboj so se spraševali, ali bo ločen po 
skupinah ali pa enoten. Precej so jih premestili iz tržaškega 
zapora Coroneo in iz koprskih zaporov v rimski Regina 
Coeli. Po nekaterih trditvah naj bi sam Mussolini sklenil, 
da bo v Trstu enoten proces, seveda kot zastraševalno deja
nje proti našemu in tudi italijanskemu demokratičnemu ži
vlju, saj, kot smo že dejali, je NOB že mogočno pljusknila 
na Primorsko iz zasedenega ozemlja v Jugoslaviji.

Ob tem naj omenimo še eno zanimivo podrobnost. Bilo 
je v avgustu leta 1941, ko je poslala Vandelina Colja-Ina iz 
Branika listek svojemu sodelavcu in zaročencu Tomažiču. S 
tistim listkom so ga komunisti na svobodi vprašali, ali naj 
sodelujejo z Antonom Veluščkom - Matevžem in Oskarjem 
Kovačičem - Tonijem, ki ju je CK KPS iz Ljubljane poslal, 
da organizirata OF na Primorskem. Tomažič se je o tem 
vprašanju posvetoval z Alojzom Besednjakom, verjetno tudi 
z drugimi somišljeniki. Po končani preiskavi je bil režim v 
ječi nekoliko milejši. Odgovoril je pritrdilno.
(98) Iz navedene obtožnice proti Tomažiču in drugim soobtožencem, skupaj 26, 

smo navedli najpomembnejše podatke, iz katerih je moč spoznati temeljni 
cilj preiskovalcev, da bi vse tri obtožene skupine zajeli pod skupni imenova
lec: komunistične, iredentistične in »teroristične« dejavnosti, kar ni ustrezalo 
resnici; dejansko so si bili enotni v skupnem boju proti fašizmu
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Na dr e višnji seji tržaškega občinskega sveta Prof. Marvin pobija trditve ”uradnih“ izvedencev

Odločitev Občine o ugovorih 
proti sinhrotronu v Bazovici

Drevi bo torej tržaški občinski svet 
sprejel svojo dokončno odločitev gle
de lokacije sinhrotronskega svetlobne
ga generatorja. Kot je znano sili pre
težni del tržaškega občinskega odbora 
(ob nasprotovanju obeh slovenskih 
članov) v izbiro lokacije v neposredni 
bližini Bazovice, ki ji nasprotujejo do
mače prebivalstvo in njegove pred
stavniške organizacije ter krajevna 
ambientalistična združenja. Tako 
zgrešeno izbiro namreč vsiljuje zgolj 
mnenje strokovne komisije nobelovca 
Rubbie, ki je tudi predsednik družbe 
Sincrotrone Trieste, ki bo svetlobni 
generator gradila, domačini in njihove 
organizacije jo pa zavračajo, ker bi 
predstavljala nepopravljivo škodo za 
kraško okolje ter za gospodarske, 
družbene in narodnostne razmere in 
življenjske pogoje krajevnega, v veliki 
večini slovenskega, prebivalstva.

Toda doslej so bila vsa prigovarja
nja zaman, tudi tista opozicije v tržaš-

RADIO OPČINE

kega občinskega sveta, na kate
ri bodo razpravljali in glasovali 
o ugovorih proti namestitvi sin- 
hrotrona v neposredni bližini 
Bazovice.

bo danes od 16.30 dalje nepos 
redno prenašal potek seje trzaš

kem občinskem svetu. Ta je sicer že 4. 
novembra lani odobril, kljub nasprot- 
tovanju KPI in Tržaškega gibanja in 
vzdržanju socialističnega odbornika 
Jagodica ter nekaterih svetovalcev 
Liste za Trst, varianto št. 46 regulacij
skega načrta, ki določa namestitev 
sinhrotrona pri Bazovici. Sedaj gre 
samo še za to, da se občinski svet izre
če o 22 ugovorih prizadetih občanov 
in organizacij. Če jih bo občinska 
skupščina zavrnila, bo torej sklep do
končno veljaven in bo le še od Dežele 
in nadzornih organov odvisno, ali bo 
postal polnomočen in izvršljiv.

Vse je torej odvisno od drevišnje 
razprave in glasovanja. Napovedi žal 
ne morejo biti obetavne, saj sedanja 
večinska koalicija Liste za Trst, KD, 
PSI, SSk in PRI razpolaga (z zunanjo 
podporo PSDI in PLI) z dvotretjinsko 
večino skupščine, po drugi strani pa je 
treba upoštevati, da ta večina ni enot
na in da bi torej moglo morebiti tudi 
priti do presenečenj. Razprava pa bo 
vsekakor po vsem videzu precej ostra, 
ker fronte še niso povsem izoblikova
ne.

Zavrnitvi ugovorov proti lokaciji 
sinhrotrona v Bazovici se bodo brez 
dvoma zoperstavili komunisti in sve
tovalec Tržaškega gibanja, kot so že 
storili pri novembrskem glasovanju, 
odločno nasprotovanje taki izbiri pa

sta nedvoumno izrazila tudi Slovenska 
skupnost in njen zastopnik v občin
skem odboru Lokar. Zelo vprašljivo je 
zadržanje socialistov, katerih odbornik 
Jagodic se je bil 4. novembra vzdržal, 
svetovalec Agnelli pa je bil izrazil 
glede namestitve pri Bazovici velike 
pomisleke. Tedaj je Agnelli jasno pou
daril, da PSI ne nosi nobene odgovor
nosti za sklep o varianti št. 46, ki ga je 
bil sprejel še Ricchettijev občinski od
bor, v katerem socialisti niso bili za
stopani. Tedaj je vplivni socialistični 
svetovalec naglasil, da je treba upošt- 
tevati mnenje prizadetega prebival
stva in izrecno poudaril, da bo to moč 
storiti ravno pri obravnavanju ugovo
rov. Če se bodo svetovalci PSI drevi 
ravnali dosledno s temi izjavami, bi 
bilo pričakovati, da glasujejo proti za
vrnitvi ugovorov (ki jih je podpisala 
celo krajevna sekcija PSI), in da s svo
jim stališčem tudi vplivajo na ostale 
partnerje koalicije.

Tudi v vrstah KD, zlasti pa Liste za 
Trst, ki je dolgo razglašala geslo o za
ščiti Krasa, je namreč precej svetoval
cev, ki jih izbira Bazovice za namesti
tev sinhrotrona ne prepričuje. Še je to
rej priložnost za pameten premislek, 
ki bi med drugim ovrednotil samostoj
no vlogo in dostojanstvo občinskega 
sveta kot zastopnika splošnih in po
sebnih interesov občanov.

»Igračkanje«
'Doslej ni nobena študija dokazala, 

da območje ARI znotraj Centra za 
tehnološke raziskave ni primerno za 
gradnjo sinhrotrona, prav tako pa ni 
še nihče znanstveno dokazal, da je lo
kacija T8 pri Bazovici najboljša ". Tako 
trdi prof. Alessandro Marvin, izvede
nec miramarskega Centra za teoretsko 
fiziko in član tržaške sekcije Medna
rodnega sklada za naravo WWF, ki že 
vrsto let sledi vprašanju lokacije sin
hrotrona na Krasu in si prizadeva, da 
bi zanj dobili najbolj trezno rešitev.

Prof. Marvin dvomi že v strokovnost 
komisije, ki je opravila dosedanje izvi
de na Krasu: "Prof. Fonda (tisti, ki je v 
četrtek razlagal predstavnikom doma
činov, društev in organizacij, zakaj je 
območje T8 najbolj primerno, op. ur.) 
doslej sploh ni imel opravka s svetlob
nimi generatorji, nobelovec Rubbia je 
izvedenec za jedrske delce, ne za 
gradnjo sinhrotronov! Tudi skliceva
nje na ugledne znanstvenike, ki naj bi 
podprli izbiro T8, je lahko dvorezna. 
Isti znanstveniki so se konec 80 let iz
rekli za gradnjo sinhrotrona v francos
kem Grenoblu na območju, ki leži 
med dvema rekama in med dvema 
cestama. Šele mnogo let zatem so uvi
deli, da izbira ni bila najbolj posreče
na..."

Prof. Marvin tudi pobija tezo, da bi 
morali sinhrotron zgraditi na površju. 
"To sploh ni nujno ", pravi. 'Podzemski 
sinhrotroni imajo celo nekaj pomemb
nih prednosti. Nemajhna prednost je 
že ta, da so varnejši pred žarčenjem. V 
zemljo postavljen generator je tudi

pismo uredništvu

Pojasnilo odbornika Lokarja
da je do tega dosežka prišlo od znotraj 
in ne od zunaj. V tem primeru se mi 
zdi, da je odločitev o sodelovanju pra
vilna.

Nasprotovanje od zunaj ima namreč 
ravno nasproten učinek: ustvarja boj
ne fronte in utrjuje notranjo kohezijo. 
Če pa rečeš: jaz sem z Vami, kar se 
tiče gospodarstva, demokracije ipd., 
kar danes pameten človek skoraj ne 
more, da ne bi bil, spričo »vzhodnih« 
globokih kriz, sem pa proti Vam, kar 
se tiče nacionalizma, s tem razbijamo 
tradicionalne fronte in ustvarjamo 
nove možnosti. Seveda, vsak tak pro
ces zori počasi in ga je treba spremlja
ti z obilo potrpljenja.

Upam, da sem na Vaše vprašanje za
dovoljivo odgovoril.

Aleš Lokar

Prepovedali lov 
v tržaški pokrajini

Predsednik Pokrajine Locchi je 15. 
januarja izdal odlok, s katerim prepo
veduje za nedoločen čas vsakršno lov
sko dejavnost v tržaški pokrajini. Uk
rep je narekovalo dejstvo, da je prišlo' 
zaradi nedavnih hudih vremenskih 
neprilik do občutnih neskladij v na
ravnem ciklusu. Vsakršno nasilno po
seganje v živalski svet bi v sedanjem 
trenutku lahko povzročilo še hujše te
žave. Nasprotno bi bilo treba divjadi, 
ki je na Krasu še vedno vklenjena v 
snežni in ledeni oklep, pomagati, da 
bi prišla do hrane.

Novi kontingenti 
za avtonomni račun

Služba za zunanjo trgovino pri vladnem komisarjatu za Deželo Furlanijo- 
Julijsko krajino sporoča, da je bil italijansko-jugoslovamnski sporazum, ki zade
va maloobmejno blagovno izmenjavo po avtonomnem računu med Trstom na eni 
in Bujami, Koprom, Sežano in Novo Gorico na drugi strani, sporazumno obnov
ljen za eno leto in bo v veljavi od 15. januarja 1987 do 14. januarja 1988.

Za izvajanje sporazuma o kontingentih po avtonomnem računu so bile potr
jene izvršilne norme, ki so bile določene z ministrsko okrožnico št. A/405194 z 
dne 20. aprila 1978. Kar pa zadeva carinske olajšave za blago, ki bo predmet 
izmenjav v okviru tega sporazuma, ostajata nespremenjena seznama, "C" in "D", 
priložena ministrski okrožnici z dne 22. januarja 1981. Za izvajanje novih sezna
mov "C" in "D" ostajajo v veljavi posebna določila zakona št. 250, objavljenega v 
Uradnem vestniku 14. maja 1971. Služba za zunanjo trgovino se je zato odločila, 
da združi kontingente iz seznama "C", priloženega sporazumu, v eno samo celo
to.

Trgovska podjetja, ki bi rada sodelovala pri razdeljevanju kontingentov po 
avtonomnem računu, bodo morala predložiti formalno prošnjo do 7. marca letos. 
Tista podjetja, ki so bila v preteklem letu 1986 pooblaščena za uvažanje blaga, 
bodo lahko na osnovi dokumentacije zaprosila za predujem na vrednost vsote, ki 
jim jo bodo dodelili v tekočem letu.

Za vse podrobnejše informacije se zainteresirana podjetja lahko obrnejo na 
urade Službe za zunanjo trgovino pri vladnem komisarjatu, v vladni palači, Trg 
Unita, II. nadstropje.

Porast blagovnega prometa v pristanišču
V letu 1986 je blagovni promet v tržaškem pristanišču presegel 5 milijonov 

ton. V primerjavi z letom 1985 je porastel za 617 tisoč ton, ali 13,6 odstotka, kar 
lahko smatramo za precejšen uspeh, še zlasti če upoštevamo, da je porastek 
dejavnosti pripisati predvsem porastku specializiranega prometa. Z 90.756 razto
vorjenimi ali natovorjenimi kontejnerji je v preteklem letu tovrstni promet na- 
rastel za 4 odstotke v primerjavi z letom 1985 (3.500 kontejnerjev več). Zelo 
pozitiven je tudi razvoj blagovnega prometa z ladjami Ro-Ro. Skozi tržaško 
pristanišče je šlo s tem sistemom skoraj 400 tisoč ton blaga, kar je za 32,5 
odstotka več kot v letu 1985.

Skupno gibanje blagovnega prometa skozi pristanišče, industrijske cone in 
naftne terminale pa beleži v primerjavi s predlanskim letom znatno nazadovanje 
(-17%). S 27,7 milijona ton v letu 1985 smo prešli lani na 22,9 milijona ton. To 
nazadovanje pa je pripisati izključno znatno manjšemu dotoku surove nafte.

Spoštovani urednik,
Dr. Butkovič objavlja 14. t. m. v Va

šem cenjenem časopisu vprašanje 
name in na arh. Jagodica, zakaj da vz
trajava v sedanji občinski upravi sku
paj s Staffierijem. Zase bi lahko rekel 
tole: nimam nikakršnega namena tole
rirati kakršnekoli geste s strani župa
na, kar sem jasno pokazal na zadnjem 
občinskem svetu. Lahko dodam še to, 
da je v tisti debati ostal župan povsem 
izoliran, vsi njegovi zavezniki so se iz
razili proti njemu in celo Lista za Trst 
je previdno molčala. Na koncu se je 
javno opravičeval pred škofom in pred 
Slovenci. Kdor je bil prisoten, je stvar 
zelo jasno slišal in razumel. Kakšne 
zaključke lahko potegnemo iz vsega 
tega? Dvoje stvari je možnih: če je bila 
gesta na novoletnem koncertu nepre
mišljena, je s tem pokazal svojo ne
spretnost. Župan mora pač tristokrat 
premisliti, preden kaj izreče, veliko 
bolj kot navaden človek. Če pa je bila 
gesta premišljena v smeri oživljanja 
fašistične mentalitete, je s tisto debato 
fašizem pri nas doživel enega naj huj
ših porazov. Okoli svojih zamisli ni 
uspel strniti skoraj nikogar niti s stra
ni večine, kar dokazuje, da ni več re
sen dejavnik, kar je po svoje nov ko
rak k zgodovinski »ozdravitvi« Trsta. 
Kot je dejal socialistični tajnik Seghe- 
ne, je važno ne toliko, da gremo mi na 
barikade proti fašizmu, temveč to, da 
Trst od^ znotraj ozdravi od te neumne 
kuge. Če je to korak v to smer (kar 
trdno upam), potem se mi zdi, da smo 
pravilno ravnali, da smo pripomogli,

s T8 in ARI
stabilnejši, kar vse naj bi prispevalo h 
kvaliteti naprave."

Izvedenec miramarskega Centra za 
teoretsko fiziko nadalje — vedno v 
polemiki s prof. Fondo — podčrtuje, 
da je na območju ARI mogoče zgradi
ti sinhrotron ne da bi bilo zato treba 
odnesti na milijone kubičnih metrov 
kamenja in zemlje. "Na območju ARI 
bi lahko zgradili sinhrotron, ki bi bil 
deloma pod zemljo (pod Trebenskim 
vrhom) in deloma na površju. Celoten 
kompleks bi bil stabilnejši kot na ob
močju T8. V podzemskem delu bi de
lovalo srce pospeševalnika. Ta del 
(predpospeševalnik) je najbolj izpo
stavljen žarčenju. Dejstvo, da bi bil 
pogreznjen v zemljo (v bistvu v kraški 
kamen) bi le še povečalo varnost na
prave, saj kraški kamen neprimerno 
bolje vpija žarke kot pa sami bloki ce
mentne pregraje. V delu na površini 
bi postavili laboratorije za znanstveni
ke, ki bi tako lahko opravljali svoje 
delo ob dnevni svetlobi."

Prof. Marvin je "neizprosen" tudi z 
drugimi "argumenti" prof. Fonde, ki

Občinski seji 
bo sledilo 
tudi prizadeto 
prebivalstvo

Današnja seja tržaškega ob
činskega sveta bo pokazatelj ob
čutljivosti in razumevanja za 
probleme ogroženega teritorija. 
Kraško prebivalstvo, ki je poka
zalo popolno razumevanje za 
potrebe znanstvenoraziskoval
nega razvoja in ne nasprotuje 
gradnji sinhrotrona, je pa izrek
lo svoje nasprotovanje njegovi 
lokaciji na rodovitnih zemljiš
čih pri Bazovici, bo danes budno 
in neposredno sledilo seji, da bi 
s svojo prisotnostjo še enkrat iz
reklo protest nad takšnim povr
šnim odnosom do teritorija in 
dosedanjim omalovaževalnim 
ravnanjem.

naj bi govorili proti sinhrotronu na 
območju ARI. "Tresljaji zaradi bližine 
avtoceste? Le-te je mogoče s sredstvi, 
s katerimi razpolagajo tehniki, kaj 
kmalu omiliti in odpraviti. Dovolj je, 
da se pri gradnji nove avtoceste po- 
služijo nekaterih posebnih tehnik; da 
postavijo med avtocesto in sinhrotron 
nekatere specifične pregrade; da tres
ljaje »preusmerijo« drugam. Grenobel- 
ski generator leži med dvema ne naj
bolj prometnima cestama, ki pa po
vzročata določene tresljaje. Tudi v bli
žini območja T8 tečejo nekatere ceste. 
Kdo lahko sedaj izključi možnost tres
ljajev tudi na tem območju?"

Izvedenca sploh ni mogoče ustaviti: 
"Morebitna poznejša razširitev sin
hrotrona? Tudi na območju ARI bi 
bilo mogoče sinhrotron primerno raz
širiti. A kdo pravi, da bo treba sinhrot
ron sploh razširiti? Razvoj gre v po
vsem nasprotno smer: v gradnjo maj
hnih sinhrotronov. Le-ti naj bi stali 
manj in bi bili bolj vabljivi za podjet
ja, ki naj bi koristila njihove usluge," 
je poudaril prof. Marvin ob koncu svo
jih "ugovorov" k trditvam "uradnih" 
izvedencev in znanstvenikov.

V priznani svetoivanski gostilni Suban

Teden francoske kuhinje
V sredo zvečer v Gallusovi dvorani

Klavirski trio iz Celja 
gost koncerta Mladi mladimČe Mohamed ne gre h gori, gre 

gora k Mohamedu. Ta italijanski pre
govor povsem ustreza tistim Tržača
nom, ki še niso imeli priložnosti, da bi 
okusili odlične specialitete svetovno 
znane francoske kuhinje, in bi radi 
svojo kulinarično radovednost potešili 
kar v domačem okolju. Priznani sveto
ivanski gostinec Mario Suban je na
mreč za svoje številne goste pripravil 
pravo presenečenje: od 21. do 26. janu
arja je kuhinjo posvetil francoskim je
dem, ki jih pripravljajo kuharski moj
ster izvrstnega pariškega hotela Inter- 
Continental, Jean-Jacques Barbier (v 
Parizu vodi "četo" kar 60 kuharjev) in 
njegova pomočnika Patrick Tardif ter 
Didier Cochoneau.

Kot smo lahko sami okusili, posveča 
Barbier največjo pozornost rafiniranim 
in hkrati lahkim jedem, v skladu s so
dobnim načinom prehrane vedno bolj 
zaposlenih poslovnih ljudi, ki si želijo 
okusnega, a hitro prebavljivega kosila. 
Pri tem pa so si izostrili ne le čuta za 
okus, ampak tudi estetiko. Tako se 
pred njimi pojavijo krožniki, ki po 
barvah in geometriji spominjajo na Pi
cassove stvaritve, ko so na jeziku, pa 
razvijejo pravo pahljačo okusov in pri
okusov. Vendar nikoli ne na preoster 
ali grob način. Barbier je svojo kulina
rično inventivnost postavil med tradi
cionalno francosko kuhinjo in »nou- 
velle cousine«. Izogiba se težkih omak 
in moke, posebno rad pa meša zelišča 
in droge, kot so zelena, ginger, koro
mač, pistacija in podobno.

Toda poglejmo, kaj lahko v teh 
dneh gostje naročijo v gostilni Suban.

Takoj naj povemo, da francoska kuhi
nja ne pozna nasitnih prvih jedi, ki so 
tako popularne v Italiji, kot so denimo 
razne testenine, »pasticcii«, cmoki iz 
kruha ali kropirja. Francozi začnejo 
obed najraje z zelenjavo, kar ima 
dvojni učinek: zelenjava takoj sproži 
delovanje želodčnih sokov, obenem pa 
daje tudi občutek sitosti, kar je za lini
jo, na katero so Francozi še posebno 
občutljivi, še kako pomembno. Pri Su- 
banu v teh dneh ponudijo tri vrste 
predjedi: pašteto iz piščančevih jetrc z 
drobno solato, gratinirano čebuljo 
juho in sesekljan losos v koprovi oma
ki. Med ribami gostje lahko izberejo: 
škampe, opečene na maslu z dodat
kom oranže, školjke Saint-Jacgues v

endivijini omaki ali brancina v groz
dnem soku. Mesni krožniki ponujajo: 
račja prša z dišavami, praženimi jabol
ki in pirejem iz zelene in krompirja, 
telečje medaljone na starinski način in 
filet na način Belle Epogue. Še poseb
no se Barbier izkaže s sladicami, med 
katerimi nudi: čokoladno torto Char- 
lotte s pistacij e vo kremo, sveže grati
nirano sadje s sladoledom , ohlajen 
kostanjev pire in torto Demoseilles 
Tatin. Seveda postrežejo pred deser
tom z izbranimi francoskimi siri, vse 
skupaj pa je treba zaliti z odličnimi 
belimi in črnimi vini, medtem ko za 
aperitiv svetujejo dragoceni Cham- 
pagne R.M. Bouzy iz vinorodnega 
okoliša Marne.

Koncertni ciklus »Mladi mladim«, ki 
ga že nekaj let zapovrstjo organizira 
Glasbena matica v Trstu, v sodelova
nju z deželnim sedežem RAI, se z us
pehom nadaljuje.

Po prvem koncertu, ki je bil sredi 
decembra in sta na njem nastopili 
dve mladi italijanski umetnici, je bil 
v sredo zvečer, prav tako v Gallusovi 
dvorani v Ul. R. Manna, na vrsti že 
drugi koncert.

Gost tokratnega koncerta je bil Kla
virski trio iz Celja, ki ga sestavljajo 
pianistka Brina Zupančič-Rogelj, vio
linist^ Marko Zupan in violončelist 
Igor Švare.

Program, s katerim so se mladi 
umetniki predstavili, je obsegal: Hay- 
dnovo skladbo Trio v G-duru in Man- 
delssohnovo skladbo Trio op. 49 štev. 
1 v d-molu. Začeli pa so svoj nastop s 
skladbo mladega zagrebškega skla
datelja N. Firsta »Passionato« za kla
virski trio, ki jo je omenjeni glasbenik 
uglasbil prav za Klavirski trio iz Ce
lja in ga je le-ta prvič izvajal pred 
dobrim mesecem na koncertu v Can
karjevem domu v Ljubljani, v Trstu je 
bil torej na programu komaj drugič.

Klavirski trio iz Celja sestavljajo 
trije mladi glasbeniki, ki so študirali 
na Akademiji za glasbo v Ljubljani. 
Skupno so začeli nastopati leta 1985 
in so takoj naleteli na ugodne odme
ve pri kritikih, ki so jih ocenili kot 
enega najboljših slovenskih mladih

komornih ansamblov, kot tudi na lep 
sprejem pri občinstvu, ki jih je imelo 
že priložnost poslušati na nastopih v 
Celju, Rogaški Slatini, Titovem Vele
nju, nastopili pa so tudi v Grazu.

Spored so izvajali temperamentno, 
z zvrhano mero mladostne zagnanosti 
in z veliko ljubeznijo do skladb sve
tovno znanih skladateljev, a tudi z že
ljo, da se občinstvu predstavijo z no
vimi deli novih in mladih ustvarjal
cev.

V razgovoru z njimi, smo izvedeli, 
da sta Zupančičeva in Švare zaposle
na kot glasbena pedagoga na Glasbe
ni šoli v Celju, violinist Zupan pa je 
po poklicu zdravnik - neurolog, ki mu 
je igranje na violino hobby, a se ga 
po našem loteva kar najbolj resno in 
temeljito.

Lep večer torej, ki bi mu moralo 
prisostvovati še veliko več mladih, 
saj so jim ti večeri končno tudi name
njeni. (N. L.)

■ Komunistične sekcije ACT, ACE- 
GA in ENEL prirejajo v ponedeljek, 
26. januarja, ob 16.30 v Ljudskem 
domu na Pončani javno debato o me- 
tanizaciji v tržaški pokrajini ter o vlo
gi, ki jo pri tem ima podjetje ACEGA. 
Govorili bodo Sergio Tremul, Lucio 
Fragiacomo in Luciano Muggia, za
ključke pa bo povzel pokrajinski taj
nik KPI Ugo Poli.
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Obisk delegacije Zveze socialistične mladine Slovenije

Mladi z obeh strani meje odločeni 
za tesno in konkretno sodelovanje
V okviru tradicionalnih stikov med 

člani Zveze socialistične mladine Slo
venije in Mladinskim odborom SKGZ, 
je tržaške mladince obiskala včeraj 
delegacija Republiške konference 
ZSMS. Delegacijo so sestavljali pred
sednik ZSMS Tone Anderlič, odgovor
ni za mednarodne odnose pri ZSMS 
Robert Basej, odgovorni za vprašanja 
zamejskih Slovencev, Tomaž Glažar in 
sekretar republiške konference ZSMS 
Danjel Božič.

Dopoldne je delegacija v spremstvu 
članov Mladinskega odbora obiskala 
uredništvo Primorskega dnevnika, 
kjer si je ogledala prostore in novo 
tehnologijo, ki je nadomestila stare 
tiskarske stroje. V redakciji PD so se 
mladi iz Slovenije srečali z odgovor
nim urednikom, Bogom Samso, s kate
rim so se pogovorili o splošnih politič
nih vprašanjih mladine v Sloveniji. Na 
sedežu SKGZ je delegacijo sprejel 
predsednik Boris Race, ki je osvetlil 
položaj Slovencev v Italiji, s posebnim 
poudarkom na sedanji zaostritvi poli
tičnih razmer.

Popoldne se je delegacija ZSMS 
srečala z vsemi člani MO SKGZ, ki 
jim je Tone Anderlič podal sliko delo
vanja ZSMS. Spregovoril je o politič
nih predlogih, s katerimi želijo mla
dinci ustvariti novo politično ozračje 
in ki se nanašajo predvsem na novo 
ekonomsko politiko in na civilno slu
ženje vojaškega roka. Mladinci si zlas

ti prizadevajo, da bi se v Sloveniji raz
vila širša razprava o ustavnem členu 
133, ki zadeva delikt mišljenja, saj so 
prepričani,da ima vsak državljan pra
vico izpričati svoje politično mnenje. 
Slovenska mladina zahteva tudi refe
rendum o jedrski energiji in predlaga 
tehnološko modernizacijo, v katero bi 
bilo treba vložiti več sredstev, ne da 
bi pri tem pozabili na varstvo okolja. 
Kočljivo je tudi vprašanje štafete mla

dosti, ki bi ji morali najti novo obliko.
Nato so tudi člani MO SKGZ orisali 

svoje delovanje, predvsem pa so mla
de iz Slovenije pozvali k tesnejšemu 
sodelovanju, ki se ne bi smelo več 
omejevati le na uradna srečanja. Izra
zili so željo, da bi skupno razpravljali 
o konkretnih problemih, ki zadevajo 
mlade z obeh strani meje, in na tak 
način pripomogli k uveljavitvi enot
nega kulturnega prostora.

V intervjuju deželni televiziji

Bellomi o bilingvizmu
V sredo dopoldne je v redakciji 

Primorskega dnevnika zabrnel tele
fon. Novinarju, ki je odgovoril, se je 
oglasila vernica, ki je objokana ko
mentirala intervju, ki ga je dan prej 
škof Bellomi dal uredniku deželnega 
televizijskega dnevnika TG 3. Škofo
vo izjavo objavljamo v celoti za po
polno informacijo bralcev, pa čep
rav, glede na vsebino intervjuja, z 
obžalovanjem izpolnjujemo svojo 
dolžnost.

»Presenetilo in užalostilo me je — je 
dejal msgr. Bellomi na vprašanje, za
kaj zagovarja bilingvizem — tako ob
rekovanje. Saj gre za dejansko obre
kovanje, za izmišljotino, da sem se 
večkrat javno izrekel za bilingvizem. 
Kajti edinič, ko sem javno govoril o 
bilingvizmu v intervjuju z novinarji, 
sem dejal, da bi bil po mojem mnenju 
bilingvizem v Trstu nekaj absurdnega 
in sem dodal, da bi bil nepravičen za
konski predlog tisti, ki bi v okviru 
globalne zaščite manjšine predlagal 
tudi bilingvizem. Očitno pa je v mo
jem ravnanju nekaj gest, ki bi lahko 
vzbudile misel o moji naklonjenosti 
slovenskemu jeziku. Zato pravim, da 
je enostavno treba dati majhne doka
ze, da je slovenska manjšina med 
nami s svojim narodnim, jezikovnim 
in kulturnim dostojanstvom, da je del 
našega mesta in tudi naše Cerkve. 
Vendar prav ob prepričanju, da bi bil 
bilingvizem absurd in krivica, sem 
skrčil na minimum to priznanje in se 
na božično noč omejil na dve besedi 
pozdrava. In to potem, ko sem daroval 
mašo v italijanščini, pel v italijanščini, 
imel homilijo v italijanščini. Ob kon-

Za sodelovanje 
obmejnih občin

Zastopniki Občin tržaške po
krajine naj bi se periodično se
stajali s predstavniki sosednih 
Občin prek meje v Istri, da bi 
razpravljali in izmenjavali mne
nja in izkušnje skupnega intere
sa na področjih kulture, šolstva, 
turizma, gospodarstva in pa iz
kušnje o krajevnem upravnem 
delovanju. Tak predlog je dal 
tržaški občinski odbornik za 
javno vzgojo Nerio Tomizza 
(KD) v Kopru raznim županom, 
ki so prisostvovali otvoritvi se
minarja italijanskega jezika in 
kulture za učitelje z italijanskih 
šol na Koprskem in v Bujščini.

Odbornik Tomizza bo ustrezni 
predlog sedaj prenesel na tržaš
ki občinski odbor, da prejme 
potrebno pooblastilo in izdela 
koledar delovanja »periodične 
konference« med obmejnimi Ob
činami. Pobuda ni naključna, je 
poudaril tržaški občinski odbor
nik, upoštevajoč, da je koprska 
Občina pobratena z Miljami (in 
Dolino, op. ur.) in da so Buje 
sklenile dogovor o prijateljstvu 
z devinsko-nabrežinsko Občino.

Toda mimo teh oblik pobrate
nja obstajajo tradicije, kulture 
in etnične skupnosti, ki niso za
mrle, je dejal Tomizza, in ki mo
rajo nadaljevati pot prijateljstva 
in novega sodelovanja, ker gre 
za skupnosti (slovensko, itali
jansko in hrvaško), ki imajo svoj 
način življenja in odražanja ter 
moderne perspektive razvoja.

Včeraj so slovesno odprli novi sedež 
Zavoda za poklicno izobraževanje IRFOP
35.000 kubičnih metrov prostornine, 

40 učilnic, med katerimi so sodobno 
opremljeni laboratoriji za različne 
stroke: vrednost stavbe se suče okoli 
deset milijard lir. Ti so številčni poda
tki, s katerimi bi lahko opisali novi 
sedež deželnega zavoda za poklicno 
izobraževanje IRFOP, ki so ga uradno 
odprli včeraj zjutraj ob prisotnosti šte
vilnih političnih, verskih in vojaških 
osebnosti naše dežele.

Zavod je že več let čakal na nov in 
sodobnejši sedež, kjer bi boljše vodili 
dejavnosti poklicnega izobraževanja. 
Poslopje v Ul. Capitolina je nedvomno 
eno izmed najbolj funkcionalnih šol
skih in upravnih središč naše dežele. 
Zato pa je tudi zgodovina tega poslop
ja zelo zapletena. Priprave za gradnjo 
novega sedeža so se začele že leta 
1969 na pobudo ravnatelja HNALC 
Stopperja. Dela so se nadaljevala do 
leta 1972, ko so ENALC razpustili, do 
leta 1982 pa se sploh niso premaknila. 
Komaj pred petimi leti je deželna up
rava sklenila, da izpolni načrte in za
čne novo politiko za poklicno izobra
ževanje. Leta 1984 je bilo že dokonča
no osrednje poslopje, kjer so učilnice 
in laboratoriji, leta 1986 pa upravno 
središče. Trenutno deluje na zavodu 
skupno 32 oseb. Deset različnih teča
jev pa obiskuje 420 dijakov. Ob glav
nem sedežu deluje tudi oddeljeni od
sek v Valmauri, kjer so obrtniški in 
industrijski tečaji.

Med včerajšnjo slovesnostjo so spre
govorili predsednik upravnega sveta 
Abate, tržaški župan Staffieri, deželni 
odbornik za finance Rinaldi in deželni

odbornik za šolstvo Barnaba, ki je 
obenem tudi ravnatelj zavoda. Slednji 
je izrazil željo, da bi odprtje novega 
sedeža predstavljalo tudi učinkovitej
šo in sodobnejše izobraževanje. Šola 
mora biti v tesnem stiku z industrij
skimi in obrtniškimi sektorji naše de
žele. Zato pa se tudi deželna uprava 
trudi, da z vedno večjimi sredstvi pod
pre zavode za poklicno izobraževanje. 
V tem smislu so za ta sektor odredili 
že 35 milijard lir. Škof Bellomi, ki je 
bil tudi prisoten na slovesnosti, je na
zadnje blagoslovil stavbo in izrazil

upanje, da bodo mladi spoznali pred
vsem pomen miru in sožitja.

■ V sejni dvorani glavne bolnišnice
v Ulici Stuparich 1 je bila včeraj slav
nostna otvoritev tečaja za strokovno 
izpopolnjevanje osebja, ki se ukvarja s 
problemom zasvojenosti z mamili. Sre
čanje je namenjeno zdravnikom in 
'bplničarjem, osebam, ki delujejo na 
področju socialnega skrbstva, pripad
nikom raznih verskih skupin in skup
nosti ter vsem, ki se ukvarjajo z mla
dino.

cu, pravim, sem izrekel voščilo v slo
venskem jeziku, vendar tudi v drugih 
jezikih, se pravi v vseh jezikih, v kate
rih se opravlja božični obred v Trstu.«

»Skupaj z ostalimi škofi naše dežele 
— je nadaljeval Bellomi — sem podpi
sal poziv papežu, naj nas obišče. O 
tem smo govorili v prejšnjih dneh v 
Rimu med srečanjem s Svetim očetom, 
ki je izrazil v bistvu privoljenje za 
obisk. Podpisal sem vabilo in srčno že
lim, da bi prišel... Mislim, da bi bil 
njegov prihod v Trst res koristen, da 
bi prispeval k omejevanju teh oblik 
zastrupljanja omikanega sožitja in 
nam pomagal, enim in drugim, da bi 
živeli v miru in naredili iz različnosti 
skupno bogastvo, ki bi ga z veseljem 
in povsem svobodno uživali skupaj.«

Zavodu CEM 
grozi zaprtje

Starši prizadetih otrok, ki se zdravi
jo v Centru za motorično vzgojo CEM, 
so se včeraj popoldne zbrali, da bi 
preučili krizno stanje, ki trenutno tare 
ustanovo. Center obiskuje približno 80 
prizadetih oseb, ki so tu deležni tera
pije in psihiatrične pomoči. Težave, ki 
tarejo ustanovo, se zavlačujejo že šest 
let. Po deželnem zakonu iz leta 1981 
bi center morala upravljati Občina, 
medtem ko je tržaška Pokrajina odlo
čila, da je za upravo centra pristojna 
Krajevna zdravstvena enota. Od leta 
1981 je tržaška Občina zagotavljala le 
začasno delovanje centra, v pričakova
nju da bi si KZE prevzela odgovornos
ti. CEM pa ima po statutu značaj za
voda za socialno pomoč in torej ne 
spada v Vsedržavni sklad za zdrav
stvo. Center so v vseh teh letih začas
no vodile različne zadruge, katerim je 
Občina občasno podaljšala dovoljenje. 
Negotovosti v zvezi z upravo centra 
so od leta '76 povzročile precejšnje te
žave: tako je na primer padla kakovost 
službe, sodelovanje z otroško bolnico 
Burlo Garofolo se je nekoliko pretrga
lo. Ta pa je edina ustanova, ki lahko 
nudi popolno specialistično pomoč 
prizadetim otrokom. Tudi menjava 
vodstva je v teh letih škodila kontinu
iteti zdravstvene službe.

Položaj pa se je še bolj zapletel v 
zadnjih mesecih, ko je tržaška Pokraji
na dokončno pozvala občinsko upravo 
naj s 1. januarjem 1987 zaupa upravo 
centra KZE. Odtlej je tudi položaj za
druge Radar, ki od lani vodi center, 
negotov. Centru je torej grozilo zapr
tje, ker bi ostalo brez osebja. Odbor
nik za zdravstvo Cerniz pa se je v za
dnjih dneh slepomišil in odlašal vsa
ko, tudi začasno, odločitev. O položaju 
Centra naj bi v prihodnjih dneh odlo
čal namreč deželni nadzorni odbor. 
Šele med včerajšnjim zasedanjem star
šev je Cerniz sporočil svojo odločitev, 
da do razsodbe deželnega nadzornega 
odbora lahko ostane osebje na svojem 
delovnem mestu, seveda ne da bi 
medtem prejelo plače.

Center bo torej deloval naprej, čep
rav ni še znano, kakšna je njegova bo
dočnost. Starši prizadetih oseb pa so 
odločili, da bodo vseeno nastopili. 
Najprej bodo naslovili pismo na tržaš
kega župana Staffierija in ga prosili za 
srečanje, obenem pa bodo o svojem 
položaju seznanili tudi načelnike ve
činskih strank, zato da bi zadeva dobi
la čimvečjo odmevnost.

Gost dim nas je sinoči spravil na cesto
Tokrat pa res lahko rečemo, da je 

imel naš črni kronist delo kar pred 
domačim pragom! V prvi osebi se je 
lahko prepričal o urnosti in priza
devnosti tržaških gasilcev, ki so se v 
rekordnem času odzvali na naš klic.

Zgodilo se je nekaj po 18.30, ko je 
naključni mimoidoči pozvonil na 
vratih naše stavbe na Ul. Montecchi 
pri Sv. Jakobu, in nas obvestil, da se 
iz stranskih pomožnih vrat v pritlič
ju (na Ul. Giuliani) vali gost dim. 
Gasilci zaradi dima in vročine niso 
mogli do prostora v bližini rotacije, 
kjer odlagamo stare časopise in kjer 
se je razvil požar, zato so morali 
vdreti od zunaj. Gost steber dima je 
takoj zajel vso ulico, kjer se je med
tem nabrala množica radovednežev. 
Med njimi smo bili tudi vsi, ki smo 
tačas delali v stavbi, predvsem novi
narji in tiskarji, saj so bili naši de
lovni prostori preplavljeni z dimom.

Po kakih dveh urah trdega dela so 
gasilci, ki jim moramo dati vse pri
znanje, ugnali požar, ki je po prvih 
ocenah povzročil več desetin milijo
nov škode, predvsem na povsem 
novi električni napeljavi. Vsekakor 
so gasilci izključili, da bi ga povzro
čil kratek stik, prav tako pa ni nobe
nih znakov, ki bi dali sumiti, da gre 
za podtaknjen požar. Vzroke vseka
kor raziskujejo, saj so na kraj prišli 
tudi agenti tržaške kvesture, eden 
od možnih pa je lahko tudi slabo 
ugasnjen cigaretni ogorek. Naj po
hvalimo tudi uslužbence tržaške 
mestne čistoče, saj so nemudoma od
peljali kup ožganega papirja, ki ga 
vidimo tudi na naših posnetkih.

-p Zapustila nas je naša draga

Santina Konic 
vd. Zorzenon

(SVETKA)

Pogreb bo danes, 23. t. m., ob 11.30 
iz mrtvašnice glavne bolnišnice na po
kopališče pri Sv. Ani.

Žalostno vest sporočajo sin Dario 
z ženo Nadjo in malo vnukinjo Saro, 
sestra Kristina, brata Miro in Pino, 
nečaki ter drugo sorodstvo

Trst, 23. januarja 1987

Dragi teti Santini
v spomin Livija, Mario, Sandy, Mar
tina, Laura, Roberto in Cristian

Draga sestrična Santina, ki si nam 
bila vedno tako blizu, tvoj spomin 
bo ostal večno z nami

družine Jazbar

Ravnateljica, učno in neučno 
osebje liceja Prešeren se s hvalež
nostjo spominja bivše tajnice g.e 
Evalde Daneu vd. Normali in izreka 
sestri občuteno sožalje.
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V nedeljo, L februarja, v ricmanjski Babni hiši

SKD Slavec iz Ricmanj pripravlja 
četrto Srečanje oktetov Primorske
Slovensko kulturno društvo Slavec 

iz Ricmanj pri Trstu prireja 1. februar
ja že četrtič zapovrstjo Srečanje okte
tov Primorske. Zamisel se je porodila 
pred štirimi leti, ko je društvo Slavec 
slavilo 90. obletnico obstoja.

Želja, da bi na pevski reviji sodelo
valo čimveč oktetov iz Primorske, se 
je že prvo leto povsem zadovoljivo 
uresničila. Veliko zanimanje pevskih 
skupin, bilo jih je devet, je prijetno 
presenetilo prireditelja in pevske sku
pine same, pa tudi zanimanje občin
stva je bilo tako veliko, da smo se od
ločili, da srečanje postane tradicional
no. Od takrat je postalo srečanje ob
vezna točka v programu oktetov iz vse 
Primorske. Redno se jih prijavlja deset 
in več, če potem pomislimo, da šteje 
Primorska 14 skupin, je uspeh Sreča
nja oktetov izjemnega pomena.

Pevska revija ni tekmovalnega zna
čaja, njen namen je zbliževanje, prija
teljstvo in medsebojno spoznavanje in 
to je organizatorju povsem uspelo. Na 
letošnji reviji bo sodelovalo deset ok
tetov: Oktet »Škofije« s Škofij (umet
niški vodja Ivo Lešnik), Oktet »France 
Bevk« iz Otaleža (umetniški vodja Pa
vel Magajne), Vokalni oktet »Bori« iz 
Postojne (umetniški vodja Ivo Jeler- 
čič), Oktet »Simon Gregorčič« iz Ko
barida (umetniški vodja Metod Bajt), 
»Briški oktet« iz Dobrovega v Brdih 
(umetniški vodja Janez Slivnik), Oktet 
J. P. Vojko iz Spodnje Idrije (umetniš-

l'
ki vodja Dori Žakelj), Moški oktet 
»Nadiža« iz Kreda (umetniški vodja 
Bogdan Boštjančič), Oktet »Javor« iz 
Pivke (umetniški vodja Marcel Stefan
čič), Oktet »Vrtnica« iz Nove Gorice 
(umetniški vodja Anamarija Jug) in 
»Tržaški oktet« iz Trsta (umetniški 
vodji Janko Ban in Mirko Slosar). 
Zbori bodo vsak s tremi pesmimi na
stopili v Kulturnem domu društva Sla

vec v Ricmanjih v nedeljo ob 18. uri, 
Po nastopu pa jim bo društvo Slavec 
priredilo družabnost. Seveda bodo na
stopajoči, kot običajno, prejeli prilož
nostna darila, ki jim jih bo poklonil 
organizator.

Da bi bil kulturni spored še bolj pri
vlačen, bodo ob 16. uri v razstavni ga
leriji Babna hiša odprli likovno razsta
vo Pavleta Zamarja in Franca Železni
ka. Razstava bo odprta 14 dni.

Vpisovanje v štiri nove 
poklicne tečaje SDZPI

Slovenski deželni zavod za poklicno izobraževanje je začel te dni vpisovanje 
v štiri nove tečaje, ki jih je pred kratkim odobrila Dežela. Vodstvo Zavoda je že 
oktobra zaprosilo deželne oblasti za nekatere nove tečaje v zameno za odpadle, 
Dežela pa je komaj sedaj izrekla ugodno mnenje o vseh predlaganih tečajih, in 
sicer tečaju strojepisja, tečaju za vodenje skupin s prizadetimi otroki, o računal
niškem tečaju word-processing in tečaju popravljalca - vzdrževalca elektronskih 
naprav.

Tečaji se bodo začeli prve dni februarja, da jih bo Zavod lahko izpeljal do 
konca junija. Prav zaradi tega SDZPI vabi interesente, naj se čimprej vpišejo. 
Tečaji bodo stekli le, če se bo prijavilo zadostno število tečajnikov (najmanj 12).

Tečaj strojepisja (150 ur) bo potekal na sedežu SDZPI (Zavod razpolaga z 20 
pisalnimi stroji). Program predvideva učenje desetprstnega slepega tipkanja s 
čimvečjo hitrostjo.

Tečaj za vodenje skupin s prizadetimi otroki (100 ur) je namenjen dija
kom, ki so dokončali učiteljišče ali šolo za vzgojiteljice. Izpopolnili si bodo 
znanje za delo s prizadetimi otroki.

Računalniški tečaj word-processing (80 ur) je odprt vsem, ki bi se želeli 
izpopolniti v računalništvu. Namen tečaja je usposobiti kandidate za uporabo 
računalniškega programa za obdelavo besede. Tečaj bo potekal na Zavodu.

Tečaj za popravljavce - vzdrževalce elektronskih naprav (160 ur) je za 
vsakogar, ki bi si želel pridobiti praktično znanje iz elektronike in elektrotehni
ke za ugotavljanje in odpravljanje napak. Potekal bo na zavodu Stefan.

gledališča
ROSSETTI
Danes, 23. t. m., ob 20.30 bo skupina 

Giulia Bosettija predstavila delo Arthur
ja Millerja SMRT TRGOVSKEGA POT
NIKA. Igrata G. Bosetti in M. Bonfigli. V 
abonmaju odrezek št. 5. Prodaja vstopnic 
pri osrednji blagajni v Pasaži Protti.

Od 27. t. m. do 1. februarja bo skupina 
LA CONTEMPORANEA '83 predstavila 
I CINOUE SENSI. Režija Luigi Sguarzi- 
na. V abonmaju odrezek št. 4. Za abonen
te 50-odst. popust. Predprodaja vstopnic 
pri osrednji blagajni v pasaži Protti.

VERDI
V gledališču Verdi bo v torek ob 20. 

uri (red A/F) na sporedu premiera opere 
Z. Kodalyja HARY JANOS. Dirigent Ta
rnaš Pal, režiser Laszlo Vamos.

koncerti

La Contrada 
in nova pobuda 
»Skupaj v gledališče«

V gledališču Cristallo so v teku vaje 
za mladinsko predstavo »Bandiera«, ki 
ga bo gledališka skupina La Contrada 
postavila v sklopu pobude »Skupaj v 
gledališče«. Predstavo je Francesco 
Macedonio priredil po tekstu Maria 
Lodija iz leta 1985, scene je pripravil 
Elio Sanzogni, maske in obleke Patri- 
zia Zappaterra, glasbo je napisal Carlo 
Moser, za koreografijo pa je poskrbela 
Ondina Ledo. V igri bo nastopalo šest 
mladih tržaških igralk, ki si bodo iz
menjavale vloge. »Bandiera« je zgod
ba nekega češnjevega drevesa in ži
vljenja okrog njega, pripoveduje pa jo 
list, ki je pognal na najvišji veji dreve
sa in ima torej možnost, da gleda naj
dlje in vidi največ stvari. Mario Lodi 
je avtor didaktičnih tekstov, ki so na
vdihnili nove didaktične metode itali
janskega šolstva (H paese sbagliato, La 
scuola e i diritti del bambino). Pred
stave se bodo začele v ponedeljek, 26. 
januarja, v soboto, 24. januarja, ob 18. 
uri pa bodo učitelji in kulturni delavci 
lahko obiskali generalko.

V Praprotu slavi danes 80. rojstni 
dan

AMALJA DOLJAK

Obilo zdravja in da bi še večkrat 
zaplesala ji želita sestri Berta in Zo
fija.

razne prireditve
Društvo naravoslovcev in tehnikov 

T. Penko priredi danes, 23. t. m., okroglo 
mizo na temo: SEDANJE STANJE ŽAR- 
ČENJA V NAŠIH KRAJIH PO ČERNO
BILSKI KATASTROFI. Sodelovali bodo 
izvedenci: dr. M. Čebulec, dr. F. Gemitti 
in inž. F. Pisani. Srečanje bo v Gregorci-' 
čevi dvorani, Ul. sv. Frančiška 20, II. nad- 
str. z začetkom ob 20. uri.

KD F. Venturini priredi CELOVE
ČERNI KONCERT GODBENEGA 
DRUŠTVA NABREŽINA — kapelnik 
Stanko Mislej — v nedeljo, 25. t. m., ob
17.30 v Centru A. Ukmar-Miro pri Dom- 
ju. Vabljeni!

PD Slovenec iz Boršta in Zabrežca
vabi na PONOVITEV KULTURNEGA 
VEČERA, ki bo jutri, 24. t. m., ob 20.30 v 
Srenjski hiši v Borštu.

KMK občine Dolina vabi na PLES z 
ansamblom Visitors jutri, 24. t. m.,’ ob
20.30 v gledališču F. Prešeren v Boljun- 
cu.

Mladinski krožek Trst priredi jutri, 
24. t. m„ ob 20. uri v mali dvorani Kultur
nega doma v Trstu PLES z glasbo po 
željah. Vstop z vabili, ki so v prodaji na 
višjih šolah.

prispevki

razstave
Galerija Cartesius je pripravila dvoj

no grafično razstavo, ki bo trajala do 5. 
februarja. Gre za dela znanih domačih in 
tujih mojstrov.

V palači Costanzi je odprta razstava 
slikarja Roberta LOCKERJA in slikarke 
Odinee PAMICI — TRST-GRADEC- 
TRST. Razstavo organizira umetnostna 
galerija Nadie BASSANESE v sodelova
nju FINSEPOL S.p.A. Trst.

V občinski galeriji bodo danes, 23. t. 
m., ob 18. uri odprli razstavo slikarke 
Claudie RAZA-FLOREANCIG.

V spomin na dragega moža in očeta 
Stanka darujeta žena Berta in hči Desi
100.000 lir za FC Primorje, 100.000 lir za 
pevski zbor V. Mirk, 50.000 lir za Godbe
no društvo Prosek, 50.000 lir za Kulturni 
dom Prosek-Kontovel in 30.000 lir za cer
kveni pevski zbor na Proseku.

Eda Kralj daruje 10.000 lir za spomenik 
padlim v NOB na Padričah.

V spomin na Antonijo Kompara vd. 
Pečenko darujeta Marija Križman in 
Alma z družino 30.000 lir za TPK Sirena.

Namesto cvetja na grob Milene Špro- 
har darujeta Antonia in Miro Čandek
10.000 lir za Glasbeno matico.

V počastitev spomina staršev Hrvatin, 
štirih bratov, sestre Pavle in svaka Fra
neta darujeta Antonija in Miro Čandek
20.000 lir za Društvo slovenskih upoko
jencev.

Namesto cvetja na grobove . Martina 
Semena, Tineta Košute, Stanka Prašlja, 
Ivana Sedmaka in Argie Mahnič vd. Ma
ver daruje Dušan Košuta z družino 50.000 
lir za Glasbeno matico, 20.000 lir za 
VZPI-ANPI Križ, 20.000 lir za spomenik 
padlim v NOB v Gabrovcu, 20.000 lir za 
FC Primorje in 20.000 lir za VZPI-ANPI 
Domjo.

SLOVENSKI DEŽELNI ZAVOD 
ZA POKLICNO IZOBRAŽEVANJE

obvešča, da je dežela naknadno 
odobrila organizacijo sledečih te
čajev:
1. strojepis (150 ur)
2. vodenje skupin s prizadetimi 

otroki (100 ur)
3. word-processing (80 ur)
4. vzdrževalec - popravljalec 

elektronskih aparatov (160 ur) 
Vpisovanje in podrobnejše in

formacije do 30. t. m. na sedežu 
zavoda Ul. Ginnastica 72, tel. 
577941. Tečaji bodo stekli, če se 
bo prijavilo zadostno število te
čajnikov.

KD F. PREŠEREN 
iz Boljunca

vabi danes, 23. t. m., ob 20.30 v 
društvene prostore gledališča F. 
Prešeren, kjer bo

Stanko Flego predaval s pri
kazom diapozitiv na temo

»ARHEOLOŠKA NAJDIŠČA 
V BOLJUNCU IN OKOLICI«

Vabljeni!

KD RDEČA ZVEZDA

priredi v nedeljo, 25. t. m., ob 
18.30
nastop kabaretne skupine

KARST BROTHERS
v športno-kulturnem centru v 
Zgoniku.

Vabljeni!

kino

Societa del concerti - Tržaško kon
certno društvo. V ponedeljek, 26. t. m., 
ob 20.30 bo v gledališču Rossetti nastopil 
violinist UTO UGHI.

Glasbena matica vabi na nastop, ki bo 
danes, 23. t. m., ob 18. uri v Gallusovi 
dvorani, Ul. R. Manna 29.

CRISTALLO
Nedeljski koncerti. V nedeljo ob 11. 

uri bo v gledališču Cristallo komorni or
kester gledališča Verdi izvajal Bucchije- 
ve, Paisiellove, Marcellove in Vivaldije- 
ve skladbe.

Glasbena matica. Sezona 1986/87. 4. 
abonmajski koncert. V četrtek, 29. janu
arja, ob 20.30 v Kulturnem domu v Trstu 
GORAN KONČAR - violina in MIRA 
FLIS - klavir. Spored: Bach, Ysaye, Cha- 
usson, Saint Saens. Predprodaja vstopnic 
v uradu Utat, Pasaža Protti, tel. 65700 do 
četrtka, 29. t. m., do 18. ure in eno uro 
pred pričetkom koncerta pri blagajni 
Kulturnega doma.

ARISTON - 16.00, 22.00 Regalo di Nata-
le, dram., It., 1986: r. Pupi Avati: i. Car
lo delle Piane, Diego Abatantuono. Za 
AIA

EKCELSIOR II - 17.15, 21.45 Oltre ogni 
limite, dram., ZDA 1986, 90'; r. Robert 
M. Young; i. Farrah Fawcett, James

EKCELŠIOR I - 17.00, 22.15 Vamp, srh., 
ZDA 1986, 93': r. Richard Wenk; i. 
Chris Makepeace, Grace Jones.

PENICE - 17.00, 22.15 Salvador, dram., 
ZDA 1986, 115'; r. Oliver Stone; i. Ja
mes Woods, Jim Belushi.

GRATTACIELO - 16.00, 22.15 7 chili in 
7 giorni, kom., It. 1986, 90'; r. Luca 
Verdone; i. Renato Pozzetto, Carlo 
Verdone.

NAZIONALE II - 16.00, 22.00 Pirati, akc., 
Fr./Tuniz. 1985, 124'; r. Roman Polan- 
sky; i. Walter Matthau, Cris Campion.

NAZIONALE III - 16.00, 22.00 Johnny 
super gigolo a Parigi, porn., □ □

NAZIONALE I - 16.30, 22.00 Navigator, 
fant., ZDA 1986, 100'; r. Randal Kleiser; 
i. Joey Cramer, Veronica Cartwright.

EDEN - 15.30, 22.00 La signora e lo stal- 
lone, porn., □ □

MIGNON - 16.00, 22.15 King Kong IL, 
fant., ZDA 1986 - 110'; r. John Guiller- 
min; i. Linda Hamilton, Brian Kerwin.

CAPITOL - 15.45, 22.00 Grandi magazzi- 
ni, kom., It. 1986; r. Castellano e Pipo- 
lo; i. Enrico Montesano, Nino Manfre
di.

ALCIONE - 16.00, 22.10 Salo e le 120 
giornate di Sodoma, dram., It./Fr. 
1975, 120’; r. Pier Paolo Pasolini; i. Pao
lo Bonacelli, Caterina Boratto, □ □

LUMIERE FICE - 17.00, 22.00 Arancia 
meccanica, fant., ZDA 1971, 137'; r. 
Stanley Kubrick; i. Malcolm McDo- 
well, Patrick Magee.

VITTORIO VENETO - 16.00, 22.10 New 
York New York, porn:, □ □

RADIO - 15.30, 21.30 Di piu sempre di 
piii, porn., □ □

Prepovedano mladini pod 14. letom □ -
18. letom □ □

NATEČAJ ZA TAJNIKE
Sindikat slovenske šole sporo

ča, da je v teku NATEČAJ ŽA 5. 
STOPNJO - TAJNIKE UPRAV
NEGA ŠOLSKEGA OSEBJA.

Rok za predložitev prošnje za
pade 2. februarja 1987. Obrazce 
in navodila dobite na sedežu Sin
dikata slovenske šole, Ul. F. Filzi 
8/1 - tel. 61193 v dopoldanskih 
urah ali v torek in četrtek med 16. 
in 17. uro.

včeraj - danes
Danes, PETEK, 23. januarja 1987

ILIJ
Sonce vzide ob 7.36 in zatone ob 16.57 

- Dolžina dneva 9.21 - Luna vzide ob 0.59 
in zatone ob 11.08.

Jutri, SOBOTA, 24. januarja
FRANČIŠEK

PLIMOVANJE DANES: ob 2.59 najviš
ja 36 cm, ob 11.01 najnižja -25 cm, db
17.14 najvišja -5 cm, ob 20.24 najnižja -8 
cm.

VREME VČERAJ: temperatura zraka 
3,8 stopinje, zračni tlak 1031,5 mb usta
ljen, veter vzhodnik 5 km na uro, vlaga 
56-odstotna, nebo jasno, morje rahlo raz
gibano, temperatura morja 7 stopinj.

ROJSTVA IN SMRTI
RODILI SO SE: Jan Sossi in Giulia Af- 

fatati.
UMRLI SO: 97-letna Giulia Aviani, 71- 

letna Giovanna Fattorich, 61-letni Giu
seppe Santangelo, 81-letni Augusto Cag- 
nin, 88-Giusto Fortunah, 80-letni Maria 
Davanzo, 77-letna Santina Konic, 87-let- 
na Elsa Duttig.

DNEVNA IN NOČNA 
SLUŽBA LEKARN

Od ponedeljka, 19., do sobote, 24. janu
arja 1987

Dnevna služba - od 8.30 do 19.30
Ul. Giulia 1, Ul. S. Giusto 1, Ul. Fellu- 

ga 46, Ul. Mascagni 2, Ul. Mazzini 43, Ul. 
Tor S. Piero 2.
PROSEK (tel. 225141/225340), ŽAVLJE 
(tel. 274630) - samo po telefonu za najnuj
nejše primere.

Nočna služba - od 19.30 do 8.30
Ul. Mazzini 43, Ul. Tor S. Piero 2. 

PROSEK (tel. 225141/225340), ŽAVLJE 
(tel. 274630) - samo po telefonu za najnuj
nejše primere.

ZDRAVSTVENA DEŽURNA SLUŽBA
Nočna služba od 20. do 8. ure, tel. 7761, 

predpraznična od 14. do 20. ure in praz
nična od 8. do 20. ure.

razna obvestila
Odbor SKD Tabor - Opčine sklicuje 

redni občni zbor članov v torek, 27. t. m., 
ob 20. uri prvo sklicanje, drugo pol ure 
kasneje.

TPPZ »P. Tomažič« - sporočilo ansam
bla. Danes, 23. t. m., bodo ob 20.30 v Par
tizanskem domu v Bazovici REDNE 
VAJE za jubilejni nastop, ki bo 21. marca 
v gledališču F. Prešeren v Boljuncu.

V DSI v Trstu bodo v ponedeljek, 26. 
t. m., ob 20.30 predstavili knjigo Pietra 
Zovatta TRST MED HUMANIZMOM IN, 
RELIGIOZNOSTJO. Delo bo predstavil 
prof. Fulvio Salimbeni.

mali oglasi
NUJNO IŠČEM majhen avto na dizelski 

pogon. Tel. 814212.
OSMICO je odprl v Mačkoljah Ernest 

Smotlak.
NUDIMO možnost dobrega zaslužka, za

htevamo resnost; dejavnost je možna 
tudi kot dopolnilno delo. Tel. ob urah 
obedov na št. 299012.

OBČINA DOLINA je razpisala javni na
tečaj za naslove in izpite za dodelitev 
treh mest čistilke-pomočnice (druga 
funkcionalna kvalifikacija — področje 
služb-OPR 347/1983), ki zapade dne 13. 
februarja ob 12. uri. Za vsako pojasnilo 
in informacijo naj se zainteresirani 
obrnejo na občinsko tajništvo, tel. 
228110, 228127 in 228392, int. 19.

OSMICO sta odprla Mirko in Danila Zo
bec (pri Mrtnjačevih) v Zabrežcu št. 4.

PRI BOLETOVIH pri Piščancih so odprli 
osmico.

PRODAM avto autobianchi primula v 
dobrem stanju. Tel. 822103.

PRODAM dirkalno kolo znamke pinarel- 
lo record C., rabljeno 3 mesece. Tele
fonirati na št. 0481/30890 od 13.30 do
14.30 ali v večernih urah.

MAJHNO STANOVANJE v mestu da
jem v najem. Tel. 228390.

menjalnica 22. 1. 1987

Ameriški dolar................ ....... 1280,— Japonski jen...........
Nemška marka .............. ....... 709,— Švicarski frank __
Francoski frank.............. ....... 210.— Avstrijski šiling__
Holandski florint ........... ....... 627,— Norveška krona ...
Belgijski frank................ .......  33.— Švedska krona.......
Funt šterling.................... ....... 1970,— Portugalski eskudo
Irski šterling.................... ....... 1875,— Španska peseta__
Danska krona.................. ....... 184.50 Avstralski dolar ...
Grška drahma ................ ....... 9.20 Debeli dinar..........
Kanadski dolar .............. .......  930,— Drobni dinar..........

Dfll/D BANCA Dl CREDITO Dl TRIESTE 
DvJlVD TRŽAŠKA KREDITNA BANKA

8,— 

844,— 
100.20 
181 — 
195 — 

8.60 
9.60 

820,— 
2.10 
2 —

Tel.. Sedež 61446 - 68881 
Agencija Domjo 831-131

Prednaročnina za Primorski dnevnik za leto 1987
CELOLETNA .................................................................  95.000 lir
MESEČNA ......................................................................  13.000 lir

Celoletna prednaročnina za PRIMORSKI DNEVNIK 95.000 lir + 500 lir kolka velja za tiste, 
ki jo poravnajo do 31. januarja 1987. Po tem datumu bo celoletna naročnina znašala 
156.000 lir + 500 lir kolka.

Vsem naročnikom bomo še naprej nudili brezplačno MALE OGLASE in ČESTITKE. 
Naročnino lahko poravnate na upravi Primorskega dnevnika v Trstu in Gorici, pri razna- 
šalcih časopisa, preko pošte na t/rn ZTT št. 13512348 in.pri vseh slovenskih kreditnih 
zavodih.
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Slike, ki niso le... film video

Naša pozornost je ta teden bila osredotočena na 2. Film video monitor, ki 
ga Kinoatelje prireja v noriškem Kulturnem domu. Na njem si lahko še do 
nedelje ogledamo lanskoletno slovensko filmsko produkcijo ter izbor televizij
skih programov RTV Ljubljana. O podrobnem sporedu predstav Primorski dnev
nik sproti poroča, zato naj tokrat spregovorijo slike.

Prvi posnetek je s torkove otvoritve. Ob Film video monitorju je Kulturni 
dom dobil svojevrsten filmsko-festivalski »look«, s standi revije Ekran, produk
cije Viba film, video ekrani. V gornjem foyeru doma je na ogled zanimiva 
fotografska razstava pionirja slovenskega filma dr. Karola Grossmana.

Na drugi sliki zgoraj /e prizor iz mladinskega filma Poletje v školjki reži
serja Tuga Štiglica. Na mali sliki lahko vidimo Mileno Zupančič, protagonistko 
skupaj z Borisom Cavazzo (ki je tudi avtor scenarija) filma Kormoran režiserja 
Antona Tomašiča, ki bo na sporedu jutri zvečer.

Na spodnji sliki desno vidimo kolodvorsko ulico v Ljubljani, kjer so se pri 
Tišlerju vsak teden zbirali Slovenci pred odhodom na vlak, ki jih je peljal v Le

linije skupina, ki je odpotovala 7. maja' 
z brzoparnikom Ile de France v Severno Ameriko. Posnetek je iz dokumentarne 
serije Dorice Makuc in Mije Janžekovič Po sledovih Slovencev v svetu. Premier
ska predstavitev je bila v sredo na 2. FVM, RTV Ljubljana bo serijo oddajala od 
27. februarja dalje.

Na zadnji sliki je prizor iz filma Čas brez pravljic, Boštjana Hladnika, ki bo 
na sporedu nocoj ob 21. uri.

a vvJcC v 
■ . t i ir. a *..« "'I Lf/

Pripravlja: 
Boris Devetak

Nove plošče

ERIČ CLARION - AUGUST LP
Slowhand alias Erič Clapton, 

bivši legendarni leader ansambla 
Cream, ki je v šestdesetih in se
demdesetih letih slovel z mnogimi 
uspešnicami (med vsemi je verjetno 
danes najbolj poznana Cocain), je 
pred kratkim izdal novo ploščo. 
Producent tega zadnjega dela je 
neutrudljivi Phil Collins, ki igra 
tudi bobne in tolkala na splošno. 
Postavo dopolnjujeta še Greg Phil- 
linganes na klaviaturah in Nathan 
East z bas kitaro. Glavna odlika in 
obenem presenečenje, ki ga album 
prinaša, zadeva uigranost skupine. 
Zdi se, kot da igrajo skupaj že vrsto 
let, tak je namreč vtis že po prvih 
akordih.

Kot je sedaj v modi pri vseh pev
cih in glasbenikih, se na ploščah 
pogosto skupaj pojavljajo bolj in 
manj znana imena. Tako je na pri
mer pri snemanju nadnje plošče 
Billyja Sguierja sodeloval Freddy 
Mercury, Lionelu Richieju je na 
bobne igral Jeff Porcaro (Toto) itd., 
itd. Claptonu so ob tej priložnosti 
priskočili na pomoč s svojimi tro
bentami in saxofoni bratje Brecker, 
John Faddis in Dave Bargerone. 
Prestižna gosta sta Tina Turner in 
še »stari« Gary Brooker, bivši Pro-

col Harum. Claptonov glasbeni stil 
ostaja v glavnem vedno isti, t. j. 
rock in R & B, ljubimec Lory Dal 
Santo pa je tokrat dodal še nekaj 
funkyja.

Pesmi so naslednje: /is In The 
Way That You Use It, Run, Tearing 
Us Apart, Bad Influence, Walk 
Away, Hung Up On Your Love, 
Take A Chance, Hold On, Miss 
You, Holy Mother, Behind The 
Mask.

H«
A»tro

| DO Slaki 
Hrp«l|« /O

Glasovnica za Vročih 10
Ime in priimek:....

Naslov:.................

Glasujem za:

Moj predlog:

današnji televizijski in radijski sporedi |
□f RAI 1 iir RAI 2 | RAI 3 | 1 IT BTV UuMIana \ TV Koper

7.20 Inf. oddaja: Uno Mattina (vodita 
P. Badaloni in E. Gardini)

9.35 Kviz: Econogioco
10.30 Rubrika o gospodarstvu
10.50 Aktualnosti: Okrog nas
11.30 Nan.: II dottor Simon Locke
12.05 Variete: Pronto... chi gioca?
13.30 Dnevnik
14.00 Pronto... chi gioca? (2. del)
14.15 Glasbena oddaja: Discoring
15.00 Aktualna oddaja: Primissima
15.30 Zabavna oddaja: Pista!
17.00 Dnevnik - kratke vesti ^
17.05 Pista! (2. del)
18.30 Kviz: Parola mia
19.40 Almanah jutrišnjega dne
19.50 Vreme in dnevnik
20.30 Film: Mary Poppins (fant., ZDA 

1964, prod. Walt Disney, r. R. 
Stevenson, i. Juhe Andrews, 
Dick Van Dyke)

22.50 Dnevnik
23.00 Informativna oddaja: Shangai - 

L'altra Cina
0.05 Dnevnik
0.20 Rubrika: Umetniki pred ogleda

lom - Enrico Castellani

11.45 Aktualna oddaja: Cordialmente
13.00 Dnevnik
13.25 Dnevnik. C e da salvare
13.30 Nanizanka: Ouando si ama
14.20 Risanka: Braccio di Ferro
14.30 Dnevnik - kratke vesti
14.35 Mladinska oddaja: Tandem, 

vmes risanka Braccio di Ferro
16.55 Dokumentarec o gledališču
17.30 Dnevnik
17.35 Tedenska rubrika o turizmu in 

prostem času
18.20 Športne vesti
18.30 Nanizanka: LJspettore Derrick
19.40 Vreme in dnevnik
20.20 Športne vesti
20.30 Film: L'oro dei legionar! (pust., 

1984, r. H. Verneuil, i. Jean-Paul 
Belmondo, Jacgues Villeret)

22.20 Dnevnik
22.30 Nadaljevanka: La clinica della 

foresta nera
23.20 Dnevnik
23.30 Film: Fantomas '70 (kom.-pust, 

1965, r. Andre Hunebelle, i. Lou
is De Funes, Jean Marais, Myle- 
ne Demongeot)

12.55 Nadaljevanka: Coralba (i. Rossa- 
no Brazzi, Glauco Mauri, Mita 
Medici, 5. in zadnji del)

13.55 Sankanje (prenos iz Innsbrucka)
15.00 Koncert: Barok v glasbi - Dome- 

nico Scarlatti (Madridska maša 
v izvedbi zbora Katoliške uni
verze v Milanu

15.40 Dokumentarna oddaja: Zgodovi
na in bodočnost plastike

16.10 Folklorna oddaja: Otroštvo in 
ljudski praznik

16.40 Variete: Dadaumpa - Doppia 
coppia '70

18.00 Glasbena oddaja: Rockottanta
19.00 Dnevnik
19.35 Izobraževalna oddaja: Na preturi 

(ured. Nini Perno, sodel. Roberta 
Petrelluzzi)

20.30 Gledališka predstava: Una burla 
riuscita (r. Egisto Marcucci, i. 
Corrado Pani, Dario Cantarelli, 
Glauco Onorato, Ouinto Par- 
meggiani)

22.10 Dnevnik
22.45 Nadaljevanka: La corsa al Polo 

(7. in zadnji del)

kop - kulinarika, 9.50 risanka 
Športnik Billy, 10.15 Kam, kje, 
kako med počitnicami, 10.25 Ex 
libris, 11.25 Risanka, 11.30 film 
Benji (ZDA)

16.15 Šola smučanja: Varnost in red na 
smučiščih

16.25 Tednik (pon.)
17.25 Dnevnik
17.30 Nad.: Zlatarjevo zlato (2. del)
17.45 Nad.: Z vrha (6. in zadnji del)
18.15 Dok: Izkušnje in preizkušnje - 

Črno belo od vsepovsod
18.50 Risanka
19.00 Danes. Obzornik in Jezikovni 

utrinki
19.26 Vreme in dnevnik
20.00 Nadaljevanka: Vdove (L. La 

Plante, r. Paul Annett, 5. del)
20.55 Dok.: Muzeji in galerije
21.40 Jazz na ekranu: Trio Neighbours
22.15 Dnevnik
22.30 Film: Vrag v telesu (dram., Av- 

stral. 1985, r. Scott Murray, i. Ka- 
tia Caballero, Keith Smith, John 
Morris, Jill Forster)

14.10 Glasbena oddaja: Speciale Orec- 
chiocchio

15.00 Otroški program
18.00 Nad.: I cento giorni di Andrea
19.00 Odprta meja

V današnji Odprti meji bodo med 
drugimi naslednji prispevki:
Trst — Tržaška občinska uprava za 

gradnjo sinhrotrona pri Bazovici 
Trst — Obisk predsedstva ZSMS pri 

MO SKGZ
Trst — Ciklus konferenc o narkoma

niji

19.30 
19.45 
20.00 
20.25
20.30

22.00
22.20

TVD Stičišče 
Rubrika: Mesto danes 
Nanizanka: Victoria Hospital 
TV novice
Koncert: Londonski komorni or
kester, dirigent Vladimir Aske- 
nazy (Strauss, Mozart)
TVD vse danes
Zgodovinski dokumentarec: 
Glasovi iz preteklosti - Tito

LH CANALE 5
8.40 Nadaljevanka: La

grande vallata
9.30 Nanizanka: Una vita 

da vivere
10.20 Nanizanka: General 

Hospital
11.10 Kviza: Tuttinfamiglia,

12.00 Bis
12.40 Variete: II pranzo e 

servito
13.30 Nadalj.: Sentieri
14.30 Film: Lo specchio scu- 

ro (krim., ZDA 1946, r. 
Robert Siodmak, i. 
Olivia De Havilland, 
Thomas Mitchell)

16.30 Nanizanka: Aliče
17.00 Kviz: Doppio Slalom
17.30 Nanizanki: Love Boat,

18.30 Lou Grant
19.30 Variete: Studio 5
20.30 Nad.: Dynasty
22.30 Variete: Maurizio Cos- 

tanzo show
0.30 Nanizanki: Sguadra 

speciale, 1.30 Missione 
impossibile

^ RETEOUATTRO
8.30 Nanizanke: Vegas,

9.20 I giorni di Bryan,
10.10 Strega per amo- 
re, 10.30 Switch, 11.30 
Vicini troppo vicini,
12.00 Mary Tyler Moo
re, 12.30 La piccola 
grande Neli

13.00 Otroška oddaja: Ciao 
ciao, vmes risanke 
Hello Špank, Maya, 
Masters

14.30 Nadaljevanka: La val- 
le dei pini

15.20 Nanizanka: Cosigirail 
mondo

16.20 Dokumentarca: To je 
Hollywood, 16.50 Svet 
okrog nas

17.20 Nadaljevanka: Febbre 
d'amore

18.15 Kviz: Cest la vie
18.45 Variete: 11 gioco delle

coppie
19.30 Nanizanka: Charlie's 

Angels
20.30 Variete: Un fantastico 

tragico venerdi
23.10 Tenis: Australian

Open (polfinale moš
ki)

1.10 Nanizanka: Vegas

ITALIA1
8.30 Nanizanka: Fantasi- 

landia
9.15 Film: Le impronte della

vita (kom., 1983, i. Me- 
lissa Gilbert)

11.00 Nanizanke: La strana 
coppia, 11.30 Quincy

12.30 T. J. Hooker, 13.30 Tre 
cuori in affitto

14.00 Zabavna odd.: Candid 
Camera

14.15 Glasbena oddaja: Dee- 
jay Television

15.00 Nanizanka: Time Out
16.00 Otroška oddaja: Bim, 

Bum, Bam, vmes risan
ke Holly e Benji, Ma- 
gica Emi, Lupin

18.00 Nanizanki: Arnold,
18.30 La časa nella pra- 
teria

19.30 Nanizanka: Happy 
Days

20.00 Risanka: Alla scoperta 
di BabboNatale

20.30 Film: L urlo di Chen 
terrorizza anche l'Oc- 
cidente (pust., 1972, r. 
Bruce Lee, i. Bruce 
Lee, Nora Miao, Ring 
Wei Ao)

22.30 Športna oddaja: A tut- 
to campo

23.25 Šport: Košarkarsko pr
venstvo NBA

1.00 Nanizanka: Riptide

gOOfgli TELEPADOVA
11.55 Filmska rubrika: Tut- 

tocinema
13.00 Risanka: Ransie, 13.30 

Capitan Futuro
14.00 Nadaljevanka: Pagine 

della vita
15.00 Rubrika: D come don- 

na
16.30 Risanke: Nino il mio 

amico Ninja, Cocci- 
nella, Charlotte, Car- 
letto principe dei mos- 
tri, Le avventure di

Huck Finn, Capitan 
Futuro

19.30 Nanizanka: Che cop
pia quei due (i. Roger 
Moore, Tony Curtis)

20.30 Film: La preda (pust., 
1974, r. Domenico Pao- 
lella, i. Renzo Montag- 
nani, Zeudy Araya)

22.20 Športna oddaja: Euro- 
calcio

23.25 Filmske novosti: Tut- 
tocinema

0.30 Rubrika: Week-end

P ̂  TELEFRIULI
13.00 Kviz: Stasera mi butto
13.30 Nadaljevanka: Rosa 

De Lej os
14.30 Dražba preprog
15.30 Glasbena oddaja: Mu

sič Box
17.45 Nadaljevanka: Giacin- 

ta
19.00 Dnevnik
20.00 Športna oddaja
20.30 Variete: Buinesere Fri- 

ul
22.30 Dnevnik
23.30 Dokumentarec: Bella 

Italia
24.00 Glasbena oddaja: Mu

sič Box

TELEOUATTRO j
(Se povezuje s sporedi Italia 1)
Lastne oddaje:
19.30 Fatti e commenti

RADIO TRST A
7.00, 13.00, 19.00 Dnevnik; 8.00, 14.00,

17.00 Kratka poročila; 7.20 Dobro jutro 
po naše: koledarček, pravljica, zabav
na glasba; 8.10 Na goriškem valu 
(pon.); 8.40 Glasbeni mozaik; 10.00 Pre
gled tiska; 10.10 S koncertnega in 
opernega repertoarja; 11.30 Spoznavaj
mo svoj mali nevidni svet, Ščedensko 
narečje, Glasbeni mozaik; 13.20 Zbo
rovska glasba; 13.40 Glasbene skice;
14.10 Naš jezik, 14.20 Ne prezrimol;
15.00 V svetu filma; 16.00 Osebno;
17.00 Kulturna kronika; 17.10 Mi in 
glasba; 18.00 Kulturni dogodki; 18.30 
Glasbene skice.

LJUBLJANA
5.00, 6.00, 8.00, 9.00, 10.00, 11.00, 12.00,

13.00, 14.00, 17.00, 21.00 Poročila; 4.30 
Jutranji spored; 8.05 Radijska šola; 8.35 
Glasbena pravljica; 9.05 Glasba; 10.05 
Rezervirano za...; 11.05 Ali poznate;
11.35 S pesmijo po Jugoslaviji; 12.10 
Vedri zvoki; 12.30 Kmetijski nasveti;
12.40 Iz glasbene tradicije; 13.30 Melo
dije; 14.05 Koncert skladb Henryja 
Purcella in Georga Friedricha Haen- 
dla; 14.30 Človek in zdravje; 14.40 Mo
zaik; 15.00 Radio danes, radio jutri;
15.30 Dogodki in odmevi; 16.00 Vrti
ljak želja; 17.00 V studiu; 18.00 Glasba 
starih mojstrov; 18.15 Gremo v kino;
19.00 Dnevnik; 19.35 Lahko noč,, otroci;
19.45 Pojemo in godemo; 20.00 To ima
mo radi; 21.05 Morje in pomorščaki;
22.30 Iz glasbene skrinje; 22.50 Literar
ni nokturno; 0.05 Nočni program.

RADIO KOPER
(slovenski program)

13.30, 14.30, 17.30, Poročila; 6.05 Da
nes se spominjamo; 6.10 Vreme in pro
metni servis; 6.30 Jutranjik; 7.00 Jutra
nja kronika in servis; 8.00 Prenos II. 
programa Radia Ljubljana; 13.00 Mladi 
val radia Koper; 15.30 Dogodki in od
mevi; 16.00 Glasba po željah; 16.30 Pri
morski dnevnik; 17.00 Pogovor o...;
17.35 Glasbene aktualnosti; 18.00 Zak
ljuček.

RADIO KOPER
(italijanski program)

6.15, 8.30, 9.30, 10.30, 13.30, 14.30,
16.30, 17.30, 18.30 Poročila; 7.15, 12.30,
15.30, 19.30 Dnevnik; 6.00 Glasba; 6.45 
Koledarček; 7.00 Dobro jutro; 8.00 Pri
srčno vaši; 8.35 Po vaši izbiri; 9.15 Edig 
Galletti; 9.32 Dragi Luciano; 10.00 Po
pevka tedna; 10.05 Hit parade; 10.35 
Vstop prost; 11.00 Jezikovna pravila;
11.15 Glasba; 11.30 Na prvi strani;
12.00 Glasba po željah; 14.30 Glasba;
15.00 Kultura in umetnost; 15.45 Glas
ba; 16.00 Country mušic; 16.30 Blitz;
17.00 Bubbling; 17.33 Folk glasba;
18.30 Jazz spored; 20.00 Nočni spored.

RADIO OPČINE
10.00 Za vsakogar nekaj; 13.30 Ku

pim, prodam, podarim; 16.30 Glasbena 
oddaja: Brez naslova; 19.00 Otroški ko
tiček: V svetu fantazije; 20.00 Disko 
glasba: Mix-Time; med oddajami, pod
nevi in ponoči, glasba.
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Dve občinski seji v tem mesecu

V torek v Občinskem svetu 
razprava o slovenskih šolah

Še do konca januarja se bo goriški 
občinski svet sestal dvakrat, drevi in v 
torek. Na današnji seji, prvi v tem 
letu, se bodo svetovalci spoprijeli z vr
sto ratifikacij sklepov, ki jih je ožji od
bor sprejel v drugi polovici decembra 
in prvi januarja. Gre v nekaterih pri
merih za važne sklepe s področja jav
nih del. Pobliže našo javnost zanima 
ratifikacija sklepa, ki ga je ožji odbor 
sprejel letos lO.januarja s katerim je 
potrdil poveritev izdelave načrta za 
slovenski šolski center arhitektu Mar- 
cellu D'01ivu in inženirju Marjanu 
Cefarinu. Prav tako zanima naše bral
ce, še zlasti tiste na štandreškem in 
sovodenjskem območju, sklep o po za
konu predvidenih delih za ureditev 
naprav proti onesnaževanju v upepe- 
Ijevalniku pri Sovodnjah. Ta sklep je 
ožji odbor sprejel 23.decembra lani. V 
poštev pa pridejo tudi ratifikacije 
sklepov o delih na štandreškem avto- 
portu, o gradnjah zadružnih hiš, po
pravilih cest in v javnih stavbah.

V drugem delu seje pa bodo sveto
valci govorili predvsem o nekaterih 
kulturnih pobudah v tem letu ter o 
prošnjah za finančni prispevek deželni 
upravi.

V torek pa se bo Goriški občinski 
svet spoprijel z načrtom za slovenski 
šolski center v južnem delu mesta. V 
teh dveh sta načrtovalca, videmski ar

hitekt Marcello D'01ivo, zelo znan v 
svetovnem merilu, ter goriški inženir 
Marjan Cefarin, predložila končno iz
delani načrt goriškemu županu ter od
bornikom. V torek pa bo stvar šla v 
razpravo v občinski svet. Do konca 
prihodnjega tedna, t.j. do konca mese
ca, mora biti načrt v Rimu. To je dolo
čeno v dekretu o finansiranju te šole 
in tudi v zakonu, ki predvideva finan
siranje. Dekret je ministrica za šolstvo 
podpisala 30.oktobra lani. V Gorico pa 
je podpisani dekret prišel kaka dva 
tedna pozneje in sredi decembra, tik 
pred božičnimi prazniki, so župan in 
odborniki izbrali dva načrtovalca. 
Upoštevali so predloge in potrebe, ki 
so jih županu obrazložili nekaj mese
cev prej ravnatelji slovenskih šol v 
Gorici (takrat je bil ravnateljem in 
tudi šolskim sindikalistom prikazan 
okvirni načrt, ki ga je izdelalo podjet
je, ki je gradilo paviljone na goriškem 
avtoportu).

Načrtovalca sta poskrbela za vse 
potrebe štirih slovenskih višjih sred
njih šol in tudi nižje srednje šole, pa 
čeprav je ministrica za šolstvo nakaza
la denar iz nakazil, ki so predvidene 
za potrebe višjih srednjih šol. Poleg 
učilnic so v načrtu predvideni prostori 
za laboratorije, knjižnico, ravnateljstva 
in tajništva šol, profesorske sobe. Izde

lan je tudi načrt za telovadnico in za 
avditorij, ki bo služil raznim priredit
vam ter shodom. Poskrbljeno je, kot to 
predvideva sedanja normativa, tudi za 
odpravo arhitektonskih pregrad. Vla
da ja v ta namen nakazala 
5.600.000.000 lir.

V ponedeljek in sredo 
seja tudi v Tržiču

V ponedeljek, 26. t.m. in v sredo, 28. 
t.m. je napovedana tudi seja občinske
ga sveta v Tržiču. Zanimivo bo zlasti 
ponedeljkovo zasedanje, saj bo novi 
odbor predstavil svoj program, napo
vedujejo pa tudi živahno razpravo o 
morebitnem odstopu treh odbornikov , 
socialdemokrata Marzana, socialista 
Fasole in republikanca Calligarisa, ki 
so v delovnem razmerju pri KZE in ki 
bi, ob striktnem tolmačenju določil, 
morali izbirati med odborniškim mes
tom in delovnim mestom. Omenjeni 
trije so že pred nekaj tedni prejeli pis
no obvestilo o nezdružljivosti dveh za
dolžitev. Kako se bo zadeva iztekla? 
Menda ugodno. Tržiška občina je ob 
ljudskem štetju, leta 1981 res štela 
preko 30 tisoč prebivalcev (določila 
namreč veljajo za občine, ki presegajo 
to število), danes pa je število občanov 
precej nižje.

Danes na 2. Film video monitorju

Otroci v Času brez pravljic 
tv drama, videogodba, Trubar

Dogajanje na 2. Film video monitor
ju prehaja v drugo, intenzivnejšo po
lovico. Za nami so trije prvi dnevi 
pregleda slovenskega filmskega in 
televizijskega ustvarjanja, o katerih 
lahko skušamo narediti že površen 
obračun. Po uspelem (v vsakem po
gledu) začetnem večeru s Heretikom 
smo v naslednjih dneh lahko gledali 
nekaj izvrstnih predstav. V sredo sta 
Slakov Černigoj in Štiglicov Premalo 
slavni stric žela občudovanje med 
privilegiranimi gledalci, ki so se iz
maknili mikom televizijskega »Gene- 
raleja« in »Supermana«: res škoda za 
vse, ki so občepeli v domačem fotelju.

Ugodno je gledalce presenetila tudi 
vsebinska in tehnična kvaliteta tele
vizijskih predvajanj. Te dni je v Kul
turnem domu enkratna možnost, da s 
pomočjo sodobne tehnike gledamo tv 
programe na velikem kinematograf
skem ekranu. Frandoličevo Zlato ribi
co, del zanimive dokumentarne serije 
o slovenskih izseljencih v svetu, prva 
dva dela televizijskega Trubarja smo 
tako lahko gledali v drugačni,-bistve
no bogatejši dimenziji.

Po sinočnjem predvajanju lanske 
slovenske filmske uspešnice Poletje v 
Školjki in zanimivem srečanju z reži
serjem Tugom Štiglicem in pisateljem 
Vitanom Malom, bo nocoj ob 21. uri 
spet na sporedu film, v katerem so v 
središču dogajanja otroci. Vendar to
krat ne več v sodobnem razposaje
nem istrskem okolju, pač pa v »času

brez pravljic«, med vojno. Ne gre 
zgolj za otroški film, niti za klasični 
vojni film, pač pa za svojevrsten po
gled na vojno obdobje z resnimi, a 
hkrati otroško fantastičnimi očmi. 
Vojna je za režiserja Boštjana Hladni
ka (ki je z Željkom Kozincem tudi so
avtor scenarija) tragično obdobje v 
katerem ni prostora za fantazijo: kot 
se glasi naslov filma je to Čas brez 
pravljic.

V popoldanskem sporedu bo danes 
ob 15. uri na programu gledališka 
igra Ana, sledila pa bo oddaja Video
godba, zanimiv poskus drugačne obli
ke posredovanja videoclipov. Ob 18. 
uri bosta na vrsti še zadnji dve epizo
di nadaljevanke Primož Trubar.

Danes dopoldne se bo skupina itali
janskih novinarjev in filmskih kriti
kov, ki sledijo Film video monitorju, 
odpeljala v Ljubljano na ogled sedeža 
Viba film, RTV in Cankarjevega 
doma.

razna obvestila
Smučarski tečaj SPD na Nevejskem 

sedlu se bo pričel v nedeljo, 25. januarja. 
Avtobusa bosta odpeljala po razporedu, 
ki je že bil objavljen.

Na Vrhu, v gostilni Devetak, bo da
nes, v petek, 23. t.m. ob 19.30 sestanek ki 
ga sklicuje Gospodarska zadruga. Govo
rili bodo o zaključnih delih na kultur
nem in športnem centru.

Podgorci soglašajo z načrtom 
za ureditev bivšega parka Attems

Premije za vzrejo 
telet za zakol

Tudi rejci v goriški pokrajini imajo 
možnost, da v smislu pravilnika št. 
1944/81 Evropske gospodarske skup
nosti, zaprosijo za dodatno premijo za 
vzrejo telet za zakol. Premija znaša, za 
leto 1986, 36 ECU, ali približno 53 ti
soč lir za vsako tele. Pravico do dodat
ne premije imajo rejci, ki so že zapro
sili ali koristili ugodnosti, oziroma 
druge prispevke za povečevanmje 
proizvodnje mesa.

Tako v posebnem obvestilu javlja 
združenje Confcoltivatori. Rejci, ki za
prosijo za dodelitev premije se morajo 
obvezati, da bodo tele redili najmanj 
dvanajst mesecev in da se bodo z vz
rejo živine, namenjene za zakol, uk
varjali še vsaj pet let.

Prošnje lahko rejci vložijo neposred
no v uradih Kmetijskega nadzorništva 
v Gorici, ali preko združenja rejcev, 
ali preko stanovskih organizacij.

Čeprav je pravilnik star že več ka
kor pet let se v bistvu začenja izvajati 
šele letos. Kot prvi rok izvajanja, ozi
roma prvo leto izvajanja se smatra ob
dobje med 27. majem 1986 in 26. ma
jem 1987. Z drugo besedo, premija se 
izplača za teleta, povržena v omenje
nem obdobju, ne glede, kdaj je bila 
prošnja vložena. Osnovni pogoj je se
veda ta, da so živali še zmeraj v reji.

Za podrobnejša pojasnila so na raz
polago uradi strokovnih združenj in 
seveda kmetijsko nadzorništvo.

Člani rajonskega sveta v Podgori so 
se na zadnji seji seznanili z načrtom 
ureditve parka Attems, ki ga je pripra
vila goriška občina. Načrt sta obrazlo
žila podžupan Mario Del Ben in načel
nik tehničnega urada inž. Spano. Za 
rekonstrukcijo vhoda v park z glavne 
ulice, ureditev sprehajalnih stez, 
ograjnega zidu, kanalizacije, namesti
tev sanitarij itd. bodo predvidoma po
rabili nekaj nad 200 milijonov lir.

Člani rajonskega sveta so izrazili 
načelno soglasje o načrtu ter tudi ne
kaj priporočil, ki naj bi jih občina 
upoštevala ob izvajanju. Tako naj bi 
istočasno z urejanjem sprehajalnih 
stez v parku namestili tudi cevi za de
ževnico in odplake, za skupino hiš, ki 
so v neposredni bližini parka, ki pa 
imajo izhod na ulico Attems.

Načrt predvideva tudi ohranitev 
oziroma preureditev cementne plošče 
in manjšega odra, ki naj bi v prihod
nje služila za morebitne kulturne pri
reditve (koncerti pevskih zborov ali 
glasbenih skupin) na odprtem, v polet
nih in jesenskih mesecih.

Park bo odprtega tipa, to pomeni, 
da ga ne bodo zapirali, ker je to naj
boljši način za omejevanje, oziroma 
preprečevanje vandalizmov. Odprt bo 
seveda samo pešcem, ker bodo na

Razprava v rajonskem svetu
glavnem vhodu stopnice, ki bodo one
mogočale dostop avtomobilom in mo
torjem. Omeniti velja še, da načrt 
predvideva tudi poseben vhod za mo
torično prizadete osebe, znižali pa 
bodo tudi ograjni zid. Park bo predvi
doma opremljen s sanitarijami in tudi 
primerno osvetljen.

Od nekdanjega Attemsovega parka 
bo tako pravzaprav ostalo samo ime, 
saj je zemljišče že pred kakšnim le
tom, po posredovanju rajonskega sve
ta, odkupila občina, ki bo zdaj poskr
bela za primerno ureditev bogatega 
parka, ki pa je bil dolgo let zanemar
jen. Pred leti so ga, s prostovoljnim 
delom, počistili člani rajonskega sveta.

Načrt bo zdaj prešel v izvršilno fazo. 
Treba bo zagotoviti finančno kritje, 
kar najbrž ne bo težko, spričo razme
roma omejenega zneska, in nato razpi
sati licitacijo.

KPI o bolnišnicah 
v Gradežu in Krminu

Pokrajinsko tajništvo KPI je nega
tivno ocenilo zadržanje predsednika 
deželnega odbora, ki je - sklicujoč se 
na zapreke formalnega značaja - zavr

nil razpravo o ljudskem zakonskem 
osnutku Odbora za ohranitev bolniš
nic v Gradežu in Krminu. Osnutek je 
podpisalo 16 tisoč prebivalcev teh 
dveh in drugih krajev v goriški pokra
jini.

Komunisti ugotavljajo, da deželni 
predsednik navaja le formalne pretve
ze, dejansko j?a s tem krši pravico, ki 
jo določa deželni Statut, torej ustavni 
zakon. Zato pokrajinsko tajništvo po
ziva komunistične svetovalce v dežel
nem svetu, naj si na vse načine priza
devajo, da bi svet razpravljal o tem 
osnutku, saj bi v nasprotnem primeru 
postala vprašljiva pravila demokratič
nega delovanja tega organa.

Pevmci na goriškem 
pustnem sprevodu

Rajonski svet za Pevmo—Štmaver 
in Oslavje namerava sodelovati na tra
dicionalnem pustnem sprevodu v Go
rici. Tako so sklenili na zadnji seji, v 
sredo zvečer, kjer so razpravljali tudi 
o uporabi sredstev, ki jih ima rajon- 
skisvet v dotaciji.

O sodelovanju na pustni povorki se 
bodo podrobneje dogovorili na sreča
nju, 28. t.m. ob 20. uri v gostilni pri 
Tildi.

KD Oton Župančič priredi 1. februarja 
avtobusni izlet na sneg, v Ovčjo vas. Pri
jave ob sredah zvečer v domu A.Budala.

KD Sovodnje priredi danes, 23. t.m., ob 
20.30 v Kulturnem domu v Sovodnjah 
predavanje na temo Alkoholizem in nar
komanija. Govoril bo dr. Viljem Ščuka.

Ob 100-letnici smrti Frana Erjavca,
bo Zveza slovenskih kulturnih društev v 
nedeljo, 25. t.m., ob 10.30 priredila spo
minsko slovesnost na goriškem glavnem 
pokopališču, s položitvijo venca na Er
javčev grob, nagovorom Marka Waltrit- 
scha in nastopom pevskega zbora. Zbira
lišče pred vhodom na pokopališče.

Komisija za socialna vprašanja pri 
TO SKGZ, Združenje aktivistov OF in 
Društvo slovenskih upokojencev, obveš
čajo, da je odprt rok za vlaganje prošenj 
(samoplačniki) za zdravljenje in rekrea
cijsko bivanje v naravnih zdraviliščih v 
Sloveniji v letu 1987. Rok za predložitev 
prošenj je do 28. februarja. Prošnje in in
formacije na sedežu SKGZ ul. Malta 2, 
tel. 84644, ob torkih in četrtkih od 10. do 
12. ure.

kino
Gorica

VERDI 18.00-22.00 »Superfantozzi«. Paolo 
Villaggio.

CORSO 18.00-22.00 »II ragazzo del pony 
express«.

•VITTORIA 17.30—22.00 »lo, una donna e 
le mie bestie«. Prepovedan mladini 
pod 18. letom.

Tržič
COMUNALE 18.00-22.00 »Daunbailo 

(Down by law)«.

Do konca meseca rok za prošnje 
za podpore kulturnim društvom

Pokrajinska uprava opozarja kulturna društva in ustanove, da prihodnjo 
soboto, 31. t. m., zapade rok za predstavitev prošenj za dodelitev deželnih pri
spevkov za kulturne dejavnosti v tekočem letu, ki jih predvideva deželni zakon 
št. 68 iz leta 1981.

Prošnje je treba predstaviti na kolkovanem papirju, podpisati jih mora legal
ni predstavnik društva, priloženi morajo biti sledeči dokumenti in podatki: poro
čilo o delovanju v letu 1986 z dokumentiranim obračunom in navedbo morebit
nih prispevkov iz drugih virov; program delovanja v letu 1987, predračun in 
prošnje za prispevke, ki jih je morebiti društvo naslovilo na druge ustanove; 
statut ali ustanovna listina društva; sklep društvenega odbora za vložitev prošnje 
za prispevek; seznam odbornikov.

Podrobnejše informacije dobijo zainteresirani v uradu za kulturo na pokra
jinski upravi vsak delavnik med 8. in 14. uro (tel 385227).

Ugotovitev nadzorne komisije

Lanska briška vina ocenjena 
kot zelo kakovostna in obstojna

Te dni je v Gorici zasedala Nadzor
na komisija za zaščitni znak za briška 
vina. Člani komisije so seveda ocenje
vali kakovosti zadnje letine ter jo 
označili za odlično. Pridelek se bo 
tudi dobro in zelo dolgo ohranil, ne da 
bi bistveno spremenil svoje organo
leptične lastnosti.

Komisija je opravila temeljito po
kušnjo raznih vrst vina zadnje letine, 
kakor tudi pokušnjo vzorcev iz prej
šnjih let, za preverjanje stopnje ohra
njevanja in primerjanje značilnosti.

Komisijo so sestavljali prof.Tullio 
De Rosa s padovske univerze, prof. Gi- 
ulio Margheri, ravnatelj laboratorija 
enološkega instituta iz kraja San Mic- 
hele d Adige in enolog Piero Pittaro, 
predsednik deželnega centra za razvoj 
vinogradništva.

Srečanja so se udeležili tudi pred
sednik konzorcija, Douglas Attems in 
nekateri sodelavci.

Nelahka naloga ocenjevanja lanske
ga pridelka, tudi zaradi določanja, ozi
roma prilagajanja standardnih^ norm 
za letino 1987, se je končala v Štever- 
janu, kjer je člane komisije pozdravil 
grof Formentini, bili pa so prispotni 
tudi vinogradniki, ki se poslužujejo 
zaščitnega znaka (DOC Collio). Na 
srečanju je bil govor tudi o perspekti
vah briških vin, ki so v zadnjem času 
dosegla zavidljivo uveljavitev. Priza
devanja morajo biti usmerjena zdaj v 
ohranjanje prestiža in resnosti , priza
devati si je treba ne samo za ohranje
vanje, ampak tudi za izboljšanje kako
vosti.

Skupina mladih s Tržiškega

Pred sodišče zaradi mamil
Pred kratkim smo poročali o areta

ciji skupine mladih iz Veneta, zaradi 
posesti in razpečavanja mamil. Zaradi 
podobnega kaznivega dejanja se bo 
morala zagovarjati pred sodiščem sku
pina mladih s Tržiškega. Prvega no
vembra letos so bili aretirani 23—letni 
Alessandro Furlan iz Pierisa, ul. Man- 
toni 1, 2T letni Alessandro Furlan iz 
Turjaka, ul. Manzoni 41 (menda ni v 
sorodstvu s prvim obtožencem) in 19- 
letno Eleno Ocretti iz Poljana, ul. 
Fornci.

Menda si je skupina nabavila mami
lo pri "znancih " v pordenonski pokra
jini, aretirali pa so jo doma. Policijski 
organi so zaplenili tudi 21 gramov ma
rihuane, ki naj bi bila namenjena pre
prodaji. Štiriindvajsetega novembra so 
aretirance izpustili na začasno svobo
do, te dni pa je bila preiskava zaklju
čena in vložena obtožnica.

Policijski organi so v Sacileju areti
rali, zaradi posesti mamil, tudi 26—let
nega Branda Ferija.

V Tržiču bodo odprli 
videoteko o športu

V Tržiču so včeraj podpisali dogo
vor med občino in pokrajinskim odbo
rom italijanskega olimpijskega komi
teja o ustanovitvi videoteke o športu. 
Ustanova bo deželnega značaja, poi
menovali pa jo bodo po Enzu Civelli- 
ju, športnem delavcu in funkcionarju 
CONI, ki je preminil pred dvema leto
ma.

Na včerajšnji slovesnosti ob podpisu 
dogovora, je govoril občinski odbor
nik Franco Esposito, na slovesnosti pa 
je bil poleg predstavnikov občine in 
dežele, ter športnih društev in organi

zacij tudi predstavnik osrednjega od
bora CONI Gianfranco Carabelli.

Kje bo sedež nove ustanove, še ni 
znano.

Srečanje z odbornikom 
Adrianom Bombenom

Deželni odbornik za javna dela, Ad
riano Bomben, bo danes dopoldne so
deloval na strokovnem posvetu v Trži
ču, kjer bodo razpravljali o prenovi 
starih stavb v mestih. Popoldne ob 16. 
uri pa bo imel na sedežu pokrajinske 
uprave, srečanje s predstavniki občin. 
Obrazložil bo osnutek načrta, ki ga je 
izdelal deželni odbor o preureditvi 
službe odvažanja in uničevanja od
padkov.

Načrt je bil izdelan že pred nekaj 
meseci, predstavniki občin pa niso še 
bili z njim seznanjeni.

kulturni dom
2. FILM VIDEO MONITOR.
Danes: 15.00 - Ana, tv drama; sledi Vi

deogodba;
18.00 - Primož Trubar III-IV, televizij

ska nadaljejvanka;
21.00 - Čas brez pravljic, r. Boštjan 

Hladnik; sledi srečanje z avtorjem.

_____ prispevki_____ |
V spomin na Lojzko Mermolja daruje 

Maria Cilenti 50 tisoč lir za Podporno 
društvo.

Namesto cvetja na grob Marije Primo
žič daruje Milko Klanjšček z družino 50 
tisoč lir za KŠD Naš prapor.

V počastitev spomina odbornice Anice 
Cej - Mikluš daruje odbor društva upo
kojencev 50 tisoč lir za spomenik v Rupi.

EKCELSIOR 17.30-22.00 »Femmine sedu- 
centi in calore«.

Nova Gorica in okolica
SOČA 18.00 »Silverado«. Ob 20. uri » Ca

rica Katarina in njeni ljubimci«. 
KULTURNI DOM (Filmsko gledališče) 

18.15 in 20.15 »Intimni dnevnik«. 
DESKLE 19.30 »Zmajevo letb«.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Marzini, Korzo Italia 89, tel. 84443.

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU
Alla salute, Ul. Cosulich 117, tel. 

711315.

POGREBI
Danes v Gorici, ob 8. uri, Vittorio 

Dona iz splošne bolnišnice na glavno po
kopališče, ob 9.30 Donato Pasguariello iz 
splošne bolnišnice v stolnico in na glav
no pokopališče, ob 11. uri Karolina Ker- 
sevani Grudina iz splošne bolnišnice v 
cerkev v Stražicah in na glavno pokopa
lišče (pogreb je bil že napovedan za vče
raj zjutraj, a so ga potem odložili), 12.45 
Oreste Gorsi iz splošne bolnišnice v cer
kev Srca Jezusovega in na glavno poko
pališče, ob 14.30 Maria Letizia Valdes iz 
hiše žalosti, v ulici sv. Klare 14 na glav
no pokopališče.

-L- Umrla je naša draga

Ana Bastjančič 
vd. Devetak

(stara 85 let)
Pogreb bo danes, 23. t. m., ob 14.30 

iz hiše žalosti v cerkev na Vrhu.
Sin Peter, hči Helka z družinama 

in drugi sorodniki.
Vrh, 23. januarja 1987
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Srečanje gledališč dežel Alpe-Jadran

Pretakanje kulturnih tokov 
presega državne meje

SREČANJE GLEDALIŠČ ALPE JADRAN 
SUSRETIKAZALIŠTA ALPE JADRAN

INCONTRITEATRALI ALPE ADRIA 
THEATERTREFFEN ALPEN ADRIA

Od 13. do 21. marca bo v Novi Gorici in Gorici potekalo 
III. srečanje gledališč Alpe-Jadran. Srečanje je »mednarod
ni« naslednik festivala malih odrov, ki se je vršil prav tako 
v Novi Gorici.

Srečanje gledališč Alpe-Jadran nam bo letos predstavilo 
vrsto zanimivih predstav iz Slovenije, Hrvatske, Koroške, 
Štajerske, Bavarske, Salzburga, Furlanije-Julijske krajine in 
Veneta, nastopila bodo tudi gledališča iz Beograda, Skopja, 
Londona in Krakova.

Seznam predstav bomo še objavili, vrsto podatkov pa 
smo bralcem posredovali s tiskovne konference, na kateri 
so predstavili letošnje Srečanje. Zapisali pa bomo nekaj 
misli o tem pomembnem gledališkem dogajanju, ki zasluži 
vso našo pozornost. Predvsem pa zasluži pozornost italijan
skega tiska in tiska drugih dežel.

Srečanje se dogaja na dveh straneh meje, se pravi v 
Novi Gorici in Gorici. Že to dejstvo je svojevrsten pojav, ki 
bi ga morali poudariti tudi drugi in ne samo Slovenci. Bolj 
kot za dokaz odprte meje, ki je pač kot številne druge meje 
odvisna od trenutnega odnosa med državama in od drugih 
kontingentnih vprašanjih. Včasih greš preko meje brez pro
blemov, drugič te ta ali druga ekipa obmejnih organov 
podrobneje pregleda, skratka, povzročati raznovrstne sit
nosti. To je vsakdanja praksa. Bistvo je torej v tem, da 
Srečanje gledališč Alpe-Jadran dokazuje, kako so se v teh 
krajih prepletale in se še prepletajo kulturne izmenjave. Od

nekdaj so se v naših krajih, in dokaj močno tudi na Goriš
kem, pretakali slovanski, germanski, romanski kulturni to
kovi. To nam dokazujejo že sama dela pisateljev, slikarjev, 
arhitektov in drugih. Pojem Alpe-Jadran s kulturnega vidi
ka nikakor ni nek umetno izmišljen prostor, ampak gre za 
staro stvarnost.

Gledališka prireditev povzema in potrjuje to tradicijo in 
jo hkrati obnavlja z novimi sporočili. V tem je bistveni 
pomen srečanja. Prav zato si to srečanje zasluži vso pozor
nost s strani množičnih občil.

Pomen srečanju, bolje rečeno življenje, pa dajajo pred
stave. Izbor predstav je tisti, ki potem kvalificira srečanje. 
Kdor je podrobneje sledil prireditvam sicer ve, da niso po 
navadi bile vse predstave na isti, ali zelo visoki ravni. To 
pa je na takšnih festivalih normalno. Pomembno je, da smo 
vedno videli vrsto zanimivih in prodornih predstav. Morda 
je težko govoriti o neki celostni panorami tega, kar je bilo 
v deželah Alpe-Jadran in tudi drugih evropskih in jugoslo
vanskih središčih najmarkantnejše. Gledali pa smo značilne 
predstave, ki dajejo »pregled« najnovejših gledaliških is
kanj v srednji Evropi. Prepričani smo, da bo tudi letos tako. 
Saj je naloga organizatorjev, da stalno večajo kvaliteto po
nudbe, čeprav je res, da takšna, kvalitetna ponudba tudi 
veliko stane. Kljub temu pa smo prepričani, da se bodo 
vložena sredstva obrestovala.

V Ljubljani bogata razstava 
»Zakladi arhiva SRS Slovenije«
LJUBLJANA — V Ljubljani je te 

dni odprta razstava Zakladi arhiva SR 
Slovenije, v okviru katere je na ogled 
preko 80 originalnih dokumentov od 
13. stol. do povojnih let. Nekateri od 
teh dokumentov so raziskovalcem že 
znani, saj so bili predstavljeni na te
matskih razstavah v preteklosti, ven
dar pa je tudi precejšnje število takih, 
ki so prvič razstavljeni. Med tovrstne 
novitete spadajo v prvi vrsti najstarej
ši razstavljeni dokumenti, in sicer po
godba prednikov Celjskih grofov o 
dedovanju žovneške posesti iz leta 
1262, listina iz leta 1436 o imenovanju 
Celjskih grofov Friderika II. in Ulrika 
II. za državna kneza, predvsem pa ko
respondenca vrste slovenskih književ
nikov, kot so Stritar, Cankar, Louis 
Adamič in Prežihov Voranc. Omenje
ne dokumente je Arhiv Slovenije od

kupil pred nedavnim, odstopili pa so 
mu jih Osrednji dunajski arhiv in ne
kateri zasebniki. Med pomembnimi 
dokumenti iz kasnejšega obdobja bi 
omenili tudi zapisnik prve seje narod
ne vlade Slovenije v Ajdovščini 6. 
maja 1945. leta, v katerem najdemo za
nimivo poročilo o tedanjem položaju 
in zapletih v Trstu.

V zvezi z našo problematiko je na 
ogled še vrsta drugih dokumentov. 
Najpomembnejši od teh je prav goto
vo seznam beguncev slovenske narod
nosti iz Italije (1928), ki je tudi prvič 
razstavljen, zapisnik občnega zbora 
Društva jugoslovanskih železniških 
uradnikov v Trstu (1913) itd. Poleg 
raznovrstnih dokumentov pa je raz
stavljenih še več arhivskih fotografij, 
tokopisnih knjig, prospektov in grbov. 
Razstavo zaključuje filmsko gradivo,

in sicer snemalna knjiga in plakat 
Štiglicovega filma Trst (1950) in Kos
mačev scenarij ter snemalna knjiga za 
film Na svoji zemlji. Naj omenimo še, 
da so razstavo priredili ob priliki od
prtja novega mikrofilmskega laborato
rija Arhiva SR Slovenije, na ogled pa 
je do 1. februarja.

I. VOGRIČ

Popravek
V včerajšnjem članku o Adornovem 

zbranem delu v slovenščini, oziroma 
razmišljanju nemškega filozofa o glas
benem ustvarjanju, je prišlo do nelju
be pomote. Izpadlo je namreč ime av
torja članka, ki je Igor Škamperle. Na
šemu sodelavcu in bralcem se za po
moto opravičujemo.

Handkejeva knjiga 
o Slovencih

Objavljamo nekaj drobnih od
lomkov iz najnovejše knjige 
Petra Handkeja »Ponovitev«. V 
svojem delu se pisatelj spominja 
Filipa Kobala (v bistvu je to 
Handke sam), kako se je pred 
leti podal iz svojega domačega 
kraja na Koroškem v Slovenijo 
iskat svojega pogrešanega brata 
Gregorja. Potovanje v spomin 
pomeni tudi iskanje svojih kore
nin.

Handke je po materi Slove
nec. V raznih intervjujih v ev
ropskih revijah in časopisih je 
avstrijski pisatelj to večkrat po
udaril. Vsakič je tudi omenil 
probleme avstrijskih Slovencev 
in avstrijsko zadržanje do njih, 
ki pomeni v bistvu zatiranje. 
Brez dvoma pomeni to Handke- 
jevo zadržanje izziv v avstrijski 
družbi, izziv, ki ga ni mogoče 
preslišati, saj umetnik sodi med 
znamenite evropske pisatelje. 
Svoj odnos do Slovencev je 
Handke izkazal tudi s prevaja
njem del iz slovenščine v nem
ščino. Prevedel je tako Florijana 
Lipuša in Gustava Januša. Pre
voda sta močno odmevala tudi v 
nemško govorečem svetu.

Odlomki, ki jih tu prinašamo, 
dokazujejo globino Handkejeve 
ljubezni do Slovencev in hkrati 
tudi težavo iskanja neke identi
tete.

Slovenščina: »Tuji jeziki so me v 
otroštvu naravnost privlačili... Sloven
ščina pa, ki smo jo na vasi vsak dan 
poslušali, me je prejkone odbijala. 
Temu ni bil toliko kriv slovenski zven 
kot številne nemške besede, ki so jo 
vedno znova prebadale; tako mi na
rečje vaščanov ni zvenelo kot jezik, 
ampak kot v posmehu izzivajoča la
tovščina.«

Velika igra: »Ampak zaželeno žalo
vanje mi ni uspevalo. Namesto tega 
mi je po glavi rojil samo tisti izraz, ki 
je bil v najzgodnejšem kmečkem upo
ru njihova parola: "Stara pravda!" Ja, 
od vekomaj smo imeli pravico, ki ni 
smela propasti. In propadla je, kakor 
hitro smo jo nehali terjati. Ampak od 
koga naj bi jo terjali? In zakaj smo jo 
vedno terjali od nekoga tretjega, ne
kdo od cesarja, drugi od Boga? Zakaj 
si svoje pravice nismo vzeli sami, 
omenjeno, kakršna je bila, na samooh
ranitev, nikogar moteča? Končno igra, 
pri kateri se nam ne bi bilo treba me
riti z nikomer, samotna igra, divja igra

oče, velika igra!«
Ljudje ob meji: »Na vrhu, na črti, 

kjer se je začenjala Jugoslavija, se je 
oče nekoč razkoračil, z eno nogo sem, 
z drugo tja, in imel enega svojih krat
kih govorov: Poglej, kaj pomeni naše 
ime: ne razkoračenec, ampak mejna 
narava. Kobal, to je ravno tako tisti, ki 
se plazi po vseh štirih, kot tudi lahko- 
nožni plezalec. Mejna narava, to je 
eksistenca ob robu, ni pa obrobna fi
gura!«

Soča: »Soča ali Isonzo? Se je reki 
bolj podala ženska slovenska oblika,

ali moška italijanska? Mislil sem, naj 
bo zame raje moška, za tri delavce pa 
ženska.«

Kobarid: »Ko sem nekega domačina 
prvič slišal izgovoriti besedo Kobarid, 
mi je zvenela, kot da je beseda iz ust 
otroka. Ja, imena so pomlajevala svet, 
vedno znova! In, kar je bilo drugače 
kot doma, pred seboj nisem imel vasi, 
ampak sem stal sredi fragmenta met
ropole, v središče katere, s knjigarno 
in cvetličarno, je silil gozd, ob mokrih 
kravah tik ob tovarni na obrobju. Čep
rav na obrobju Alp, se je Kobarid ali 
Karfreit (nemško ime za Kobarid, op. 
prev.) mladeniču zdel prispodoba 
juga, z oleandri pred hišnimi vhodi, 
lovorjem pred cerkvenimi vrati, ka
mnitimi stavbami in z večbarvnimi 
kamni tlakovanimi kolovozi (ki so se
veda po nekaj korakih vodili v gošča
vo smrekovega gozda Srednje Evro- 
pe).«

Vipava in Nanos: »Bil sem v ka
snejših letih večrkat v Vipavi in sem 
vas, mesto, njegovo »gospodovanje« 
ob vznožju »svete« slovenske gore Na
nosa (bel apnenčast osamelec, sopot
nik popotnika, vrteč se in menjavajoč 
podobo, duševna hrana, njegov obris 
pa tudi zaščitni znak na mnogih profa
nih deželnih izdelkih), z istoimenskim 
vodovjem (več izvirov, ki drug ob dru
gem, popolnoma tiho, ravno tam 
spodaj izhajajo iz sklanih razpok, se 
stekajo v jame, prav tako tiho, in nato 
naenkrat vsi skupaj zdrvijo v eno 
samo, razpenjeno, med kamnitimi hi
šami in pod kamnitimi mostovi odme
vajočo, pod drevesi in med divjimi fi
gami, v široko dolino iztekajočo se in 
tam umirjujočo se reko) in s po njem 
poimenovanim vinom (belo, travnato, 
skoraj grenko), doživel kot kraj, ki ga, 
kolikor mi je mogoče, vedno znova 
rad vidim, da ne pozabim, kako se 
lahko spremenim v svet in kako sem 
tako sebi kot njemu to tudi dolžan.«

Dvojina: »O slovenski jezik, ki ima - 
le kateri živ jezik še? - za to, kar dela
ta dva, lastno obliko, dvojino, dual; 
zdaj pa tudi ta že izginja; uporablja se 
le še v pisavi!

Kras: »Kljub vsemu je Kras, skupaj s 
pogrešanim bratom, gibalo te pripove
di. Toda, ali je o neki pokrajini sploh 
mogoče pripovedovati?«

Kraševci: »Kljub temu pa so vsi, ki 
so po poljski poti hodili proti avtobu
su, in zelo debela ženska, ki me je 
sprejela, in vsi, ki so ji sledili, v mo
jem spominu postali procesija Indijan
cev. So bili narod? Vsekakor se mi ni 
zdelo, da bi bilo to ali so Slovenci ali 
Italijani, njihova glavna značilnost. 
Ampak za to, da bi bili narod zase, je 
bilo Kraševcem premalo, kljub veli
kosti njihovega ozemlja in njihovim 
sto vasem. ...Sicer tudi tu ni manjkalo 
Titovih portretov, ampak zdelo se mi 
je, da sta tu zgoraj na planoti tako dr
žavna oblast kot politični sistem le 
formalni zadevi; saj so bile zaplate ze
mlje v tej pustinji vendarle tako redke 
in majhne, da kakšen kolektiv ni pri
hajal v poštev. Njihovo na dnu kraške 
doline, veliko kot senca jabolčnega 
drevesa, daleč proč od vasi, je pač lah
ko posedoval le posameznik.«
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Kako vzbuditi med mladimi
• • 1 1 1 • v vzanimanje za gledališče

Smeri gledališča morajo najti 
sozvočje z utripi občinstva

^ V gledališče hodim od rojstva dalje. 
Če mi ni bila ljubezen do njega dana 
že s kromozomi, je v meni vzklila zelo 
zgodaj, bila je moja prva velika ljube
zen. In naj bodo drugi efekti še tako 
trdni in neprecenljivi, prva ljubezen 
ostane prva. \

Takrat, ko smo redki otroci hodili v 
gledališče, je bilo to še »titovsko«. To 
smo v šoli tudi drago plačevali. Naši 
profesorji slovenščine (razen redkih iz
jem) so v gledališču, v skladu s sploš
no obarvanostjo šole, videli pregrešno 
in nravstveno škodljivo ustanovo, ki 
se je je treba izogibati. Toda dijak - 
pubertetnik je sicer zelo ranljiv, če je 
pa v nekaj trdno zaverovan in ima še 
popolno zaslombo doma, se nikogar 
ne ustraši. Vedno je pripravljen, da se 
sooča in spopada s tistimi, ki mu sku
šajo njegovo prepričanje spodbijati.

Ko sem pozneje, v zrelejših letih, 
sama izbrala poklic profesorja sloven
ščine, se mi je milo storilo, ko sem na 
programu za bienij višje srednje šole 
videla tisto prastaro razdelitev: lirika, 
epika, dramatika. Toda prijetno počut
je je hitro splahnelo in na njegovo 
mesto sta se vsidrali žalost in jeza, iz
raz nemoči. Deloma zaradi zavesti, da 
je šola okostenela, da se ni posodobila, 
še bolj pa, ker v novi službi nisem raz
polagala s potrebnimi pomagali.

Pri posredovanju znanja človek ved
no izhaja iz lastnih izkušenj in znanja. 
Kako naj »svojim« dijakom predstavim 
»naše« gledališče, kako naj jih spod
bujam k zahajanju vanj, če se že vrsto 
let ne morem več identificirati z njim. 
Saj nismo pred davnimi leti ustanovili 
SAG iz golega eksibicionizma, pač pa 
iz globoke notranje potrebe.

Kako mladino prepričati, da je ne
kaj dobro, če dobro ni? Lagati nočem 
in ne smem, pa se zatečem k drugim 
pripomočkom. Ko veš, kaj imaš na raz
polago, to uporabiš, kakor pač moreš. 
Pa se spopadeš s problemom z druge
ga konca: namesto vzgojnih prvin, 
skušaš vcepiti v mladino kritično za
vest češ, treba je stvar poznati, da o 
njej sploh lahko govoriš. Tudi to je 
važno in še kako! Z njimi pretreseš 
tekst, odrsko postavitev, uprizoritev, 
recepcijo publike. In ko z dijaki te za
pletene stvari počenjaš, opažaš, kako 
so dovzetni, vzneseno kritični, kako 
vse opazijo, le da jih na določene stva
ri opozoriš. Taki so dijaki.

Toda med nami je marsikdo prepri
čan, da vse zna, da je dovolj knjigo 
prebrati (naj bo to roman, večerniška 
povest ali dramski tekst) pa o njej lah
ko razpravljaš in sodiš. Da bi kdaj 
(skromno in ponižno) pomislili, da je 
za kritično presojo česarkoli potrebna 
specifična strokovna priprava in inte
lektualna nastrojenost! Pa se zgodi, da 
o Matičku govorijo in sodijo vsi profe
sorji (saj so ga v davnih šolskih letih 
baje delno brali), ko pa SSG povabi v 
goste Mladinsko gledališče z Jovano
vičevo redukcijo Besov, delijo po šo
lah zastonjske karte enim dijakom za 
prvi, drugim za drugi del in nihče jim 
ne pove, da imajo vstopnico za prvi 
oz. drugi del ene predstave in kaj 
bodo pravzaprav gledali.

Pravijo, da je gledališče zrcalo ži
vljenja. Ali ni današnja neustvarjal- 
nost našega gledališča le zrcalo naše 
neustvarjalnosti, tudi šolske?

Milica Kravos

Nemara ne bo odveč -- pomemb
nost trenutka naravnost zahteva od
kritih pojasnitev — osvetliti številna 
razmišljanja o našem gledališču tudi 
takole z roba, z goriške strani, torej s 
strani, ki po vsej priliki ni in ne more 
biti enako merodajen faktor, kot je to 
dobesedno tržaško področje. Izkušnja 
poklicnega gledališčnika namreč, ki 
živi na Goriškem, je še bolj simpto
matična od vseh tistih, ki so blizu po
slopju naše zamejske gledališke hiše: 
če te slučajno ali manj slučajno zane
se življenjska pot pod goriški grad, pa 
si ali poklicni gledališčnik (ali sploh 
poklicni kulturnik), boš naravnost 
osupel in lahko tudi navdušen nad 
mirom, ki te bo zajel. Bolj ali manj te 
bodo pustili na miru in kolikor se ne 
boš vsiljeval in ves čas dokazoval 
svojo prisotnost in pripravljenost do 
ustreznega dela, boš prav gotovo lah
ko užival nedotakljivost, zazdelo se ti 
bo celo, da lahko brez škode pozabiš 
na svojo profesijo in kljub občasnim 
zatrjevanjem, da bi »potrebovali v 
kulturi tega in onega, predvsem seve
da strokovnosti«, boš dobil osupljiv 
občutek, da nas je konec koncev v 
tem utesnjenem zamejstvu kljub 
manjšinskosti še vedno preveč.

No, z opisanega roba marginalnosti 
in obrobnosti, proti kateri se vsi bori
mo, pa se razmeroma težko kaj nove
ga zgodi, je tudi tole razmišljanje o 
trenutnem stanju našega gledališča 
nemara nemerodajno. Pa vendar: dej
stvo je, da se težave naše gledališke 
hiše kopičijo takole po tihem že leta 
in leta, iz dneva v dan, nevidno pa 
vendar vidno za tistega, ki pač ve, kaj 
je gledališče. Absolutno je treba pod
preti izvajanja Bogota Samse o Da

moklejevem meču finančnega prere
za, kar pa toliko izraziteje obvezuje 
umetniške koncepte, da takšno stanje 
presegajo. Kakor tudi vsa leta doslej, 
namreč tudi v trenutku sedanjih raz
prav obupno pogrešam eno samo 
vprašanje, ki se mu pravi: komu je 
(naše) gledališče sploh namenjeno? V 
stiski so politične strukture, v stiski je 
vodstvo, v stiski so igralci, režiserji, 
vsi so v stiski in vse bolj se vsiljuje 
prepričanje, da naj bi gledališče igra
lo strukturam, igralci za igralce, reži
serji bi režirali režiserjem itd. Mnenja 
sem, da mora in bi moralo gledališče 
v naših pogojih razviti do konca in do 
kraja najzahtevnejšo gledališko mak- 
simo, ki se ji pravi, da je gledališče 
pač namenjeno svojemu avditoriju in 
da je njegova dolžnost, da ta svoj av
ditorij umetniško in človeško integri
ra, sicer pač kot gledališče ni opravi
lo svoje dolžnosti ali pa si sploh ni 
zastavilo pravega cilja. Kot utegnejo 
biti v tem trenutku resnično najbolj 
prizadeti igralci kot vse preveč za
postavljena sredica pravega gledališ
ča, tako bodo oni — v to sem prepri
čan — prvi, ki bodo aktivno podprli 
prepričanje, da pač tudi oni niso in ne 
želijo biti cilj gledališča.

In zakaj se tako težko dokopljemo 
do zamisli o gledališču za avditorij, 
kar naj bi bila preprosta in samou
mevna logika? Zato, ker to vprašanje 
v naši (gledališki) zgodovini nima 
prave sreče. Govekar je pritisnil Can
karja ob zid, prepričal je ljudi, da je 
neke vrste folklorna zabava največ, 
Cankarja pa ni tedaj nihče »razumel«, 
ker je bil »pretežak« — istočasno pa 
nič manj težak od kakšnega Ibsena,

ki so ga pa vendar postavljali na 
oder. Zgodovinski nauk: vedno kadar 
je dvorana polna, je to slabo (gove- 
karsko) gledališče?! Pa še en primer: 
Štih je v plemeniti borbi za evropei
zacijo sodobnega slovenskega gleda
lišča izgubil stik z avditorijem, ker je 
bil nestrpen in je »hodil« prehitro. 
Gledalci so pričeli zapuščati ljubljan
sko Dramo, uprl se je Sever - za ob
činstvo seveda — in pozor, skoraj de
set let je trajala kriza osrednje slo
venske gledališke hiše. Na žalost spet 
isti nauk: Štih je imel v bistvu prav, 
zavzemal se je za progresivni reper
toar, zato je izgubil občinstvo. To po
meni, da je privrženost občinstva 
vedno in večno pokazatelj oportunis
tičnega in nekvalitetnega gledališča?!

V otežkočenih pogojih manjšine se 
lahko resnično v svojem prostoru 
uveljavijo samo kulturne institucije s 
čistimi, radikalnimi in ambicioznimi 
programi, predvsem pa s koncepti, ki 
so do kraja zavestni, opredeljeni in 
pregledni. Vse, kar je manj od tega, je 
vrtenje v lastnem krogu in osrednjih 
vprašanj ne more rešiti: naše gleda
lišče pa potrebuje v tem trenutku ši
rokih in močnih konceptov, vsaj sred
njeročno, če že ne kar dolgoročno za
snovo za prihodnost, in bistvena 
osnova pravih programov slej ko prej 
ostane gotovo nelahko vprašanje: za 
kaj in za koga to naše gledališče, ali 
z drugimi besedami, gledališka »ča
robnost« se mora ujeti v svojo prostor
sko »realnost« — v nasprotnem pri
meru je gledališče kot vsaka druga 
umetnost le privid, senca, izmišljoti
na, nemočno sanjarjenje.

Janez Povše
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Košarka: sinoči v 5. kolu finalne skupine evropskega pokala prvakov

Izkušenejši Milančani boljši od Zadrčanov
Zadar - Tracer 78:85 (38:39)

ZADAR: Pahlič, Popovič 15 (3:6), 
Matulovič 18 (2:2), Šarlija 6, Blaževič 2, 
Vrankovič 18 (4:6), Petranovič 8 (2:2), 
Komazec 4, Obad 3 (1:3), Skroče 4.

TRACER MILAN: Boselli, Bargna 4, 
Pittis, D'Antoni 27 (6:6), Governa, Pre
mier 11 (3:4), Meneghin 9 (3:3), Galli- 
nari, Barlow 11 (1:3), McAdoo 23 (3:5).

SODNIKA: Rigaš (Gr.) in Zych 
(Polj.). PM: Zadar 12:19; Tracer 16:21. 
PON: Šarlija (31), Meneghin (36). 3 
TOČKE: Popovič 2:6, Matulovič 2:5, 
Šarlija 0:1, Blaževič 0:1, Petranovič 0:2; 
Boselli 0:2, D' Antoni 5:8, Premier 0:3. 
GLEDALCEV: 4.000.

ZADAR —- Z včerajšnjo zmago v 
Zadru si je milanski Tracer skoraj za
nesljivo prislužil mesto v superfinalu 
pokala prvakov. Milančani so tako 
osvojili že dve zmagi na tujem (prvo v 
Tel Avivu proti Makabiju) in le splet 
skoraj nemogočih okoliščin bi lahko

preprečil, da bi se Petersonovo moštvo 
ne uvrstilo v veliki finale.

Zmaga milanskega moštva je bila 
včeraj povsem zaslužena. Glavni ju
nak srečanja pa je gotovo bil veteran 
D' Antoni, ki ni bil samo najboljši 
strelec srečanja, bil je predvsem gonil
na sila in pobudnik vseh akcij svojega 
moštva. Zadrčani so bili v prvem pol
času povsem enakovredni Milanča
nom, v nadaljevanju pa so igrali pre
več živčno, veliko grešili pri metu in 
poraz proti izkušenejšemu nasprotni
ku je bil tu.

V vrstah Zadra sta bila najboljša 
Vrankovič, ki se je kot vedno izkazal 
v obrambi, in Matulovič, ki je še kar 
točen pri metu. Vsi ostali so sicer igra
li srčno, požrtvovalno, jasno pa je bilo, 
da so bili brez moči proti odločnejšim 
gostom. Pri Tracerju pa se je poleg 
»večnega D'Antonija« izkazal tudi 
drugi »mladenič« Dino Meneghin. 
Američan Bob McAdoo je sicer dose

gel 23 točk, njegov odstotek pri metu 
pa ni bil najboljši (10:24).
MAKABI - REAL 81:80 (43:43)

TEL AVIV — V drugem sinočnjem 
srečanju 5. kola tega pokala je Makabi 
doma premagal moštvo Real Madrida. 
Obe ekipi sta tako napravili lepo uslu
go francoskemu Orthezu, ki je sedaj 
ob Tracerju eden izmed glavnih kan
didatov za superfinale.

LESTVICA PO 5. KOLU
Tracer
Orthez
Žaljgiris
Makabi
Zadar
Real Madrid

405:375 8 
408:387 8 
402:408 4 
410:429 4 
392:418 4 
415:421 2

PRIHODNJE KOLO (29. 1.) 
Tracer - Orthez; Real Madrid - 

Žaljgiris; Zadar - Makabi.

POKAL PRVAKINJ
VICENZA — V včerajšnjem sreča

nju pokala prvakinj je domači Primigi

premagal sovjetsko moštvo Dinama iz 
Novosibirska z 91:83 (50:49).

Udinese beleži primanjkljaj
VIDEM — Po trditvah nove upra

ve je Udinese pod vodstvom prejšnje
ga predsednika Mazze beležil 140 mi
lijonov lir primanjkljaja. Obračun je 
znašal 42 milijard lir. Prav zaradi fi
nančnih nejasnosti (sprva je bilo moč 
razbrati, da je bil Udinese celo v akti
vu) so odložili skupščino društva. 
Nova uprava trdi še, da je že izboljša
la finančni položaj društva. Med dru
gim naj bi igralcem zmanjšali nagra
de.

Borza spet le po prvenstvu
RIM — Nogometna zveze je skleni

la, da se bo kupoprodajna sezona za 
poklicne nogometaše spet odvijala le 
po končanem prvenstvu.

Tenis: ženski finale v Avstraliji

Spet Navratilova 
z Mandlikovo

MELBOURNE — Finalistke medna
rodnega teniškega prvenstva Avstrali
je sta naturalizirana Američanka Mar
tina Navratilova in Čehoslovakinja 
Hana Mandlikova, kar je za travnata 
igrišča v Kooyongu novost. Navratilo
va je v polfinalu s 6:3, 6:2 odpravila 
Švedinjo Lindguist, ki je v četrfinalu 
nepričakovano izločila Shriverjevo, 
Mandlikova pa je s 6:1, 0:6, 6:3 prema
gala Zahodno Nemko Kohde Kilsch.

Navratilova in Mandlikova sta se v 
finalnih dvobojih za veliki slam pome
rili doslej že dvakrat. Leta 1985 je na 
prvenstvu ZDA v Flushing Meadowu 
presenetljivo zmagala mlajša Mandli
kova, Navratilova pa se ji je lani od
dolžila v Wimbledonu.

Danes bosta na sporedu moška pol
finalna para. Gre za evropsko-avstral- 
ski dvoboj, ki znova potrjuje krizo 
ameriškega tenisa. Pomerili se bodo 
namreč Lendl s Cashom in Masur z 
Edbergom. Avstralci so nad Cashom 
in Masurjem navdušeni, kljub neu
godni površini pa sta favorita Lendl in 
Edberg.

Končal se je avtomobilski rally za SP v Montecarlu

Veliko presenečenje: Biasion prvi!

Massimo Biasion na svoji lancii med vožnjo na rallyju Montecarlo

Iztekel se je naporni afriški rally

Vatanen (Fin.) in Neveu (Fr.) 
končna zmagovalca v DakarjuMONTECARLO — Avtomobilski 

rally Montecarlo se je končal z veli
kim presenečenjem. Zmagal je namreč 
Italijan Massimo Biasion na lancii del
ta pred klubskim tovarišem Juho 
Kankkunenom, ki je imel že tako vod
stvo, da ni bilo dvoma, da bo zaneslji
vi zmagovalec na tem, najbolj prestiž
nem rallyju na svetu.

Zgodilo se je namreč, da se je Kank- 
kunen 500 m pred končnim ciljem us
tavil, počakal, da ga je Biasion prehi
tel in nato privozil skozi cilj. Kako pa 
je prišlo do tega? Pilota sta se pred 
začetkom včerajšnje etape domenila, 
da bo končni zmagovalec, kdor bo od 
njiju prvi po posebni vožnji »Turini«. 
Biasion je vozil izredno in prehitel 
Kankkunena, čeprav je bila proga le
dena, na kateri je finski pilot spretnej
ši. Le-ta je držal besedo: pustil Biasio- 
na, da ga v poslednji prehiti in veliko 
presenečenje je bilo tu.

Kdo je letošnji zmagovalec v letoš
nji dirki? Massimo Biasion se je rodil 
v Bassanu del Grappa 7. 1. 1958. Z ral- 
lyjem se je začel ukvarjati leta 1978, 
od leta 1983 na avtomobilih lancia, 
isto leto je osvojil italijanski in evrop

ski naslov, svojo prvo tekmo za SP pa 
je osvojil lani v Argentini.

Končni vrstni red: 1.Biasion - Sivie- 
ro (It.) lancia martini delta 7.39'50"; 2. 
Kankkunen - Piironen (Fin.) lancia 
martini delta po 59"; 3. Rohrl - Geist- 
dorfer (ZRN) audi 200 guattro po 4T0"; 
4. Blomgvist - Berglund (Šve.) ford si-

erra po 10'7"; 5. I. Carlsson - P. Carls- 
son (Šve.) mazda po 15'55".

Lestvica pilotov za SP: 1. Biasion 
(It) 20; 2. Kankkunen (Fin.) .15; 3. Rohrl 
(ZRN) 12;. 4. Blomgvist (Šve.) 10; 5. 
Carlsson (Šve.) 8.

Lestvica avtomobilskih hiš za SP:
1. Lancia 20; 2. Audi 14; 3. Ford 12; 4. 
Mazda 10; 5. Volkswagen 8.

DAKAR (Senegal) — Posadka Ari 
Vatanen (Fin.) in Bernard Giroux (Fr.) 
na peugeotu 205 T16 in motorist Cyril 
Neveu (Fr.) na hondi sta zmagovalca 
spektakularnega rallyja od Pariza do 
Dakarja. Lep uspeh je z drugim mes
tom v razredu motorjev dosegel tudi 
Italijan Orioli na hondi.

Kot je bilo pričakovati nista zadnji 
posebni poletapi ob plaži vplivali na 
končni vrsti red. Med avtomobili je 
prva posebna vožnja pripadla Britancu 
Cowanu na mitsubishiju, druga pa 
končnemu zmagovalcu Vatanenu na 
peugeotu. Med motorji je prvo poleta- 
po osvojil Francoz Bacou na yamahi, 
drugo pa Belgijec Rahier na BMW, 
medtem ko je bil Italijan Picco (yama- 
ha) drugi.

Končni vrstni red avtomobilov: 1.
Vatanen - Giroux (Fin. - peuget 205) 
55.24'54"; 2. Zaniroli - lopes (Fr. - ran- 
gerover) po 1.16'36"; 3. Shinozuka - Fe- 
nouil (Jap. - mitsubishi) po 4.2476”; 4. 
Ratet - Vantouroux (Fr. - toyota) po

6.3T25"; 5. Mehta - Doughty (Ken. - 
peugeot 205) po 7.0477"; 6. Seppi - Ar- 
rivabo (It. - mercedes) po 7.54'48”.

Končni vrstni red motorjev: 1. Ne
veu (Fr. - honda) 90.47’23"; 2. Orioli (It. 
- honda) po 1.43'58"; 3. Rahier (Bel. - 
BMW) po 3.22’33"; 4. Picco (It. - yama- 
ha) po 3.24'32"; 5. Mas (Šp. - yamaha) 
po 7.2178"; 12. Maletti (It. - yamaha) 
po 23.58'23"; 12. Giatti (It. - cagiva) po 
24.4174"

Še o AIDS
RIM — Medtem ko sta Milan in In- 

ter - v duhu agitiranja neutemeljene 
panike - svetovala svojim igralcem, 
naj se pred AIDS ščitijo tako, da upo
rabijo vsak svoj kozarec in naj ne pije
jo iz iste steklenice (!), je predsednik 
zveze za športno medicino Tuccimei v 
zvezi s tem argumentom napovedal 
sklicanje tiskovne konference. Tucci
mei kategorično izključuje katerokoli 
nevarnost, še zlasti kar se tiče možnos
ti okuženja v bazenih.

»Azzurri« na delu

Med pripravami v Appianu Gentile si »azzurri« kar sami postavljajo vrata. 
Vicinijevi varovanci bodo danes odpotovali v Bergamo, kjer bodo jutri igrali 
kvalifikacijsko tekmo evropskega prvenstva proti Malti. Na sliki (telefoto 

AP): Cabrini, Francini in Matteoli na »delu«

Nogomet: zmaga Gorizie v zaostali tekmi

Janez Voljč spet uspešen
Gorizia - San Lazzaro 2:1

(0:1)
GORIZIA: Ermacora, Grazzolo, Fier- 

ro, Lizzi (Tallandini), Macuglia, De 
Marco, Lazzara, Sesso, Voljč, Marche- 
san, Grop.

STRELCA za Gorizio: Grop in Voljč.
V zaostalem srečanju je Gorizia vče

raj popoldne zmagala proti solidni 
ekipi San Lazzaro, ki zaseda prva mes
ta na lestvici. S tem uspehom so Gori
čani dohiteli ekipo iz Forlija ter se po
novno vključili v sam boj za napredo
vanje.

Včerajšnje srečanje se je dokaj slabo 
pričelo za igralce trenerja Del Nerija 
(zaradi izključitve je ekipo vodil s tri
bune), ki so že v 7. minuti prejeli gol. 
Zaradi nepričakovane prednosti so 
gostje kaj kmalu ubrali obrambno tak
tiko in skušali v redkih protinapadih 
ogroziti Ermacorova vrata. Da je gos
tom v prvem polčasu uspelo obdržati 
prednost, gre »zasluga« tudi sodniku, 
ki je najprej spregledal 11-metrovko v 
korist domačinov, v zadnji minuti pol

časa pa je razveljavil zadetek Gropa 
(vratar je žogo ubranil za črto, ki 
označuje gol).

Premoč Gorizie pa je postala očitna 
v drugem polčasu, ko je v teku petih 
minut najprej izenačila z Gropom in 
nato prešla v prednost z Voljčem ( s 
tem zadetkom je slovenski igralec s 7 
goli na prvem mestu posebne lestvice 
strelcev).

Goričani bi v zadnjih 30 minutah 
lahko še nekajkrat zatresli mrežo gos
tujoče ekipe. Stalna premoč, ki so jo 
pokazali v drugem polčasu, pa je bila 
očitnejša, potem ko je sodnik, zaradi 
prekrškov, izključil kar dva igralca 
ekipe San Lazzaro.

Voljč in tovariši pa bodo že v nede
ljo imeli možnost, da se še bolj pribli
žajo vodilnemu Riccioneju, saj bodo 
sprejeli v goste zadnjeuvrščeni Co- 
negliano (pr).

Ostali izidi: Opitergina - Russi 0:2; 
Rovigo - Conegliano 1:1; San Dona - 
Pro Cervignano 2:2; Unionclodia - San 
Marino 0:1; Vittorio Veneto - Mirane- 
se 1:2.

liii!::!!:
lili;

Odbojkarji Sloge osvojili naslov pokrajinskih prvakov under 18

P. De Walderstein: »Uspeh je bil programiran«
Prejšnji teden se je na Tržaškem 

končalo moško odbojkarsko prvenstvo 
v kategoriji under 18, ki je slovenski 
odbojki prineslo veliko zadoščenje. 
Pokrajinski prvaki so postali odboj
karji športnega združenja Sloga, ki so 
tako tudi pretrgali dolgoletno premoč 
ekipe Inter 1904, ki v zadnjih letih v 
tej kategoriji v Trstu res ni imela kon
kurence. Slogaši so pokrajinski naslov 
povsem zasluženo osvojili, saj so kon
čali prvenstva nepremagani, nasprot
nikom pa so prepustili vsega skupaj le 
pet setov. Slogine fante trenira Peter 
De VValderstein in do njega smo se 
obrnili s prošnjo, naj nam kaj več 
pove o svoji ekipi in seveda tudi o 
osvojenem pokrajinskem naslovu. Pe
ter ni skrival svojega zadovoljstva ob 
uspehu, o katerem pravi, da je bil pro
gramiran, saj ga zasleduje že tri leta. 
Najbližje uspehu je bila Sloga v lanski 
sezoni, ko se je uvrstila na drugo mes
to, letos pa se je velika želja ekipe in 
društva tudi izpolnila.

Za moško odbojko pri ŠZ Sloga to 
ni prvi uspeh na mladinskem pod
ročju, saj so bili slogaši v sezoni 
83/84 tudi pokrajinski in nato dežel
ni prvaki v kategoriji Under 15. Gre 
letos za nadaljevanje generacije ali 
so to novi odbojkarji?

»Od tiste generacije je ostalo šest 
odbojkarjev. Ko sem pred tremi leti 
začel trenirati pri ŠZ Sloga jih je bilo 
precej več, vendar so iz raznih razlo
gov opustili igranje. Tem šestim »sta
rejšim« igralcem se je v tem prvenstvu 
pridružilo še nekaj mladih, ki bodo 
nastopili tudi v prvenstvu Under 16, ki 
bo kmalu steklo.«

Kako sprejemaš dejstvo, da ste z 
osvojitvijo tega naslova tudi preki
nili dolgoletno serijo uspehov Inter- 
ja 1094?

»To je seveda razlog več, da sem 
sila zadovoljen. Če se ne motim je bila 
zadnja slovenska ekipa, ki je osvojila 
mladinski pokrajinski naslov ekipa 
Bora, od tega je pa minilo že res dolgo 
let. Zdaj se bomo seveda skrbno pri-

Peter Be VValderstein

pravljali na deželni finale, ki bo spo
mladi. Fantje, ki sestavljajo ogrodje 
ekipe nastopajo tudi v članskem pr
venstvu D lige, kjer je konkurenca 
ostrejša kot na mladinskem področju

in nabrali si bodo veliko dragocenih 
izkušenj.«

Kaj pomeni ta uspeh za moško od
bojko pri ŠZ Sloga in kaj zate?

»Pri SZ Sloga so moško odbojko ob
novili šele pred leti, pri društvu pa so 
takoj tudi izdelali program, zlasti za 
mladinsko področje, brez katerega se
veda ne more priti do uspehov niti 
med člani. Sedanji uspehi na mladin
skem področju so dokaz, da je bilo 
delo pravilno načrtovano in izvedeno. 
Jaz bi pa rad še izrabil to priložnost,' 
da bi se zahvalil športnemu združenju 
Sloga, ki mi je s tem, da mi je pred 
tremi leti zaupala mlado moško ekipo, 
izkazala veliko zaupanje, ki ga drugod 
nisem dobil.«

INKA

TPK SIRENA
sklicuje danes, 23. 1. 1987, ob 19.30 v 
prvem sklicanju in ob 20.30 v drugem 
sklicanju na pomorskem sedežu (Mira- 
marski drevored - zasuto zemljišče) - 
IZREDNI OBČNI ZBOR: 1. sprememba 
statuta, 2. razno in REDNI OBČNI 
ZBOR: 1. podelitev priznanj zaslužnim 
jadralcem, 2. poročila, 3. razrešnica 
staremu odboru, 4. volitve novega od
bora, 5. razno.

ŠD MLADINA
priredi jutri, 24. t. m., ob 18. uri v 
Domu A. Sirk v Križu srečanje z zna
nim smučarskim demonstratorjem Du
šanom Videmškom. Predaval bo in pri
kazal videokasetne posnetke o sodobni 
smučarski šoli in o novejši tekmovalni 
tehniki. Vabljeni!

ŠK KRAS
vabi na

proslavo

25-LETNICE
USTANOVITVE DRUŠTVA

danes, 23. t. m., ob 20.00 v športno- 
kulturnem centru v Zgoniku.

Program:
— telovadni nastop otrok vrtcev in 

osnovnih šol;
— gimnastični nastop TVD Partizan 

Moste;
— nastop ženskega in moškega 

pevskega zbora KD Rdeča zvez
da.

Vabljeni!

ROKOMETNI ODSEK ŠK KRAS 
obvešča zainteresirane, rojene v letih 
od 1970 do 1975, da bo prvi trening na- 
raščajniške ekipe v ponedeljek, 26. t. 
m., ob 18. uri v zgoniškem športno-kul- 
turnem centru. Pridite, ne bo vam žal.

ŠD POLET
vabi člane na 20. REDNI OBČNI ZBOR, 
ki bo v petek, 30. t. m., ob 20.30 v dvo
rani Prosvetnega doma na Opčinah.

MEBLO
sporoča, da bo odhod avtobusa za jut
rišnjo prvenstveno tekmo v Padovi s 
trga v Nabrežini ob 16. uri.

SMUČARSKI ODSEK ŠD BREG 
obvešča izletnike, da bo odhod avtobu
sa v nedeljo, 25. t. m., ob 6. uri iz Doli-

Sloga 11 11 0 33:5 22 ne, ob 6.10 iz Boljunca in ob 6.15 iz 
Boršta.Inter 1904 11 9 2 31:12 18

Bor 11 4 7 18:24 8 PRIMOTOR KLUB
Pall. Trieste 11 4 7 14:26 8 vabi svoje člane na sestanek, ki bo
Prevenire 6 4 2 14:7 6 drevi v Društveni gostilni v Lonjerju
Rozzol 11 2 9 11:28 4 ob 20.30. Razdeljevali bodo tudi član
CUS 11 2 9 12:31 4 ske izkaznice.



PRIMORSKI DNEVNIK — 23. januarja 1987 SpOrt □ stran 11

Košarka: V 8. kolu promocijske lige Košarka: po prvem delu promocijske lige na Tržaškem

Domovci jutri v gosteh Glavna značilnost: nihanje v igri

Kristjančiča jutri ne bo

Domovi košarkarji bodo jutri igrali 
na tujem proti solidni Goriziani. V 
Prejšnjem kolu so Semoličevi varo
vanci prisiljeno počivali, saj je tekma 
s Corridonijem odpadla zaradi obilne
ga sneženja. To srečanje bodo domov
ci nadoknadili šele 14. februarja.

Jutrišnji nasprotnik belo—rdečih je 
v osmih kolih dosegel le tri zmage in 
zaseda zdaj 8. mesto na skupni lestvi
ci. Goriziana zna biti za naše trd oreh, 
saj zanjo nastopa nekaj izkušenih sta
rejših igralcev. Kakorkoli že, so naši v 
tem srečanju favoriti. Domovci bodo 
igrali brez centra Kristjančiča, ki bo 
odsoten zaradi delovnih obveznosti. 
Jutrišnje srečanje bo v telovadnici 
CONI—ja na Rojcah s pričetkom ob 
18. uri.

M. Čubej

Ritmika: deželno 
prvenstvo v Gorici

V telovadnici goriškega Kulturnega 
doma bo v nedeljo, 25. januarja, tek
movanje v športni ritmični gimnastiki 
veljavno za deželni naslov. Na prire
ditvi, Jci jo prireja sekcija za OT in 
ŠRG ŠZ Dom iz Gorice, bodo nastopi
le mladinke in članice. Začetek tek
movanj bo ob 9.30.

Pogovor s trenerjem Ferroalluminia Pelizzerjem

Valovci se lahko rešijo
Pred pričetkom odbojkarskega pr

venstva v C-l ligi sta se tržaški druš
tvi Nuova Pallavolo in Vecchia Palla- 
volo dogovorili za združitev oziroma 
sodelovanje, da bi tako poskušali po
peljati tržaško, predvsem moško od
bojko na nekdanjo visoko raven. Tre
ner tržaškega tretjeligaša je prof. Pao
lo Pellizzer, ki je v italijanskih krogih 
zelo dobro poznan strokovnjak in prav 
z njim smo imeli kratek pogovor o 
moški C-l ligi, v kateri nastopa tudi 
štandrežki Val Kmečka banka.

Kaj bi lahko povedal glede kako
vosti skupine D moške C-l lige?

»V naši skupini nastopa enajst ekip. 
Lahko bi jih razdelili v dve kakovos
tni skupini: prvih šest in ostalih pet. 
Pa tudi znotraj teh dveh skupin je 
precej razlike. Prvenstvo samo pa je še 
kar precej zanimivo in tudi igra na 
nekaterih tekmah dobra.«

Po 12. kolu je na vrhu lestvice 
Elettronica Veneta Motta dl Liven- 
za. Katera šesterka ima največ mož
nosti za napredovanje v B ligo?

»Mislim, da sta najresnejša kandida
ta za kakovostni skok prav Motta di 
Livenza in Gioc Belluno. V lanskem 
prvenstvu sta bila nosilca igra in glav
na stebra pri Motti di Livenza Tržača
na Manzin in moj svak Mengaziol, le
tos pa se je ta ekipa okrepila in igra 
povsem drugače, kar najbolje potrjuje 
njeno prvo mesto. Kljub temu, da tek
mec Belluno zaostaja za dve točki, 
bržkone ni izločen iz boja za napredo
vanje, ker tako kot doslej, tudi v pri
hodnjih nastopih so možna preseneče
nja«.

Tvoji varovanci so v zadnjjh dveh 
domačih nastopih najprej premagali 
Rangers iz Vidma s 3:2, potem ko so 
gostje že vodili z 2:0, nato še odlično 
ekipo iz Belluna z istim izidom. Gle
de na to, da vas ločijo štiri oziroma 
dve točki od vodilne dvojice, ima 
Pallavolo Trieste Ferro Alluminio 
tudi možnost za napredovanje?

»Upanja za napredovanje so. To bi 
bilo za tržaško odbojko velik uspeh. V 
prihodnjih nastopih moja ekipa lahko 
še precej napreduje, ker smo pričeli s 
pripravami razmeroma pozno, Franco 
Coretti pa na prvih petih tekmah za
radi znanega zapleta (ni imel dovolje
nja prejšnjega kluba op. ur.) ni igral. 
Zamujeno bo izredno težko nadokna

diti, ker sta prvi dve ekipi izredno 
močni in dobro pripravljeni.«

Videl si igrati Val Kmečko banko 
iz Štandreža. Imajo valovci možnost, 
da ostanejo v ligi?

»Mislim, da bodo ostali v tej konku
renci, ker je ekipa za sredino lestvice. 
V bodoče pa si ne smejo privoščiti ta
kih spodrsljajev kot v soboto«.

Kateri je bil glavni razlog, da so 
bili ukinjeni centri za odbojkarsko 
izobraževanje, ki si jih sam vodil in 
katerih so se poslužila tudi naša 
društva?

»Prvi in edini razlog je bil finančne
ga značaja. Odslej bo delo slonelo na 
klubskih trenerjih, ki so se treningov 
teh centrov udeleževali. Oni morajo 
nadaljevati s pričetim delom glede 
enotnega pristopa pri pripravi mladih 
odbojkarjev in odbojkaric. V bodoče 
pa bo potrebno še bolj skrbeti za izpo
polnjevanje trenerskega kadra, ki bo 
nadaljeval z novo metodično- 

wdidaktično potjo, ki smo jo uvedli v 
Italiji.« (G. F.)

Tedni minevajo in nas tarejo znova 
iste skrbi. Kako naj pišemo o tako ti
pičnem in »rednem« argumentu, kot je 
košarkarska promocijska liga, ne da bi 
tvegali padca v ponavljanje oguljenih 
formul in stalnih fraz, ki jih v spreme
njenem besednem vrstnem redu upo
rabljamo že preveč časa?

Dejstvo je, da nam snov kot taka ne 
ponuja kdove kakšnih ustvarjalnih 
možnosti, kajti v resnici je promocij
ska liga, ob zanemarljivih »sezonskih« 
spremembah, ustaljena in zakoreninje
na v zavesti pripravljalcev in izvajal
cev znotraj istega sistema kot monar
hija v osebnostni zasnovi slehernega 
Angleža.

Zaman bi torej iskali novih vsebin v 
panoramiki pokrajinske članske košar
ke, saj je tudi letos prvenstvo izenače
no, do neke mere nepredvidljivo in 
brez izrazitega favorita, čeprav je v 
uvodnih kolih morda kazalo drugače. 
Nekatera moštva so izpolnila pričako
vanja, nekaj je takih, ki so presegla 
tudi najbolj optimistična preroštva, ob 
teh pa tudi nekaj takih, ki so na vsej 
črti odpovedala.

Glede posameznikov bi lahko pove
dali naslednje: tisti, ki so vrsto let med 
protagonisti ligaških spopadov, so tudi 
letos ohranili vlogo »prvih violin«. 
Med temi je tudi nekaj kotiranih ig
ralcev, ki so zamenjali sredino, in pri
meri posameznikov, ki so pristali med 
»promocijce« po večletnih izkušnjah 
na višjem tekmovalnem rangu. Zaskr
bljujoče je edinole to (do neke mere 
pa, žal, edina prava novost), da se do
slej ni posebno proslavil noben mlajši 
igralec (tudi rosno mlade že pogreša
mo), z izjemo Poletovega mladinca 
Stefana Persija, ki si je že> po prvem 
delu priboril mesto med »zvezdami«.

Za spremembo so slovenske ekipe 
igrale s spremenljivo srečo in niso do
cela izpolnile želja in pričakovanj. Iz-- 
jema je le openski Polet, ki pa sploh 
ni taka izjema, sodeč po imenih, s ka
terimi letos razpolaga in po splošni si
vini večjega dela ostalih udeležencev. 
Kombinacija rosne mladosti z izkuše
nostjo (Kneipp in Klobas) se ni docela 
obrestovala Boru Radenski, ki je za
mudil vsaj dve priložnosti, kar ga je 
pa stalo začasno vodstvo. Kontovel 
Electronic Shop se letos ravna po ges
lu »predvsem suspance« in s tem v 
skladu aritmično skaklja od mojstrovi
ne do poloma. Zadnji po zaslugah je 
letos Breg Adriatherm, ki v brk dej
stvu, da je prav čedno moštvo za tovr-

n III) danes igra za vas - danes igra . . .
Tamara Ražem :::::::::::::::::::::::::::::::totocakio

Arezzo - Triestina 1 X
Bologna - Modena 2 X
Campobasso - Messina 1 2
Catania - Cesena 1 X
Genoa - Taranto 1
Vicenza - Lazio 2
Lecce - Cagliari 1 X
Parma - Pescara X
Piša - Cremonese 1 X
Sambenedettese - Bari X
Rimini - Padova 2
Siena - Cosenza 1
Sorso - Novara X

Tamara Ražem (letnik 1973) je v zadnjem obdobju dosegla nekaj odličnih 
rezultatov na mladinskem področju v lokostrelstvu. Lani je, potem ko je 
osvojila občinske, pokrajinske in deželne kvalifikacije, dosegla odlično dru
go mesto na vsedržavni ravni v Mladinskih igrah. Tamara, ki nastopa za 
Zarjo, je še osvojila ceo vrsto lokostrelskih turnirjev v kategoriji pionirk, 
sicer pa obiskuje 3. razred srednje šole »Kosovel« na Opčinah in študira 

klavir. Prejšnji teden je Lado Marchi napovedal sedem izidov.

stni nivo igre, ponižno konkurira s 
slabšimi členi dvanajsterice.

Na prvi pogled in sodeč po doseda
njih dogodkih, se bosta v letošnji »pla- 
yoff« uvrstila kar dva slovenska pred
stavnika, čeprav bi bilo vredno še po
čakati, preden kaj takega izrečemo. 
Glede skrivnostnejših tem tipa - kate
ra ekipa bo napredovala v D ligo? 
pa si- sploh ne drznemo karkoli ziniti, 
tudi ker resnično ni še jasno (verjetno 
pa tudi ne bo tako kmalu), kateremu 
od nasprotujočih si enot se bo na kon
cu sreča nasmehnila.

Med vmesnim postankom pa smo se 
obrnili do trenerjev naših ekip in jih 
vprašali za mnenje o lastnih ekipah in 
o poteku prvenstva.

Sergij Tavčar (Polet): »Presegli smo 
najbolj rožnata pričakovanja. Upošte
vajoč, da smo ekipo sestavili zadnji 
trenutek pred startom, je tak rezultat 
več kot zadovoljiv. Pohvaliti moram 
vso ekipo, ki je pokazala zvrhano 
mero volje in požrtvovalnosti. Naša 
trenutna uvrstitev pa je tudi sad zdra
vega vzdušja in prijateljstva, ki veže 
posameznike med sabo. Posebno sem 
zadovoljen, ker smo že sedaj dosegli 
svoj primarni cilj, obstanek v ligi. Gle
de na dosedanji splet okoliščin pa ra
čunamo odslej na višjo uvrstitev (kar 
je povsem razumljivo, op. ur.).

Prvenstvo pa je prav tako, kot sem 
pričakoval. Ostal sem razočaran nad 
igro tistih, ki veljajo za favorite. Glede 
na fizične sposobnosti posameznikov, 
na znanje ter na nivo aspiracije, so 
Bor Radenska, Stella Azzurra in Liber- 
tas doslej delovali pod pričakovanji in 
sploh niso ustvarili v meni kdove ka
kšnega vtisa. Presenečen pa sem nad 
izenačenostjo lige, saj so vse postave, 
z izjemo zadnjeuvrščene Green Star, 
precej enakovredne, tako da je vsaka 
tekma res poglavje zase.«

Leo Koren (Breg Adriatherm): »Ig
rali smo pod svojimi sposobnostmi, 
toda menim, da imamo še veliko mož
nosti za obstanek. Naše težave so 
predvsem psihične narave. Spremeniti 
moramo miselni pristop do tekme in 
dokazati večjo mero razpoložljivosti 
za kolektivno požrtvovalnost na tere
nu. Pristaviti še moram, da čeprav sem 
sam globoko prepričan o rešitvi, ne bo 
vse odvisno zgolj od nas. Izkazalo se 
je, da tudi nižjeuvrščena moštva lahko 
prizadenejo tista, ki so vodilna, zato 
sploh ni izključeno, da se nas bo za 
obstanek potegovalo kar precej.

»V dosedanjem ligaškem poteku sta 
me presenetila CGI in Polet. Alabar-

da, Stella Azzurra, Libertas in Bor Ra
denska so pa delno odpovedali. Izka
zalo se je tudi, da ni velike razlike 
med vrhom, sredino in »repom«. Zato 
pa pravim, da si vse ekipe, z izjemo 
Green Star, ne zaslužijo nazadovanje 
in da bi morali pri košarkarski zvezi 
upoštevati ta dejstva in premisliti o 
možnosti razširitve lige.«

Ivo Starc (Kontovel Electronic 
Shop): »V začetku smo igrali precej 
nepovezano in to se je odražalo v igri 
kot v rezultatih, ki smo jih dosegli v 
uvodnem delu. V nadaljevanju smo pa 
le našli svoj ustrezni ritem. Ob pra
vem tempu in boljši povezavi med po
samezniki smo izboljšali splošno sto
rilnost in tudi posamezne segmente 
igre. Poudaril bi, da smo po začetni 
neurejenosti nekoliko racionalizirali 
svoja gibanja na igrišču, še zlasti pa 
izbiro pravih trenutkov in primernih 
položajev za met.

»Glede prvenstva pa lahko rečem, 
da je, kar je, drugih pa zaenkrat ni. 
Priznati moram, da se mi zdi letošnja 
promocijska liga, po večletnem igra
nju v višjih kategorijah, na povsem 
dostojni ravni. Na splošno so napadi 
kar učinkoviti, igra v obrambi pa je 
pomanjkljiva. To naj bi bila tudi glav
na skupna značilnost vseh ekip. Me
nim pa, da prvenstvo sploh ni tako 
slabo in da se udeležena društva resno 
pripravljajo nanj ter da v to vlagajo 
precej truda, denarja in navdušenja.

Valter Vatovec (Bor Radenska): »Z 
uvrstitvijo sem zadovoljen, s prikaza
no igro pa ne. Manjka nam »playma- 
ker«, ki bi suvereno vodil moštvo tudi 
v kočljivih situacijah. V drugem delu 
pa nam bo potreben doprinos Klobasa, 
saj smo v končnici prvega dela zelo 
občutili njegovo odsotnost (bolečine v 
hrbtu). Vzdušje v ekipi pa je enkratno, 
fantje so vsi zelo resni in prizadevni 
in mislim, da še nisem vodil tako de
lovne skupine igralcev. Na svoji strani 
smo imeli tudi merico sreče tako z 
razpleti na igrišču v nekaterih izena
čenih tekmah tako s poškodbami, ki 
so nam letos doslej prizanesle. Naš cilj 
pa je seveda uvrstitev v »playoff«.

»Prvenstvo je letos bolj kot kdaj 
prej izenačeno in vsa moštva so si ne
kje enakovredna, izvzemši Green Star, 
ki je za razred slabši od ostalih. Zame 
predstavlja Polet s svojo uvrstitvijo 
največje presenečenje dosedanjega 
poteka, glede ostalih pa res ni bilo po
sebnih senzacij.« (Cancia)

konjske dirkemm ,

V Rimu (Tor di Valle) je favorit 
Donb (1), ki je že osvojil podobno 
tekmo. V skupini X ima Biscuten 
Lav dobro izhodiščno pozicijo. Dor- 
val (2) bo gotovo protagonist.

Druga dirka v Rimu ima mnogo 
favoritov. Docteur VB (X) je dobro 
postavljen, v skupini 1 pa opozarja
mo na Duchesso Ornella, ki je v for
mi. Darfo Sol (2) bi lahko bil prese
nečenje.

V Milanu ima Dattero (X) dober 
izhodiščni položaj, omenili pa bi 
Cito di Pavone (2) in v skupini 1 
Brunetta, ki se lahko zoperstavi naj
boljšim.

V Firencah je mnogo favoritov. V 
skupini 1 je najboljši Cardin D'As- 
sia, ki se bo boril proti konju Daiac- 
hi (2). V skupini X bi opozorili na 
rednega Britomarteja.

Dirka v galopu v Pizi je zelo kva
litetna. Sinsa (1), Operti (X) in Ostat 
(2) so naši favoriti. Ne smemo pa še 
pozabiti nekaj konjev s skupine 1.

V drugi dirki v Pizi bi poskusili z 
Esilamom (X), My Heidijem (1) in

Stagninom (2). Lahko pa presenetijo 
še nekateri konji, saj bo ta dirka 
zelo izenačena.

DIRKA IRIS
Na hipodromu Tor di Valle bo 

drevi 1508. dirka tris. Naši favoriti 
so Evasio (20), Boris Migliore (15) ijn 
Balidar FC (17).

Sistemski dodatki: Dinsol Effe (12), 
Dosso (6) in Alexia Charlotte (21).

1. — prvi 1
drugi X 2

2. — prvi X
drugi 1 X

3. — prvi X
drugi 2 1

4. — prvi 1
drugi X 2

5. — prvi 1
drugi X 2

6. — prvi X 2
drugi 1 2

____________________
■Bill!

Pobuda o trekingu SPDT 
v Peru
Po izredno uspelem trekingu SPDT 

aprila leta 1985 okoli Anapurn v Hi
malaji, katerega se je udeležila lepa 
skupina planincev, ki so s svojega po
tovanja odnesli nepozabne izkušnje 
in spomine, so odborniki našega pla
ninskega društva sprožili pobudo o 
trekingu v Peru. Slednji naj bi bil pro
ti koncu leta (septembra ali oktobra) 
na področju Cusca in Machu Pichuja, 
predvidoma pa bi trajal tri tedne. Vsi 
tisti, ki jih pobuda zanima ali pa ima
jo kak dober predlog ali idejo s tem v 
zvezi, naj se zglasijo, tudi telefonsko, 
pri odbornikih SPDT. Če bo pobuza 
vzbudila zanimanje, jo bo društvo 
tudi uresničilo.

Smučarsko delovanje SPDT
V nedeljo se je v Ravasclettu oz. na 

Zoncolanu nadaljeval smučarski tečaj 
SPDT z izleti na sneg, katerega se 
udeležuje kakih 50 tečajnikov in še 
prav toliko ostalih izletnikov. Vreme 
ni bilo preveč naklonjeno, saj je v jut
ranjih urah snežilo, na Zoncolanu pa 
je pihal močan veter, vendar pa je 
bila smuka dobra in izletniki, ki so

napolnili oba avtobusa, so bili na 
koncu zelo zadovoljni. Ogrevanje za 
vse tečajnike je vodila Patrizia Mag- 
nani, tečaj, ki je bil v Ravasclettu, pa 
so vodili domači učitelji. To nedeljo, 
25. t.m., se bo tečaj redno nadaljeval, 
zaključil pa se bo teden kasneje.

Drevi se bo ob 20.30 na liceju »Pre
šeren« nadaljevala predsmučarska te
lovadba SPDT, ki je pred tednom dni 
odpadla zaradi slabega vremena.

V četrtek predavanje 
alpinistov SPDT
V četrtek, 29. t.m., se bo v Gregorči

čevi dvorani v Trstu ob 20.00 nadalje
vala predavateljska sezona SPDT. To
krat bodo na vrsti člani Alpinistične
ga odseka SPDT, ki bodo z barvnimi 
diapozitivi prikazali svoje delovanje 
v prejšnji sezoni. Naslov izvajanja bo 
»1986: leto uspehov«. Največ diapozi
tiv s svojih vzponov bo prikazal Ivo 
Kafol, nato pa še Davor Zupančič, Lu
cijan Milič in ostali.

Predavanje Stanka Flega na temo 
»Arheološki sprehod po Krasu«, ki je

pred kratkim odpadlo zaradi slabega 
vremena, bo v četrtek, 5. februarja.

Predavanje o Karakorumu 
na srednji šoli »Cankar«
V sredo je alpinist Dušan Jelinčič 

predaval zadnjim razredom srednje 
šole »Ivan Cankar« pri Sv. Jakobu na 
temo »Karakorum 86«. Prikazal je dia
pozitive s svojega uspešnega vzpona 
na osemtisočak Broad Peak.

Odlike in nedoslednosti 
Messnerjevega 
televizijskega ciklusa 
»V imenu gora«
Včeraj se je po italijanski televiziji 

zaključil ciklus, ki ga je povezoval in 
vodil slavni Reinhold Messner, z na
slovom »V imenu gora«. Messner je v 
osmih oddajah v grobih obrisih prika
zal vso svojo alpinistično »kariero«. V 
prvih štirih se je namreč posvetil Hi
malaji, v ostalih pa še evropskim go
ram, ameriškim ipd.

Ciklus je prav gotovo imel dve od
liki: v zelo preprostem jeziku je lju
dem, ki alpinizma v glavnem ne po
znajo, prikazal kaj pomeni osvajati 
najvišje vrhove sveta, kaj pomeni or
ganizirati odpravo, kako se alpinist

pripravi na odločilen vzpon, kaj sploh 
pomeni bazni tabor, tabor ena, dva 
itd. Kar je tudi hvalevredno, je Mes
sner pripeljal pred televizijsko kame
ro najbolj znane svetovne alpiniste, 
kot so Poljak Jeržy Kukuczka, mladi 
Švicar Loretan, prvi osvajalec Broad 
Peaka leta 1957 Kurt Diemberger, Ed- 
mund Hillary, ki je leta 1953 prvi sto
pil na Everest in še drugi. Dosledno je 
torej uresničil svojo dolgoletno »novi
narsko« zahtevo, da mora alpinista 
intervjuvati le alpinist. (Kaj lahko to
rej npr. Maradono intervjuva le nogo
metaš?).

Seveda ta zahteva ni uresničljiva, 
vendar pa je zelo upravičena. Prav 
gotovo je namreč Messner sledil (ali 
vsaj slišal zanjo) ignorantskemu in
tervjuju vseprisotne Raffaelle Carra 
(le čevlje sodi naj Kopitar!) francoske
ga prostega plezalca Patricka Edlin- 
gerja, ki je na koncu zaprepaščen iz
javil, da je alergičen na...paradižnike 
in Raffaello! Zato so toliko bolj zani
mivi njegovi prizadeti pogovori s svo
jim največjim »nasprotnikom« v boju 
za osvojitev vseh osemtisočakov Ku- 
kuczko. Izkazalo se je, da sta Messner 
in ta poljski alpinist velika prijatelja 
(in kako bi lahko bilo drugače!), da

sta že plezala skupaj, da so se ta »an
tagonizem osemtisočakov« izmislili in 
podpihovali časnikarji senzacionalisti 
in da ni slednji torej nikoli obstajal. 
Kukuczka je izjavil (in mu tudi verja
memo), da je bil prvi sam zadovoljen, 
da je njegov prijatelj Reinhold osvojil 
vseh štirinajst osemtisočakov, sam pa 
»le« dvanajst in še drugo.

Messnerjeve nedoslednosti so drug
je. Skratka »bljuva v krožnik, iz kate
rega zajema«, in to počenja z veliko 
žlico. Njegova kritika družbi (zahod
njaški, kapitalistični, merotokratski, 
itd., itd., bla bla) je vedno prisotna, 
nekje bolj, nekje manj prikrita, sam 
pa je znal prvi prebrati pravila igre te 
družbe ter jo primerno izmozgati. V 
tej »tako umazani in pokvarjeni« 
družbi stoji s celo nogo, vsak naj
manjši kos obleke ima sponsoriziran, 
prav pretirana propaganda pa je se
veda simbol zahodnega načina življe
nja in njegovih najvidnejših deviacij 
(nič nimamo proti njegovim sponsori- 
zacijam - obratno - vendar naj vsaj ne 
kritizira ta svet ki sloni prav 
na...sponsorizaciji). Pri tem pa se radi 
spomnimo prav na Kukuczka, ki ima 
še vedno snežna očala zavezana z vr- 
vico...(dj)
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Radioaktivnost živil 
po preglednici FAO

RIM — FAO, organizacija, ki skr
bi za kmetijstvo in prehrano v sklo
pu Združenih narodov, je določila 
varnostne meje za radioaktivno 
kontaminacijo živil in pijač.

Strokovnjaki FAO so tako sesta
vili posebno preglednico, na osnovi 
katere bi lahko zdaj stekla pogaja
nja za sestavo mednarodnega pra
vilnika, ki naj bi urejeval sporno 
problematiko jedrskega onesnaže
nja živil.

Sestava pravilnika, ki so ga nare
kovale predvsem posledice nesreče 
v Černobilski jedrski elektrarni, ne 
vnaša le nove vrednosti »sprejem
ljive« radioaktivnosti v živilih in 
pijači, pač pa vsebuje tudi vrsto 
strokovnih nasvetov in urejuje 
mednarodne preglede radioaktiv
nih živil, ki so namenjeni izvozu.

Preglednica FAO navaja stalne 
nivoje, pod katerimi je radioaktiv
na dejavnost povsem neškodlkjiva.

Pod temi nivoji je možno v celoti 
uporabiti kontaminirana živila, ki 
jih lahko zaužijejo tudi mlajši otro
ci in starejše osebe. Osnova, na ka
teri sloni preglednica FAO, je do
kaj enostavna, saj meri sprejemljive 
količine radioaktivnosti neglede na 
izvor jedrske energije, ki je prisot
na v posameznih živilih, sestavlje
na pa je v skladu s predpisi Svetov
ne zdravstvene organizacije OMS 
in Mednarodne komisije za radio
loško varnost. Poleg tega, pa je 
preglednica enotna za vse vrste ži
vil, je izražena v Bekerelih na kilo
gram in beleži stopnjo do katere je 
prisotnost radioaktivnih kemijskih 
elementov povsem sprejemljiva:

Jod-131 
Cezij-134 
Cezij-137 
Stroncij-90 
Plutonij-239

400 BQ/kg 
350 BQ/kg 
500 BQ/kg 

70 BQ/kg 
10 BQ/kg

Tortora se februarja vrne na mali ekran 
Ob papigi bo vodil dražbo sanj Portobello
MILAN — Portobello, petkovo tele

vizijsko srečanje, ki sta ga vodila 
Enzo Tortora in molčeča papiga, bo 
ponovno potrkal na naše male ekrane 
20. februarja ob 20.30 in ga ne bo ko
nec, dokler ne bo slavni Big Ben »re
kel stop«.

Oddaja, ki je orosila marsikatero 
italijansko oko, bo ostala v svoji za
snovi povsem nespremenjena. Odprta 
bo vsem, ki imajo kako žalostno zgod
bo napisano v knjigi spominov, tisti, 
ki iščejo »veliko ljubezen in poroko«, 
prodajalcem in kupcem. Namenjena 
pa bo predvsem Tortorejevim obože
valcem (v kolikor papiga Portobello 
nima pripomb) in radovednežem.

Tortora se kajpak vneto pripravlja 
na skorajšnji povratek, za katerega 
mu bo RAI izplačala 740 milijonov lir. 
Ostalih 240 milijonov pogodbe pa pri
pada družbi, ki ščiti Tortorejevo »ko
mercialno podobo«. Enzo Tortora (na desni) s sodelavci in sorodniki (Teleioto AP)

Protest mehiških dijakov

Približno 60 tisoč dijakov višjih srednjih šol je v glav
nem mestu Mehike protestiralo proti osnutku univerzi
tetne reforme (Teleioto AP)

Primanjkuje plina 
in kurilnega olja
RIM Prihodnji teden se utegnejo pojaviti težave v oskrbi s kurilnim 

oljem. Marsikdo se sprašuje, če bo toliko ljudi moralo resnično prezebati v tej 
zimi, ki je že itak zelo mrzla. Kot poroča Competrol-Confesercenti, imajo proda
jalci le skromne količine goriva, tako da v zadnjih dneh zadovoljujejo samo 
30-40 odstotkov povpraševanja.

Državna podjetja, zlasti AGIP in IP, navajajo običajna opravičila, da je po
vpraševanje pozimi pač večje. To ni res, kajti vprašanje se v takšnih razsežnostih 
pojavlja ob tem času vsako leto, pravi Paolo Piva, vsedržavni tajnik Competrol. 
Piva je predlagal, naj bi državne ustanove takoj sestavile načrt o zalogah.

Razgibano zimo napovedujejo tudi za avtomobiliste: državna naftna podjetja 
so po podatkih Assogpl ukinila dostavo utekočinjenega plina 30-40 odstotkom 
bencinskih črpalk, da bi zagotovila dovolj utekočinjenega plina za gospodinjstva 
in industrijo.

Stavka pristaniščnikov in francoskih železničarjev je postavila na glavo na
črte državnih podjetij, zlasti AGIP in IP. Namesto da bi se državna podjetja 
oskrbela s plinom na tržiščih v severni Evropi (Holandska in Nemčija), kot so to 
postorila zasebna podjetja in samo v mesecu januarju imela z nakupom surovin 
na tem tržišču 5 milijard lir dodatnih stroškov, so državna podjetja čakala na 
prekinitev stavk in na umiritev cen in so tako povzročila hud primanjkljaj v 
oskrbi.

Potovanje 
papeža v SZ?

VATIKAN Vedno bolj vztrajno se 
širijo govorice o možnem papeževem 
potovanju v SZ. Predstavniki ruske 
pravoslavne cerkve so o tem namreč 
ponovno govorili s zahodnimi časni
karji.

»Ce bo pravoslavna cerkev povabila 
rimskega papeža, je pred nedavnim iz
javil prof. Kowalski, član partijskega 
urada za stike z inozemstvom, je to 
njena stvar«. Vse kaže, da so v teku 
pogajanja med Moskvo in Vatikanom, 
vendar je sedaj preuranjeno napove
dovati njihov izid. Glasnik Vatikana 
Joaguin Navarro je izjavil, da se vpra
šanja še niso do lotili.

Kot vse kaže, papež ni pripravljen 
odpotovati v SZ, na proslavo ustano
vitve pravoslavne cerkve, če poprej ne 
bo obiskal katolikov v Litvi. Sovjetska 
zveza pa zahteva od njega, da pride 
najprej v Moskvo. To bi pomenilo , da 
bi Vatikan obrnil hrbet litvanskemu 
nacionalizmu. Naj dodamo, da vzdržu
je Vatikan stike z vlado Litve v iz
gnanstvu.

V Bonnu manifestacija za razorožitev

V Livornu se je treslo 
dva moža je zadela kap

LIVORNO — V livornski pokrajini se je včeraj zjutraj 
močno tresla zemlja. Epicenter potresa jakosti 5 stopnje po 
Mercallijevi lestvici je bil nekje med Marino di Piša in 
Livornom, morda pod morjem. Sunek ni povzročil posebne 
gmotne škode, le tu pa tam je delno podrlo staro streho ali 
premetalo strešno opeko, sicer pa so marsikje popokali zi
dovi. Ranjenih ni bilo, preplah pa velikanski. V Livornu so 
se ljudje mrzlično strpali v avtomobile in odbrzeli na pode
želje, kar je spravilo v hudo zagato mestni promet. Šole so 
bile odprte, manjkalo pa je veliko učencev in dijakov. Pot
res so zaznali tudi v Piši, kjer je znameniti poševni stolp 
ostal na srečo nepoškodovan. Zaradi strahu se je ustavilo 
srce 61-letnemu Viniciu Aloiju in 85-letnemu Albertu Van- 
giju.

Gavi bodo podrli hišo
OLBIA — Buldožerji bodo začeli v ponedeljek podira

ti vse vile, vikendice in druge hiše, ki so bile zgrajene 
ob morski obali v okolici Olbie na Sardiniji. Deželni 
odbornik za krajevne ustanove in urbanistiko Cogodi 
(KPI) je nepopustljiv: »Treba je strogo izvajati zakon, ki 
prepoveduje zidanje v 150 metrov širokem pasu ob mor
ju in ni važno, čigava je ta ali ona zgradba.« Pravzaprav 
je bilo nekaj poslopij že podrtih, med njimi tudi vila 
deželnega svetovalca Randazza (KD), a prihodnji teden 
pride na vrsto še tista, v kateri si nekajkrat v letu pri
vošči oddih sam poštni minister Antonio Gava.

Organe bo podaril psom
LONDON — Lord Erič Avebury niveč protestant, ker se 

je spreobrnil v budista. S tem pa je tudi spremenil mnenje 
o tem, kam z njim, ko bo umrl: rekel je, da bo svoje truplo 
sicer daroval zdravnikom, da pa ti gotovo ne bodo vedeli, 
kaj početi z nogami, rokami in raznimi pritiklinami, zato 
naj te organe lepo ponesejo v pesjak, kjer naj se živalice z 
njimi nahranijo. Direktor pesjaka ni ravno navdušen.

Rekorden ulov na Ohridu
OHRID Ohridski ribiči so nalovili predvčerajšnjim 

rekordno količino jezerskih postrvi: 6.000 kilogramov. Naj
večja postrv je tehtala nič manj kot 5 kilogramov. Rekordni 
ulov je sovpadel s prvim dnem ponovne ribiške dejavnosti 
po 27-dnevnem lovopustu zaradi drstitve. Ohridske postrvi 
so edistvene, saj je istoimensko jezero reliktne narave, zato 
so te ribe toliko žlahtnejše. Ohridsko jezero leži, kot znano, 
ob albanski meji in tej državi tudi pripada njegov manjši 
jugozahodni del. Globoko je do 286 metrov.

V Zagrebu zaplenili 
6 kilogramov kokaina

ZAGREB — Delavci mestnega sekretariata za notra
nje zadeve Zagreba so zaplenili 6,2 kilograma kokaina, 
ki je prihajal iz Turčije in so ga nameravali prodati na 
zahodnoevropskem tržišču. Gre za visoko kakovostni he
roin, skupna vrednost zaplenjenih količin pa je okoli 500 
milijonov dinarjev.

'Mamilo so našli v avtomobilu znamke goli iz Gnjila- 
nov, v katerem sta sedela Mehmed Sulejmani (37) in Sab- 
ri Bunjaku (32). Zaradi suma, da sta člana tihotapske 
skupine, so ju priprli.

Organom UNZ Zagreba je bil sumljiv avtomobil mod
re barve z registrsko tablico GR 216-14. Po podrobnem 
pregledu s pomočjo psa, izurjenega za iskanje mamil, so 
v avtomobilu našli pet kilogramov mamila, skritega v 
vratih in drugih delih vozila. Akcijo so izvedli v sodelo
vanju z republiškim in zveznim sekretariatom za notra
nje zadeve in s pomočjo podatkov, ki so jih dobili od 
zahodnonemškega Interpola. Nekatera dejstva kažejo na 
povezavo dveh tujcev in obeh aretiranih iz avtomobila. 
Podrobnosti o tej tihotapski verigi še raziskujejo saj je 
vanjo, kot kažejo dosedanji podatki, zapletenih večje 
število oseb iz Jugoslavije in tujine.

OZN toži televizijsko mrežo, ker »vojaki SZ 
ki so zasedli ZDA, nosijo uniformo OZN«

NEW YORK, (Organizacija združenih na
rodov) — Televizijska nadaljevanka »Ameri
ka«, ki jo ABC napoveduje za prihodnji me
sec, je v težavah, še preden so jo izdelali. 
Pravna služba Organizacije združenih naro
dov je napovedala postopek proti tej nada
ljevanki, če se proizvajalci ne bodo odpove
dali uniformam mirovnih sil OZN in drugih 
oznak svetovne organizacije, ki jih v tej na
nizanki nosijo »ruske okupacijske sile pri 
osvajanju Amerike«. Tema serije, ki bo traja
la 14 ur in pol, je »življenje v ZDA deset let 
po prihodu Rusov«.

Zaradi prizorov, ki so jih proglasili za 
»zavestno razpihovanje mržnje proti sovjet
skemu ljudstvu«, je Moskva pred časom prav 
tako protestirala, kasneje pa je spremenila 
svoje stališče in naj bi se po nekaterih infor

macijah pričela celo pogajati za odkup 
nadaljevanke. Čeprav je svetovna organiza
cija nezadovoljstvo izrazila na diskreten na
čin, je po drugi strani zelo dosledna v svo
jem ravnanju. Združeni narodi so namreč za 
svojega pravnega zastopnika v tem primeru 
izbrali bivšega Kennedyjevega svetovalca in 
sedaj znanega newyorškega odvetnika Theo- 
dora Sorensena. Precej neobičajno je, čeprav 
to ni prvič, da se OZN za zagovarjanje svojih 
pravic poslužujejo zasebnika.

Ko se je odvetnik Sorensen v imenu OZN 
pogovarjal s televizijsko mrežo ABC, je za
hteval, da iz serije izginejo vsi znaki svetov
ne organizacije, med katerimi je navedel za
stavo, čelade, imena na rokavih in druga 
spoznavna obeležja mirovnih sil OZN. Izko

riščanje teh znakov v komercialne namene 
je prepovedano tako po mednarodnih kot po 
domačih zakonih.

Ne glede na izid spora v OZN z ogorče
njem podčrtujejo, da je varovanje miru v raz
nih predelih sveta doslej terjalo življenje 700 
vojakov mirovnih sil. Nedavno tega je v Li
banonu umrl Irec, ki je v sestavu mirovnih 
sil OZN.

Najmanj, kar se lahko reče, je to, da je 
politično nezrelo in povsem neokusno pred
stavljati vojake OZN kot osvajalce.

Ali bo zaradi tega spor prišel pred sodiš
če. Odvetnik Sorensen je v duhu najbolj ple
menitih tradicij OZN bolj naklonjen miro
ljubni spravi, če pa po tej poti ne bi prišel do 
cilja, ne izključuje tudi pravno akcijo:


